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دوســت خبرنــگاری داشــتم کــه مدتــی از 
ســوی روابــط عمومــی یکــی از وزارتخانه هــا در 
بلک لیست قرار گرفته بود. علتش؟ زیاد سؤال 
می پرســید، انتقــاد می کــرد و اگر فرصتــی برای 
گــپ و گفت با وزیر به دســت می آمــد، به جای 
آنکه ســؤالاتی بپرســد که از پیش جواب شــان 
معلوم است، مسائل حساس و چالش برانگیز 
را مد نظر قرار مــی داد. این روحیه پرسشــگری 
توأم با انتقاد، باعث شده بود روابط عمومی آن 
وزارتخانــه »صــلاح« نداند که در نشســت ها و 
برنامه ها حضور داشــته باشــد؛ حتــی اگر وزیر 
جــای دیگــری دعــوت شــده بــود، در فهرســت 
خبرنــگاران حاضــر در آن »جــای دیگــر« هــم 
دست می برد و نام این دوست ما 

را خط می زد.
اگــر فکــر می کنیــد ایــن اتفــاق 
منحصر به این دوست و این گونه 
رفتارهــای حذفــی تنهــا مختــص 
وزارتخانه هاســت، ســخت در 
اشتباهید. مسئله اینجاست که 
معدودند کسانی که نگاه انتقادی 
را برمی تابند. همه دوســت دارند 
از آنهــا تعریــف و تمجید شــود و 
مدام با آمار و ارقام کارهای بزرگی 
را که انجام داده اند، توی سر دیگران می کوبند. 
همیــن رویکرد اســت کــه باعــث شــده از حوزه 
ادبیات و ســینما گرفتــه تا مســائل اقتصادی و 
اکوسیستم نوآوری کمتر شاهد منتقدان جدی 
باشــیم؛ عوضش تا دل تان بخواهــد متملقانی 
هستند که به این و آن نان قرض می دهند و آن 
را بــا زبانی مغلق بــه مخاطب عرضــه می کنند. 
با وجود اینکه عده ای فکــر می کنند مردمی که 
مخاطبــان ما هســتند، متوجــه تملق گویی مان 

نمی شوند، اتفاقاً باید خدمت تان عرض کنم که 
بوی غلیظ تملق گویی مشــام همه شان را آزرده 
ســاخته که کمتر به رســانه های رســمی، در هر 

زمینه ای اعتماد می کنند. 
عالم مطبوعات البتــه گرفتاری کم نــدارد و این 
مورد یک از هزاران است، اما مسئله اینجاست 
که متأســفانه ایــن آفت کم کــم در حــال گرفتن 
دامن کسب و کارهای نوآور است. مقام مسئول 
علاقه منــد اســت تعریــف و تمجیــد بشــنود، 
ســلیقه او - نــه صرفــاً قانــون - در کســب و کار 
جاری شود و همه چیز حتی در جزئیات طوری 
پیش بــرود کــه لحظــه ای خاطــرش را پریشــان 
نکند. بعضی ها بر این خواست گردن می نهند 
و البته از مزایا نیز بهره می برند. برخی نیز تمام 
تلاش شان را می کنند که استقلال خود را حفظ 
کنند و البته چوبش را هم می خورند؛ همان طور 
که دوســت خبرنگار ما چوب نگاه انتقادی اش 

را خورد.
تملق گویــی بدتریــن آفــت اســت و همان طــور 
که رمــق را از عالم مطبوعــات گرفــت، می تواند 
در مــورد کســب و کارهای نــوآور نیــز زمینــه 
بی اعتمــادی مــردم را فراهــم کنــد. مردمــی 
کــه اعتمــاد نداشــته باشــند هــم از خدمــات و 
ســرویس ها، ولــو بهتریــن خدمــت اســتفاده 
نمی کنند. بی اعتمادی که بر این فضا مستولی 
شود، چندان مهم نیست به خواست مقامات 
مسئول گوش داده اید یا تلاش کرده اید مستقل 
بمانید؛ سایه بی اعتمادی کمابیش بر سر همه 
خواهد افتاد. همان طور که وقتی مردم نســبت 
بــه رســانه ها بی اعتماد شــدند، دیگر برایشــان 
مهم نبــود ایــن روزنامه رســمی دولت اســت یا 
روزنامــه بخش خصوصی که بــا چنگ و دندان 

حفظش کرده است.
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آفت تملق

سند جامع تنظیم گری در خصوص پلتفرم ها در کمیسیون تلفیق برنامه هفتم 
توسعه تصویب شد

نهاد مسئول برخورد با پلتفرم ها 
مشخص می شود

ابراهیم عزیزی، نماینده کرمانشاه و رئیس کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم در شــبکه خبر از مصوبه اقتصاد دیجیتال در 
برنامه هفتم گفــت. به گفتــه او، در این مصوبه تلاش شــده 
تــا زیرســاخت های کســب وکارهای اقتصــاد دیجیتــال در 
نظر گرفته شــود. او همچنین اشــاره کرد در خصوص هوش  
مصنوعی نیز برنامه هایی در این مصوبه در نظر گرفته شده 
است. نکته قابل توجه در مصوبه فوق، مشخص کردن مرجع 
قانونی مسدودســازی پلتفرم هاســت. بر این اساس تنها با 
استناد به مواد قیدشــده در این ســند، حق مسدودسازی و 
تصمیم گیری در خصوص این پلتفرم ها امکان پذیر اســت. 

همچنین محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتم با اشاره به جلسه ۱۶ مرداد این کمیسیون اظهار 
کرد: »بر اساس مصوبه کمیسیون، مرکز ملی فضای مجازی 
مکلف شــده برای نظم بخشــی به فضای مجــازی خصوصاً 
پلتفرم ها و سکوها، ســند جامعی را تنظیم و آن را در شورای 
عالی فضــای مجازی تصویــب کند.« زنگنــه افــزود: »بر این 
اساس همه دستگاه ها و بخش های حاکمیت نسبت به این 
ســند ملزم خواهند بود، اما در مواردی که قوانین بالادستی 
یــا سیاســت های ابلاغی مقام معظــم رهبــری را داریــم، این 

موضوعات لحاظ می شوند.«

اختتامیه بیست ویکمین دوره جشنواره ملی رسانه های ایران همزمان با روز خبرنگار

برگزیدگان معرفی شدند
آییــن اختتامیــه بیســت ویکمین دوره جشــنواره ملــی 
رســانه های ایــران همزمــان بــا روز خبرنــگار، سه شــنبه ۱۷ 
مردادماه در مرکز همایش های بین المللی جمهوری اسلامی 
ایران )ســالن اجلاس ســران( با حضور رئیس جمهور برگزار 

شد.
در این مراســم برگزیدگان بیســت و یکمین جشــنواره ملی 
رسانه های ایران معرفی شدند. همچنین از احمد توکلی به 
پاس سال ها فعالیت مستمر رسانه ای تقدیر به عمل آمد. 
بزرگداشت مرحوم دکتر عماد افروغ و مرحوم حجت الاسلام 
و المســلمین محمود دعایی از دیگر بخش های اختتامیه 

جشنواره ملی رسانه های ایران بود.
اسامی برخی برگزیدگان بیست و یکمین دوره جشنواره ملی 
رســانه های ایران که در بخش های مختلف معرفی شــده و 

جوایز خود را دریافت کردند، به این شرح است:
 مصاحبه؛ سطح سراسری

برگزیده: مرتضی سیمیاری از پایگاه خبری مشرق
شایسته تقدیر: میلاد حسینی از مجله آگاهی نو

 گزارش؛سطح سراسری
برگزیده: نیره خادمی از روزنامه اعتماد

شایسته تقدیر: ســیامک صدیقی از روزنامه شرق و زینب 

رجایی از خبرگزاری مهر
 یادداشت و مقاله؛ سطح سراسری

برگزیده: سید علی سیدان از ماهنامه سوره
شایسته تقدیر: محمدرضا زائری از ماهنامه خیمه

 تیتر؛ سطح سراسری
برگزیده: محمدحسین علی اکبری از روزنامه جام جم

شایسته تقدیر: عابدین نورالدینی فرد از روزنامه وطن امروز
 خبرنگار تحقیقی

برگزیده: علی یعقوبی اعظم از خبرگزاری فارس
شایسته تقدیر: حامد هادیان از خبرگزاری ایسنا

جایزه ویژه هیئت داوران: روزنامه فرهیختگان بابت حمایت 
از خبرنگاری تحقیقی

 گزارش تصویری؛ سطح سراسری
برگزیده: فاطمه عابدینی از آژانس عکس سو

 خبر؛ سطح سراسری
برگزیده: مهدی مشکینی از خبرگزاری تسنیم

شایسته تقدیر: محمد بلبلی از روزنامه همشهری
 چندرسانه ای (ویدئو)؛ سطح سراسری
برگزیده: زینب کریمی از خبرگزاری برنا

شایسته تقدیر: اسماعیل منفرد از روزنامه شرق.

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: مینا والی
سردبیر نشریات چاپی راه کار: رضا جمیلی
سردبیر: المیرا حسینی

تحریریه: رضا امیرزاده، راضیه مینایی
مهران امیری، عبدالله مقدمی
نگار قانونی، عباس عین علی
 ترانه احمددوست، منیره شاه حسینی
زهره دودانگه
ویراستار: یلدا شایسته فر

مدیرهنری: روح اله گیتی نژاد
مدیرفنی: علیرضا کیوان

صفحه آرا: حمید ابراهیمی
عکس:  حامد کریم زاده، پریا امیرحاجلو

نسیم اعتمادی، مریم سعیدپور
شبکه های اجتماعی: محمدحسین صیادی نژاد

چاپ: هنر اشکان
نشانی: 

تهران، جنت آباد جنوبی، خیابان لاله غربی، 
خیابان حدیث، کوچه حدیث دوم، پلاک ۸
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پرویزیان ابقا شد
کــوروش پرویزیــان، مدیرعامــل 
بانک پارسیان برای هشتمین دوره متوالی 
به عنوان رئیس شورای  عالی کانون بانک ها 
و مؤسســات اعتبــاری خصوصــی کشــور 

انتخاب شد.

 بازدید معاون فناوری اطلاعات 
بانک صادرات از راه کار

معــاون فنــاوری اطلاعــات بانک صــادرات 
ایران به مناســبت روز خبرنــگار از کارخانه 
نوآوری رسانه راه کار بازدید و بر نقش رسانه 
در توســعه فناوری اطلاعات کشــور تأکید 

کرد.

سرویس روابط سببی و نسبی!
معاون فناوری اطلاعات ســازمان 
ثبت  احوال گفت: نسخه سرویس روابط 
سببی و نسبی تولید شده و در اختیار بانک 

مرکزی، فراجا و... قرار گرفته است.

سپهر در زمره تولیدکنندگان برتر
شــرکت دانش بنیــان پرداخــت 
الکترونیــک ســپهر، پی اس پــی مختــص 
بانک صادرات در گروه تولیدکنندگان برتر 

نرم افزار در عملکرد سال ۱۴۰۱ قرار گرفت.

لیان کپیتــال روی شــرکت دکتر ســاینا ســرمایه گذاری کرد. 
لیان کپیتــال یــک شــرکت مدیریــت ســرمایه خصوصــی 
است که از ســال ۱۳۹۵ فعالیت خود را آغاز کرده است. این 
شــرکت روی کســب وکارهای بالــغ و نوپــا در حوزه ســلامت 
ســرمایه گذاری می کند و در کنار دکتر ســاینا، شرکت هایی 
چون »دکتردکتر« و »هومکا« در بخش سلامت الکترونیک، 
»آدریــان ســلامت«، »هیلیا فارمــد« و »نیچــرز پلنتی« در 
بخش مکمل های غذایی و دارویی و »مهرگیاه«، »زیدشت« 
و »شیرین مهرآرا« را در بخش غذا و نوشیدنی سالم در سبد 

سرمایه گذاری  خود دارد.
ژوبیــن علاقبنــد، مدیرعامــل لیان کپیتال در پاســخ بــه این 
ســؤال که دکتر ســاینا بر اســاس چــه ویژگی هایی در ســبد 
سرمایه گذاری این شرکت جای گرفته، توضیح داد: »صنعت 
ســلامت و به  طــور خــاص ســلامت الکترونیــک، صنعتــی 
روبه رشــد و در حال توســعه به شــمار می رود. ایجاد چرخه 
کامل سلامت الکترونیک یکی از اهداف مهم لیان کپیتال 
اســت و عمــده ســرمایه گذاری های ایــن شــرکت در حــوزه 

سلامت الکترونیک، مبتنی بر این هدف انجام می شود.«
علاقبند ادامه داد: »چرخه سلامت الکترونیک، چرخه ای 
است که از پیشگیری و آگاهی رسانی تا درمان، مراقبت های 
پــس از درمان و ســبک زندگــی را در بر می گیرد و »مشــاوره 
آنلاین« در این میان نقش بسیار مؤثری دارد. آنچه در دنیای 
امروز اهمیــت دارد و همه گیــری کرونــا هــم آن را تأیید کرد، 

سهولت دسترسی افراد به طیف وسیعی از پزشکان، فارغ از 
زمان و مکان است. آسان کردن این دسترسی به تشخیص 
به موقع و جلوگیــری از خوددرمانی کمک می کند و هزینه و 
زمانی را که صرف رفت وآمد می شــود، کاهش می دهد. این 
موارد، مهم ترین مزیت های مشاوره و ویزیت آنلاین هستند 
و دکتر ساینا توانســته با ارائه خدمات باکیفیت و یکپارچه 
خود، بخشی از فشــارهای درمان بیماری را از دوش بیمار و 

کادر درمان بردارد.«
مهــدی خــدادادی، مدیرعامــل دکتــر ســاینا در توضیــح 
فرصت های جدیدی که سرمایه گذاری لیان کپیتال برای این 
شرکت ایجاد می کند، توضیح داد: »از نظر من لیان کپیتال 
در حوزه ســلامت دیجیتال در ایران نقــش تعیین کننده ای 
دارد و چــه چیزی برای یک اســتارتاپ بهتر از این اســت که 
در تیم قهرمان باشــد؟ مــا در ایــن مرحله از جذب ســرمایه 
دکتر ساینا، مانند مراحل قبل چند انتخاب داشتیم؛ اما با 
توجه به تجربه، خوش نامی و تخصصی که لیان کپیتال در 
حوزه ســلامت دارد، این مجموعه را به عنوان ســرمایه گذار 

انتخاب کردیم.«
او ارزش های اصلی و مزیت های رقابتی دکتر ساینا را چنین 
شــرح داد: »تمرکز دکتر ســاینا تــا به امــروز بر توســعه یک 
سرویس مبتنی بر سلامت در حوزه مشاوره آنلاین پزشکی 
بوده که بتواند دسترسی به پزشک و انجام ویزیت را آسان تر 
کند. مزیــت رقابتــی ما داشــتن یک تیــم قــوی، محصول و 

فرایندهایی اســت که توانســته سرویســی را ایجاد کند که 
کاربران به آن علاقه دارند و آن را بــه دیگران توصیه کنند. از 
همین رو نرخ NPS در سرویس دکتر ساینا ۶۸ درصد و نرخ 
رضایت کاربران ۹۱.۸ درصد است. شاید جالب باشد بدانید 
نرخ مطلوب جهانی NPS و رضایت کاربران در سرویس های 
ســلامت به ترتیب ۳۸ درصد و ۷۵ درصد اســت. این موارد 
نشان می دهد ما توانســته ایم چیزی را خلق کنیم که مردم 

دوست دارند.«
مهدی خدادادی در خصوص چگونگی همکاری دکتر ساینا 
با لیان کپیتال افــزود: »مــا در کنار پورتفولیوی شــرکت های 
ســلامت الکترونیــک لیان کپیتــال، بــه دنبــال ایجــاد یــک 
اکوسیســتم ســلامت الکترونیک هســتیم و همه شــرایط 
را برای داشــتن تیــم قهرمان داریــم. لیان کپیتال به واســطه 
ســهام داران و تیم متخصص خــود، از خوش نامــی فراوانی 
در حوزه سلامت برخوردار است. دکتر ساینا نیز به واسطه 
شــناخت و احاطــه بســیار خــوب خــود در حــوزه ســلامت 
الکترونیک و همچنین داشتن یک تیم باانگیزه و توانمند، تا 
به امروز توانسته دستاوردهای بزرگی در این زمینه خلق کند. 
ما باور داریم این مجموعه در آینده   ای نزدیک نقش بسیار 

مهمی در بازار سلامت الکترونیک کشور خواهد داشت.«
دکتــر ســاینا در ایــن مرحلــه توانســت بیــش از ۶۰ میلیارد 
تومان سرمایه جدید جذب کند که سهم لیان کپیتال از این 

سرمایه گذاری ۴۵ میلیارد تومان است.

سرمایه گذاری ۴۵ میلیارد تومانی 
لیان کپیتال در دکتر ساینا

توسعه 
اکوسیستم 

سلامت 
دیجیتال

کارخانه نوآوری رسانه راه کار با حمایت بانک تجارت برگزار می کند

رویداد برند کارفرمایی
رویــداد برنــد کارفرمایی توســط کارخانــه نوآوری رســانه 
راه کار و با حمایت بانک تجارت روز هشتم شهریور ۱۴۰۲ 
در مرکز همایش های کتابخانه ملی ایران برگزار می شود.

اولین دوره رویداد برند کارفرمایی کارخانه نوآوری رسانه 
راه کار با هدف بررســی چالش ها، الزامــات و فرصت های 
سازمان ها برای ساخت، تقویت و حفظ برند کارفرمایی، 
انتقــال تجربــه و واکاوی مفاهیــم کاربــردی و کلیــدی در 
ایــن زمینه و تجلیــل از مدیــران پیشکســوت و تأثیرگذار 
کســب وکاری کشــور در حــوزه منابــع انســانی و فرهنگ 
ســازمانی برگــزار می شــود. ایــن رویــداد تــلاش می کنــد 
مدیــران مرتبــط بــا برنــد کارفرمایــی در کســب وکارهای 
مختلف ایرانی از جمله اکوسیستم نوآوری کشور را گرد 
هم آورده و شــرایطی فراهم کند تا بهترین ها و مؤثرترین 

تجربه ها به اشتراک گذاشته شود.

مخاطبان رویداد برنــد کارفرمایی بنیان گــذاران، مدیران 
عامل، مدیران و کارشناسان ارشد کسب وکاری، مدیران 
منابــع انســانی، مدیــران برنــد، مدیــران و کارشناســان 
روابط عمومی و علاقه مندان به حوزه فرهنگ سازمانی، 
برنــد کارفرمایــی، منابــع انســانی، ارتباطــات درون و 
برون ســازمانی و... خواهند بــود که می خواهنــد آخرین 
روندها و فرصت ها و چالش های این حوزه را رصد کنند و 
از دیدگاه های کارشناسان و صاحب نظران مطلع شوند.

این رویداد نیــم روزه همراه با پنل هــا، ارائه ها، محتواهای 
متنــوع و شبکه ســازی و گپ وگفت هــای کســب وکاری 
برگزار خواهد شــد. از جمله موضوعــات و محورهایی که 
در این رویداد مورد بررســی قرار می گیــرد می توان به این 
موارد اشــاره کرد: بایدهای رقابت ســالم کسب وکاری در 
حــوزه منابــع انســانی، مهاجــرت و چالش  هــای مدیران 

منابع انســانی، اکوسیســتم نــوآوری و شــکل گیری یک 
فرهنگ جدید ســازمانی، عدالت و امنیت جنسیتی در 
محیط کار، آموزش نیروی انسانی و آینده شرکت ها، برند 
کارفرمایی در زمانه بحران، خلق معنا یا خلق ثروت: رابطه 
برندها و انسان، کارفرمای ایرانی – برند ایرانی، نسل زد؛ 

پادفرهنگ و چالش های فراکسب وکاری.
علاقه منــدان بــرای حضــور در ایــن رویــداد می تواننــد از 
طریق سایت ایوند ثبت نام کنند. لازم به ذکر است هزینه 
شرکت در این رویداد ۲۹۹ هزار تومان در نظر گرفته شده 
است. کســانی که ثبت نام زودهنگام داشــته باشند و تا 
پایان مردادماه ثبت نــام خود را نهایی کننــد، از تخفیف 
۳۰درصدی بهره مند خواهند شد. علاوه بر این، تخفیف 
۶۰درصدی برای دانشــجویان )به تعــداد ۵۰ نفر( در نظر 

گرفته شده است.
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

گزارش وزارت اقتصاد از عملکرد یک ساله درگاه ملی مجوزها

نیمی از متقاضیان مجوز نگرفتند

REPORTگزارش

یک ســال از شــروع فعالیــت درگاه ملــی مجوزها 
گذشــته و در ایــن مــدت، همــواره انتقاداتــی بــه 
زیرســاخت های فنــی ایــن ســامانه مطــرح شــده 
اســت. در ایــن زمینــه، وزارت اقتصــاد به تازگــی 
گــزارش عملکــرد یک ســاله درگاه ملــی مجوزهــا 
را منتشــر کــرده اســت. طبــق ایــن گــزارش، فقط 
۵۰ درصــد از درخواســت های صــدور مجــوز بــه 
دریافت مجوز منجر شده و چهار نهاد و دستگاه 
همچون »ســازمان نظام  مهندســی ساختمان«، 
»کارشناسان رسمی دادگستری«، »سازمان نظام 
روان شناسی« و »سازمان برنامه وبودجه« هنوز به 

درگاه ملی مجوزها متصل نشده اند.
در ادامه گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی آمده 
است: »معادل ۴۹۶ هزار و ۳۵۹ درخواست مجوز 
از ۱۵ مردادماه سال گذشته تا ۱۴ مردادماه امسال 
در درگاه ملــی مجوزهــا ثبــت و به صــورت آنلاین، 
بدون حضور و بدون کاغذ صادر شده است. تعداد 
کل درخواست ها در این مدت زمانی یک میلیون و 
۹۵ هزار و ۷۶۹ درخواست بوده که حاکی از صدور 

آنلاین بیش از ۴۵ درصد مجوزهاست.«
همچنیــن طبــق ایــن گــزارش »در دوره مــورد 
بررســی ۴۳۵ هزار و ۵۱۹ درخواست مجوز توسط 
دســتگاه ها رد شــده یــا بــا انصــراف مواجه شــده 
است؛ ۱۵۶ هزار و ۶۶۶ مجوز نیز در دست بررسی 
اســت و ۱۱۱ هزار و ۹۸۴ مجــوز در بررســی مواجه 
با تأخیــر قــرار دارد.« در بخش دیگــری از گزارش 
وزارت اقتصاد بیشترین درخواست صدور مجوز 
برای وزارت تعاون )مشــاغل خانگی( بــا ۲۹۵ هزار 
و ۷۰۷ مجوز اعلام شــده و در این زمینه ذکر شده 
که کمترین درخواســت در بین دستگاه هایی که 
بــه درگاه ملــی مجوزها متصــل شــده اند، مربوط 
به شــهرداری های کلان شــهرها بــا ۲۳ و صندوق 
نوآوری با ۲۶ درخواست صدور مجوز است. علاوه 
بر این، در این گزارش شاخص پاسخگویی به موقع 
دســتگاه ها به درخواســت های صــدور مجوز نیز 
مورد بررسی قرار گرفته اســت. طبق این بررسی، 

شــاخص پاســخگویی به موقع به درخواســت ها 
از ۱۵ مــرداد ۱۴۰۱ تا ۱۴ مــرداد ۱۴۰۲ معادل ۸۹.۸ 
درصد بوده اســت. همچنین تعــداد کل عناوین 
مجوزها بــرای ۳۴ دســتگاه، ســازمان و وزارتخانه 
چهار هــزار و ۴۹۶ عنوان بوده کــه وزارت صمت/ 
اتــاق اصنــاف بــا دو هــزار و ۸۹۴ عنــوان مجــوز، 
بیشــترین عنوان مجوز را در بین کل دســتگاه ها 
دارد و وزارت تعــاون بــا ۵۱۱ عنــوان جایــگاه دوم 
بیشــتر عنوان مجوز را بیــن ۳۴ دســتگاه به خود 
اختصاص داده است. کمترین عنوان مجوز نیز 
با یک عنوان مربوط به جامعه مشاوران مالیاتی، 
اتاق بازرگانی ایران، ســازمان نظام روان شناســی، 
سازمان نظام  مهندسی ساختمان و کارشناسان 
رســمی دادگســتری اســت. در بخش دیگــری از 
گــزارش وزارت اقتصاد درصد اتصال دســتگاه ها 
به درگاه ملی مجوزها نیز مورد بررسی قرار گرفته 
است. طبق گزارش این وزارتخانه، درصد اتصال 
دســتگاه ها به درگاه ملــی مجوزها معــادل ۹۵.۸ 
درصد است که هشت دســتگاه شامل صندوق 
نــوآوری، ســازمان انــرژی اتمــی، معاونــت علمی 
ریاســت جمهوری، وزارت راه، ســازمان حفاظــت 
محیط زیســت، ســازمان اســتاندارد، وزارت 
نیــرو، وزارت تعــاون )مشــاغل خانگی(، ســازمان 
صداوسیما، وزارت نفت و وزارت ارتباطات، جامعه 
مشــاوران مالیاتــی، اتــاق بازرگانــی ایــران، وزارت 
ارشاد، سازمان نظام پزشکی و جامعه حسابداران 
رسمی به صورت صد درصد و کامل به درگاه ملی 
مجوزها متصل شده اند. همچنین چهار دستگاه 
صندوق نوآوری، ســازمان انــرژی اتمی، ســازمان 
اســتاندارد و قوه قضائیه هیچ تأخیری در بررسی 

درخواست های ارجاع شده نداشته اند. 
در ادامه این گزارش، عملکرد دستگاه ها در صدور 
مجوزهــا رتبه بندی شــده کــه طبــق آن، از بین ۳۴ 
دســتگاه، صندوق نوآوری، ســازمان انــرژی اتمی، 
سازمان استاندارد و وزارت نیرو با ۱۰۰ امتیاز )امتیاز 
کامل( رتبه نخست را به خود اختصاص داده اند.

قطعی برق در پایتخت و خاموشی دیتاسنترها چه آسیبی به 
کسب وکارهای آنلاین وارد کرد؟

چنــد ســالی می شــود کــه در تابســتان بــا 
قطعی برق روبه رو هستیم، اما تابستان 
امســال ایــن چندمین بار اســت که 
دیتاسنترهای پایتخت با مشکل 

روبه رو می شوند.
آخریــن قطعــی بــرق و اختــلال در 
شــبکه اینترنــت کــه شــب پانزدهم 
مردادماه به صورت همزمــان رخ داد، 
باعث شد دیتاسنترهای آسیاتک، افرانت، 
آوابرید و برخی دیگر دچار خاموشــی شوند. در خصوص 
قطعی برق مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت 
برق اعلام کرده در پی برخورد صاعقه رله حفاظتی پســت 
نیروگاه شهید رجایی عمل کرده و این مسئله موجب شد 

نقاطی از شهر تهران برای دقایقی برق نداشته باشند.
این آســیب البته باعــث خاموشــی دیتاســنترهای اصلی 
که در برج میلاد مســتقر هستند، شــد. اما مشکلاتی که 
بــرای اســتارتاپ ها و کســب وکارهایی کــه خدمات رســانی 

آنها به کاربران شان به طور مستقیم به کارکرد دیتاسنترها 
بستگی دارد، ویران کننده خواهد بود. کارنگ در گفت وگو 
بــا کســب وکارهای ارائه دهنــده خدمــات آنلایــن و آفلاین، 
آسیب های وارده قطعی برق دیشب و به طور کل قطعی های 
مکرر برق را بررسی کرده است. نکته قابل تأمل در صحبت  
با کسب وکارها آسیب های بالایی اســت که قطعی برق به 

کسب وکار آنها وارد آورده است.

 کســب وکارها ۲۰ هــزار تراکنش را از دســت 
دادند

علی امیری، هم بنیان گذار زرین پال در خصوص قطعی برق 
گفت: »چند سالی است که در تابستان برق کشور با ناترازی 
روبه رو است. از سه، چهار سال قبل آقای رجبی مشهدی، 
سخنگوی صنعت برق مکرراً اعلام می کردند که کمبود برق 
به خاطر فعالیت ماینر هاست، اما قطعی برق شب پانزدهم 
مردادماه را مربوط به برخورد صاعقه به نیروگاه برق شهید 

رجایی می دانند.«

برخورد صاعقه 
به کسب وکارهای اینترنتی
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او ادامه داد: »همان طور که گفتم پیش از این همیشه کمبود 
برق را به دلیل ماینینگ می دانستند، اما با توجه به انحلال 
تقریبــی صنعــت ماینینگ، بــاز هم بــا کمبــود بــرق روبه رو 
هستیم. کمبود برق آســیب جدی  به صنعت وارد می کند. 
برای مثال شهرک های صنعتی تعطیلی های خود را از دو روز 
به سه روز افزایش می دهند و با این روند کل صنعت کشور 

رو به نابودی خواهد رفت.« امیری درباره قطعی 
برق پانزدهم مردادماه گفت: »در این قطعی برق 
شاهد آن بودیم که به کسب وکارها و استارتاپ ها 
آسیب و ضرر وارد شد. ابتدا صنعت ماینینگ 
به دلیــل کمبود برق با مشــکل مواجه شــد، اما 
اکنون استارتاپ ها و کسب وکارهای آنلاین نیز 
دچار مشکل خواهند شد. صنایعی که به خاطر 
قطعی برق مجبور هستند یک یا دو روز در هفته 
تعطیل کنند، با مشــکلاتی از جملــه پرداخت 
حقوق پرسنل مواجه می شوند. حالا هم نوبت 

اســتارتاپ ها و کســب وکارهای آنلایــن اســت کــه بــا کمبود 
برق دچار مشــکل شــوند. در این مورد اخیر برق دیتاسنتر 
آسیاتک در برج میلاد قطع شده بود. دیتاسنتر اصلاً نباید 
با قطعی برق مواجه شود، زیرا خاموش شدن سرور تبعات 
زیادی دارد. ظاهراً دیتاسنتر تا مدتی با یو پی اس روشن نگاه 
داشته شده بود، اما به علت گرمای زیاد و بالا رفتن دما برخی 
از ســرورها را خامــوش کردنــد.« هم بنیان گــذار زرین پال در 
خصوص تبعات خاموش شدن ناگهانی دیتاسنترها گفت: 
»زمانی که یک ســرور بدون اینکه دستور خاموشی روی آن 
اجرا شود، به ناگهان خاموش می شود، تبعات زیادی به همراه 
خواهد داشــت. زیرا در همــان لحظه روی هاســت لیدورایز 
اتفاق می افتد و دیتا نوشــته می شــود. زمانی که خاموشــی 
ناگهانی اتفاق می افتد، کلاً ســرور نابود می شود. این اتفاق 
روی سرورهای زرین پال افتاده بود. متخصصان چند ساعت 
روی برگرداندن سرورها کار کردند. خوشبختانه روی سروری 
که دیتابیس قرار داشــت مشــکلی پیش نیامده بــود و روی 
سرورهای بکاپ مشــکل ایجاد شــده بود.« امیری در ادامه 

درباره آمار زیان کسب وکارهای 
آنلایــن طــی قطعــی دیتاســنتر 
اعــلام کــرد: »کاربــران مــا کــه 
کسب وکارهای آنلاین هستند، 
با قطعی برق دیشــب حدود ۲۰ 
هزار تراکنش معــادل ۹ میلیارد 
تومان را از دســت دادند. به یک 
معنی وقتی سرورها قطع شدند، 
درگاه زرین پــال نیــز قطع شــد و 
کســب وکارها نتوانســتند روی 
سایت های خود تراکنش داشته 
باشــند. زمانــی کــه ایــن اتفــاق 
می افتد، درآمد آنها کاهش پیدا 
می کند.« او در پایان تأکید کرد: 
»کســب وکارها مالیــات و بیمــه 
پرداخت می کننــد. هنگامی که 
با قطعی برق با ۹ میلیارد تومان 
ضرر مواجه می شــوند، آیا برای 
آنهــا تســهیلاتی در نظــر گرفته 

می شود یا به عکس؛ مشکل هم به وجود خواهد آمد؟«

 بلای جان کسب وکارهای آنلاین و آفلاین
افشین آشوری، رئیس کمیسیون رمزارز و بلاکچین نصر نیز 
از مشــکلات قطعی  برق در صنایع گفت. آشــوری علاوه بر 
فعالیت در حوزه رمزارزها، دارای کسب وکار آفلاین در حوزه 

کشاورزی و گلخانه داری است.
آشوری در گفت وگو با کارنگ اظهار کرد: »نه فقط قطعی برق 
پانزدهم مرداد، بلکه قطعی های مکرر به کسب وکار ما آسیب 
می زند. صنعت استخراج رمزارز حال خوبی ندارد که هیچ، در 
حال مرگ است. صنعتی که می توانست در اقتصاد کلان، 
از یک میلیارد دلار تا دو میلیارد دلار درآمد مســتقیم ارزی 

داشته باشد، به خاطر قانون های بد و اجرای آیین نامه های 
بد آن توسط وزارت نیرو و نفت، در حال از بین رفتن است. در 
ادامه این روند شاهد افزایش فعالیت زیرزمینی این صنعت 
در جای جای ایران، از شمال تا جنوب هستیم.« او ادامه داد: 
»طبق آیین نامه و قوانین، صنعت ماینینگ از اول خرداد تا 
آخر شــهریور خاموش می شــود. در زمســتان هم به خاطر 
گاز خاموشــی داریم که میانگین زمان فعالیت 
این صنعت را به زیر شش ماه می رساند. اگر به 
صورت ۲۴ساعته هم برق و گاز داشته باشیم، با 
توجه به تعرفه هایی که برای برق و گاز وجود دارد 
این صنعت در حال نابود شدن است؛ فعالیت 
در صنعت رمزدارایــی به دلیل تعرفه های بالای 
برق و گاز دیگر صرفه اقتصادی ندارد و به زودی 
از بین خواهد رفت.« رئیس کمیسیون رمزارز و 
بلاکچین نصر در خصوص آسیب های قطعی 
بــرق در فعالیت هــای آفلاین نیز گفــت: »حوزه 
دیگر فعالیت ما در کشت وصنعت و گلخانه های هوشمند 
اســت. در این حــوزه نیز برق مــا روزانــه چهار ســاعت قطع 
می شود که این به معنای کم شدن ۱۵درصدی توان تولیدی 
است. هنگامی که برق قطع می شود، دیگر نمی توان آبدهی 
به محصولات را انجام داد. کشاورزی نیز وقت محدودی در 
سال دارد. هنگامی که چهار ساعت برق قطع می شود، توان 
تولیدی ما کم می شــود و ســودمان از بین مــی رود و بازدهی 
نیز کاهش پیــدا می کند. طبــق آمار هــر روز بــرق گلخانه ها 
قطع می شود. کشاورزی تنها ۱۰درصد برق کشور را مصرف 
می کنــد؛ در حالــی کــه در حــوزه اشــتغال زایی ۳۵ درصد از 

اشتغال کل کشور را تأمین می کند.«

 سلب اعتماد نسبت به فناوری های ابری
هســتی شــهریزفر، مدیر روابط عمومی ابرآروان نیــز درباره 
زیان قطعــی برق دیتاســنترها گفت: »در حالــت کلی چون 
مــا در دیتاســنترها نیــروی مســتقر داریــم، مســتقیماً در 
چنین شرایطی وارد عمل می شــویم و از آسیب به مشتری 
جلوگیری می کنیم. یعنی از نظر 
زیرساختی می توانیم موضوع را 
کنترل کنیم. اما مسئله دیگر این 
است که اعتماد مشتری آسیب 
می بینــد. تمام مشــتری های ما 
کسب وکارهای آنلاین هستند. 
قطعــی بــرق پانزدهــم مردادماه 
با اینکه در طول ســاعات شــب 
اتفــاق افتــاد و پیــک کاری نبود، 
اما در هــر صورت کســب وکارها 
آســیب دیدنــد. ســاعاتی کــه 
ایــن کســب وکارها در دســترس 
و  آنهــا  نیســتند، مشــتریان 
کاربران شــان آســیب می بیننــد 
و ممکن اســت ریزش مشــتری 

داشته باشند.«
او ادامــه داد: »مســئله دیگــر 
ایــن اســت کــه مــا بایــد در هــر 
زمــان کــه اتفــاق قطعی بــرق رخ 
می دهد، به مقــدار زیادی توان فنــی خــود را درگیر کنیم که 
موضوعاتی حاشیه ای محسوب می شــود. در حالی که این 

نیرو می توانست روی توسعه کسب وکار متمرکز باشد.«
شــهریزفر در ادامــه دربــاره رونــد آســیب در طــی قطعــی 
دیتاســنترها بــرای فناوری هــای ابــری گفــت: »دیتاهــای 
ســرویس های ابــری داخــل دیتاســنتر هســتند. مــا از آن 
دیتاســنتر ســرویس می گیریــم و محصــول خــود را روی 
سرورهایی که در آنجا استقرار دادیم، عرضه می کنیم. زمانی 
که این دیتاسنترها دچار قطعی برق می شوند، مشخصاً ما 
هم مانند سایر مشتریان دیتاسنتر آسیب می بینیم. امسال 
تاکنون پنج بار اتفاقی مشابه افتاده و ما هر بار با مشکلات 

زیادی روبه  رو شده ایم.«

 در این قطعی برق 
شاهد آن بودیم که 
به کسب وکارها و 

استارتاپ ها آسیب 
و ضرر وارد شد. ابتدا 
صنعت ماینینگ به 
دلیل کمبود برق با 

مشکل مواجه شد، اما 
اکنون استارتاپ ها و 

کسب وکارهای آنلاین 
نیز دچار مشکل 

خواهند شد

کنید سکن  ا

«شاید موافق �با�ید!»

هر شنبه، تحلیل خبرهای 
اکوسیستم با رضا جمیلی
بسنده کردن به سخت خبرها که صرفاً تیترها 

را به شما � دهند چیز زیادی از واقعیت 
ماجراها نصیب تان ن� کند. اگر در دام 

نرم خبرها و داستان هایی که برندها برای 
خودشان � سازند هم بیفتید که تأکید اول 
و آخرشان این است که «ما خوبیم» یا «همه 

عالم سر ناسازگاری با ما دارند...» یک چاه ویل 
دیگر است. سردبیر کارنگ � گوید در این 
برنامه تلاش دارد تحلیل وقایع و اتفاقات را 
ورای خبرها و اهداف منتشرکنندگان آنها با 

شما در میان بگذارد. 

برق اکوسیستم رفت

در برنامه این هفته 
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شرکت های برتر
T O P

C O M P A N I E S

رتبه ۱۰۳ برترین شرکت های ایران برای یک لجستیکی 

»شــرکت قاســم ایران« که در میان ۵۰۰ 
شــرکت برتــر ســال ۱۴۰۱ در رده ۱۰۳ 
نشسته اســت، توانسته فروش 
خود را در ســال مالی ۱۴۰۰ به 
۶۴ هزار و ۷۹۲.۳ میلیارد ریال 
برســاند. فروش این شرکت بر 
اساس ســال مالی ۱۳۹۹ حدود 
۴۰ هــزار و ۶۶۳.۳ میلیــارد ریال 
بوده است. در واقع این شرکت که 
وابسته به گروه صنعتی مینو است، توانسته 
طی یک ســال فروش خــود را ۲۴ هــزار و ۱۲۹ میلیــارد ریال 

افزایش دهد. 
قاسم ایران مطابق با آخرین ارزیابی رسمی مرکز رتبه بندی 
سازمان مدیریت صنعتی ایران توانست با ۱۲ رتبه صعود 
از رتبه ۱۱۵ )بر اساس سال مالی ۱۳۹۹( به رتبه ۱۰۳ ارتقا یابد. 
این شرکت همچنین موفق به کسب رتبه نخست در بین 
تمام شرکت های صنعت پخش غذایی و جایگاه دوم در بین 

شرکت های بزرگ صنعت پخش ایران شده است.

 نگاهی به تاریخچه شرکت قاسم ایران
در سال ۱۳۳۸ شــركت خوراک )ســهامی خاص( كه سهام 
آن متعلق به آقایان علی، حسن و جلیل خسروشاهی بود، 
فعالیت خود را به عنوان امور بازرگانی، واردات و توزیع شیر و 
غذای كودک، دارو و انواع شكلات و... آغاز کرد. در سال های 
بعد با تأسیس شركت صنعتی پارس مینو و سپس شركت 
صنعتی مینو خرمدره توسط صاحبان شركت خوراک، این 

شركت به توزیع محصولات مینو نیز می پرداخت.

در سال ۱۳۵۸ این شركت بر اساس قانون حفاظت و توسعه 
صنایع ایران، مصوب دهم تیرماه ۱۳۵۸ شورای عالی انقلاب، 
تحت پوشش سازمان صنایع ملی ایران قرار گرفت. در تاریخ 

پنجم شهریورماه ۱۳۶۲ شركت 
قاســم ایران متعلق به ســازمان 
صنایع ملی ایــران در اداره ثبت 
شركت ها و مالكیت صنعتی به 
ثبت رسید و از تاریخ یکم آذرماه 
۱۳۶۳ فعالیت و پرسنل شركت 
خوراک به شــركت قاســم ایران 
منتقل شد. شركت قاسم ایران 
در حــال حاضر متعلق بــه گروه 
صنعتی مینو بــوده و مجموعه 
گروه صنعتی مینو با سهام داری 
شركت خودكفایی آزادگان اداره 
می شــود. شــرکت اقتصــادی و 

خودکفایی آزادگان نیز در رتبه بندی شرکت های برتر ایران 
بر اساس سال مالی ۱۴۰۰، جایگاه خود  را در بین ۱۰۰ شرکت 
برتر حفــظ کــرده و در گــروه صنایــع غذایــی و آشــامیدنی، 

جایگاه نخست این گروه را به دست آورده است.
فعالیت هــای اصلــی شــرکت قاســم  ایــران شــامل واردات، 
صادرات و توزیع فراگیر انــواع مختلف محصولات غذایی 
و دارویــی اســت. ایــن شــرکت در حــوزه پخــش شــیرینی 
و شــکلات، محصــولات غذایــی و نوشــابه توزیع کننــده 
انحصاری ۲۰ شــرکت تولیــدی بــا بیــش از ۱۲۵۰ محصول 
گوناگــون اســت. در حــوزه دارو نیز قاســم ایران توزیــع  دارو 
و تجهیــزات پزشــکی ۴۲ شــرکت دارویی بــا بیــش از ۱۵۰۰ 

محصــول مختلــف را بــر عهــده دارد. همچنیــن در حــوزه 
پخش محصولات آرایشی و بهداشتی، قاسم ایران نماینده 
انحصاری پنج شــرکت بــا بیــش از ۱۰۰ محصــول گوناگون 

است.
در حــال حاضــر حســین  علــی 
اکبرزاده به نمایندگی از شرکت 
خودکفایــی آزادگان رئيــس 
هیئت مدیره و حســین یوسف 
شــرکت  نماینــده  خزرائــی، 
شــوکوپارس مدیرعامل شرکت 

قاسم ایران هستند.  
بر اســاس گفته های مدیرعامل 
این شــرکت، فروش قاسم ایران 
در ســال گذشــته )۱۴۰۱( حدود 
۱۱ هــزار و ۸۵۰ میلیــارد تومــان 
بوده کــه از این مقــدار حدود ۲۰ 
درصد مربوط به حوزه دارو و تجهیزات پزشــکی می شــود.  
او همچنین اعــلام کرده که این مجموعــه در حال حاضر با 
حــدود ۸۰ تأمین کننده دارو و تجهیزات پزشــکی )از جمله 
شرکت دارویی، آرایشی و بهداشتی مینو( و ۳۰ تأمین کننده 
غیردارویی و غذایی مشغول کار است. ضمن اینکه از سهم 
۸۰درصدی محصولات غیردارویی در فروش شرکت قاسم 
ایــران، ۶۷ درصــد مربوط به محصــولات غذایــی و کالاهای 
FMCG و ۱۷ درصد مربوط به حوزه هایی غیر از غذاســت. 
همچنین این شرکت حدود ۱۴ هزار مشــتری داروخانه ای 
در سراسر کشــور دارد که پخش محصولات دارویی را برای 

آنها انجام می دهد. 

۱۲ پله صعود برای »قاسم ایران« 

نگاهی به شرکت سیسکو 
بزرگ ترین توزیع کننده 

مواد غذایی دنیا

خودروهای برقی در 
شرکت های بزرگ 

پخش جهان
»سیســکو« )Sysco( کــه از آن به عنوان 
یکــی از بزرگ تریــن توزیع کننده هــای 
مــواد غذایــی دنیــا نــام  می برنــد، یــک 
شــرکت چندملیتی آمریکایی اســت که 
در حوزه هــای فــروش، بازاریابــی و توزیــع 
محصــولات غذایــی و غیرخوراکی مانند 
ظــروف کوچــک، تجهیــزات آشــپزخانه 
و اقــلام رومیزی بــرای رســتوران ها، مراکز 
درمانی و آموزشی، کسب وکارهایی مانند 
هتل ها، مسافرخانه ها و عمده فروشی به 
شرکت های دیگر فعالیت می کند. بخش 
دیگری از خدمــات قابل توجه سیســکو 
ارائــه مشــاوره مدیریــت در حوزه هایــی 

است که فعالیت می کند.
سیســکو در سال ۱۹۷۰ توســط »هربرت 
ایروینــگ«، »جــان اف. بــاگ« و »هــری 
روزنتال« راه اندازی شــد. در حال حاضر 
دفتــر مرکــزی ایــن مجموعــه در تگــزاس 
آمریکاســت. ایــن شــرکت بیــش از ۶۰۰ 
هزار مشتری در حوزه های مختلف دارد. 
این شرکت تقریباً ۳۳۰ تأسیسات توزیع 
را در سراســر جهان اداره می کند و در ۹۰ 
کشــور جهان بــه ارائه خدمات مشــغول 
اســت. در ســال ۲۰۰۹، مجلــه فورچــون 
سیســکو را در رتبه ۲۰۴ فهرست سالانه 
۵۰۰ شــرکت برتر خــود بر اســاس حجم 
فــروش قــرار داد. در ســال بعــد )۲۰۱۰(، 
فورچــون سیســکو را به عنــوان هفتمین 
شرکت بزرگ در تگزاس و پنجاه و پنجمین 
شرکت بزرگ در ایالات متحده از نظر کل 

درآمد رتبه بندی کرد. 
در ســال ۲۰۱۳ سیســکو قصــد داشــت 
داشت شــرکت »یواس فودز« را به مبلغ 
۳.۵ میلیــارد دلار خریــداری کنــد، اما بر 
اساس رأی قاضی فدرال آمریکا، با توجه 
بــه اینکــه ترکیب ایــن دو شــرکت کنترل 
۷۵ درصد از صنعت خدمات غذایی این 
کشــور را تحت کنتــرل آنها درمــی آورد و 
باعث تهدید موضوع رقابت در این حوزه 
می شد، این شرکت دو سال بعد به روند 
ادغام پایان داد. سیسکو در سال گذشته 
متعهد شــده در راســتای اهداف محیط 
زیستی، با خرید کامیون های الکتریکی 
رونــدی را شــروع کند کــه بر اســاس آن تا 
ســال ۲۰۲۶ حدود ۳۵ درصد ناوگان این 
شــرکت بزرگ پخش بــا اســتفاده از برق 

خدمات خود را انجام دهند. 
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 فعالیت های اصلی 
شرکت قاسم  ایران 

شامل واردات، 
صادرات و توزیع 

فراگیر انواع مختلف 
محصولات غذایی و 

دارویی است
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L O C A T I O N

 برای شروع گفت وگو از پیشینه خودتان 
برای ما بگویید؛ چطور شد که به »آمپر« پیوستید؟
موضوع اکوسیستم یا زیست بوم فناوری و نوآوری به دهه 
۹۰ بازمی گردد؛ ســال ۱۳۸۹ بود که من بــه معاونت علمی 
پیوســتم و در همان ایام، کاری را که شــما هم اکنون انجام 
می دهیــد، پیشــنهاد دادنــد. در ســال ۱۳۹۰ در معاونــت 
علمی علاوه  بر ســتادهای فناوری راهبردی مثل نانو، بایو، 
هوافضا و... ستادی را تحت  عنوان »فرهنگ سازی اقتصاد 

دانش بنیان« شکل دادیم. تصور ما بر این بود که اگر قرار 
باشــد »اقتصــاد دانش بنیــان« در جامعــه پا بگیــرد، این 
مقوله ابتــدا باید به یــک گفتمان تبدیل شــود و به منظور 
گفتمان ســازی و معرفی شــاکله ایــن اقتصاد بــه آگاهی و 
اشــراف در همه ســطوح، اعــم از نخبــگان، دانشــگاهیان، 
حوزویان و مردم عادی نیاز داشــتیم تا ارتبــاط اولیه برقرار 
شــود. مجموعه  فعالیت هایی در این عرصه شکل گرفت 
که به اختصار عرض کردم. در نهایت در ســال ۱۴۰۱ با ۳۷ 

سال خدمت در دولت بازنشسته شدم، ولی از ۳۵سالگی 
این دغدغه را داشــتم که در دوران بازنشســتگی، خارج از 
ســمت دولتی چه فعالیتی انجام خواهــم داد؟! در همان 
بحبوحــه ایــده ای را در ذهنــم پرورانــدم که اگــر به صفحه 
آپارات مــن مراجعه کنیــد، در اولین پســت یک دقیقه ای 
منتشرشده بازگو کرده ام که اگر از سِمت دولتی کنار بروم، 
چه  کار خواهم کــرد و توضیح داده ام که قصــد دارم پس از 

بازنشستگی مرکز نوآوری خصوصی تأسیس کنم. 

مدیر شتاب دهنده 
آمپرچنج درباره این 

شتاب دهنده توضیح داد

تسهیل کننده 
نوآوری در صنایع 

نرم و خلاق
بهــروز کشــاورز، مدیــر شــتاب دهنده 
آمپرچنج درباره این شتاب دهنده گفت: 
»آمپرچنــج یکــی از ســه شــتاب دهنده 
مســتقر در کارخانه نــوآوری آمپر اســت 
کــه بــه توســعه صنایــع نــرم و خلاقانــه 
می پردازد. آمپرچنج به صورت تخصصی 
در حوزه هــای دیجیتــال، اپلیکیشــن ها، 
تولید محتوا، هنرهای دیجیتال، متاورس، 
هــوش مصنوعــی، فین تــک و دیگــر 

نوآوری های مشابه فعالیت می کند.«
او افــزود: »هم اکنــون حــوزه مهمــی کــه 
وارد آن شــده ایم و در آن فعالیت هــای 
اســتارتاپی انجام می دهیم، اکوسیستم 
صنعــت بیمــه اســت. در ایــن فضــا، 
استارتاپی به نام »هزاره سوم« را راه اندازی 
کرده ایم. هدف اصلی هزاره ســوم، ایجاد 
کســب وکارهای موفق بــرای هــر نماینده 
بیمــه و انجــام فرایندهای آنلاین اســت. 
ایــن پلتفرم بــا تمرکــز بــر توانمندســازی 
نماینــدگان، بهره بــرداری از فنــاوری 
دیجیتــال و راهکارهــا و خلاقیت هــا در 
صنعت بیمه سعی در بهینه سازی دارد. 
همچنین محصولات نوآورانه ای را در این 

حوزه تولید و عرضه می کند.«
کشاورز عنوان کرد: »علاوه بر این، هزاره 
ســوم در زمینه هــای متنوعــی فعالیــت 
می کند؛ از جمله ســامان دهی سیســتم 
بانک، بیمه، پنل بیمه گزار، فروش آنلاین، 
مدیریــت ارتباط بــا مشــتری و مدیریت 
محتوا. همچنین، ارائه خدمــات درمان، 
ســرویس های بانکداری باز و پیام رسانی 
از دیگــر فعالیت هــای ارائه شــده توســط 

کارخانه نوآوری آمپر هستند.«
مدیــر شــتاب دهنده آمپرچنــج در پایان 
افــزود: »به تازگــی در پــی فعالیت هــای 
جدید هــزاره ســوم، پلتفرم هفــت رخ نیز 
تأســیس شــده اســت. این پلتفــرم، پنل 
ارتباطــی اســت و بســتری بــرای ارتبــاط 
فعالان این حوزه و اکوسیستم را تشکیل 
می دهد و از ایده های جالب در حوزه بیمه 
شناخته می شود. در حال حاضر، از بین 
مراکز بیمه، هزاره سوم با بیمه دانا، بیمه 
پاســارگاد و بیمه ملت همکاری دارد و در 
پی گسترش فعالیت ها و ارتباطات خود، 
در حال توافق با ســایر شــرکت های بیمه 

نیز هست.«
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گفت و گو با پرویز کرمی، مدیر کارخانه نوآوری آمپر، که پس از ۳7 سال خدمت در دولت، به تازگی 
به بخش خصوصی پیوسته است

بیش از یک دهه از شکل گیری اکوسیستم نوآوری کشور می گذرد و این یک دهه را می توان به جرئت، دهه پرچالش فضای نوآوری کشور در طول تاریخ دانست. از جمله 
شاخصه های این دهه تولد اجزای جدیدی از زیرساخت های نوآوری بود که از میان آنها می توان به شکل گیری کارخانه های نوآوری اشاره کرد. در این شماره از هفته نامه 

کارنگ به سراغ کارخانه نوآوری آمپر رفتیم و با پرویز کرمی، مدیر این کارخانه گفت وگو کردیم. کرمی در کارنامه کاری خود مشاور معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری را 
دارد و کسی است که در این دهه فعالیت های زیادی داشته و حالا پس از بازنشستگی، به بخش خصوصی پیوسته است.

مراکز نوآوری و بحران 
بازگشت سرمایه

I N T E R V I E W



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰۸
۲۲ مـــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

9

جاومکان نوآوری
I N N O V A T I O N 

L O C A T I O N

 پیوستن شما به آمپر از چه زمانی اتفاق 
افتاد؟

بعد از اینکه از معاونت علمی جدا شدم، دوستان بسیاری، 
هــم از داخــل وزارتخانه هــا و هــم از مراکــز خصوصــی، به 
من پیشــنهاد همــکاری دادند. شــاید اولین چیــزی که بر 
اســاس عرف و عادت به ذهنم متبادر شــود، این باشد که 
در وزارتخانه ای به عنوان مشاور فعالیت کنم یا پروژه ای را 
به این منظور تعریف کنم، ولی وقتی بــه حرف های خودم 
فکر کردم، تصمیم گرفتم به پیشنهادهایی که در راستای 
تأســیس مرکز نوآوری خصوصی به من می شــود، پاســخ 
مثبــت دهــم. در نهایــت دوســت عزیــزم، آقــای صمدی، 

برای همــکاری در هلدینــگ رایزکو پیشــنهاد 
دادند و من با ایشان پیشــنهاد راه اندازی یک 
کارخانه نوآوری در بخش خصوصی را مطرح 
کــردم. گفت وگــوی ما حــول ایــن محــور، ۱۰ تا 
۱۵ روز طول کشید و ســرانجام طرح راه اندازی 
کارخانــه را تقدیم شــان کردم و ایشــان بــا روی 
گشاده و با ذهنی آماده این طرح را پذیرا شدند. 
ســپس مکانی را که در گذشــته برای توســعه 
و تحقیقــات هلدینــگ در نظــر داشــتند، در 
اختیار ما قــرار دادند تــا نهاد کارخانــه نوآوری 

در آنجا شکل بگیرد و ما به  کمک ایشان و یک تیم خوب، 
کارخانه نــوآوری و صنایع خــلاق »آمپر« را شــکل دادیم. 
از آنجا که همــه کارخانه ها، محصولــی را ارائــه می دهند، 
بالطبع کارخانه نوآوری آمپر هم دارای محصولاتی است 
که عمدتاً شامل تولید استارتاپ، شکل دهی به ایده های نو، 
توجه به خلاقیت ها و به ثمر نشاندن خلاقیت های نیروی 
متخصص و ارائه ابزارهایی که مورد نیاز اســت، می شود. 
در کارخانه های نــوآوری، شــتاب دهنده هایی داریم که در 
آنجا هم کمک به متولدشــدن و رشــد ایده ها و در نهایت 
شکل گیری استارتاپ ها را در دســتور کار دارند. در کشور 
ما هــم خوشــبختانه کارخانه های نــوآوری در اســتان های 
مختلف شکل گرفته بودند. من علاقه مند بودم که چنین 
کارخانه ای را به طور اســتاندارد در بخــش خصوصی دایر 
کنیم تــا در کنــار جــذب ایده هــای خلاقانــه، این امــکان را 
داشته باشــیم تا محصولات و خدماتی را عرضه کنیم که 
پاســخگوی نیازها و چالش های موجود در کشــور باشد و 
از تأمین بودجه گرفته تا آمــوزش، خدمات منتوری، فضا، 
امکانات، تجهیزات و هر نوع خدماتی را که دانشجویان یا 
فارغ التحصیلان دوره تحصیلات تکمیلی به آن نیاز دارند، 

فراهم آوریم. 
هدف ما از همان ابتدا این بود که به شکل گیری شرکت های 
دانش بنیان، شرکت های خلاق و شرکت های فناور کمک 
کنیم و در افزایش تولید داخلی، اشتغال زایی، زمینه سازی 
برای کارآفرینی همگام با تجاری سازی دانش و فناوری ها با 
ارتباطی که بین دانشــگاه و صنعت ایجاد می کنیم، مؤثر 
باشیم. این اهداف باعث شد کارخانه نوآوری و خلاق آمپر 

راه اندازی شود.

 حوزه هایی که کارخانه نوآوری آمپر روی 
آنها تمرکز دارد، کدام اند؟

از ســال گذشــته تاکنــون ســه شــتاب دهنده را در ایــن 
مجموعه تعریــف کرده ایــم؛ در حوزه حمل ونقــل با تأکید 
بر هوشمندســازی خودرو و حمل ونقل، خودروهای برقی 
و ذخیره سازی انرژی، شتاب دهنده »آمپر درایو« تعریف 
شده است. در حوزه مواد پیشرفته، سلامت و سالمندی، 
شــتاب دهنده دیگــری بــا عنــوان »آمپــر لایــف« را بنیــان 
نهادیم تا مواد هوشمند و ویژه پلیمری را در کنار موضوعات 
وابسته به حوزه سلامت تحت  پوشش قرار بدهد. سومین 
شتاب دهنده را در حوزه صنایع نرم و خلاق، آی تی و IoT و 
هوش مصنوعی تعریف کردیم و نــام »آمپر چنج« را برای 
این شتاب دهنده برگزیدیم که شامل فعالیت هایی نظیر 
تبلیغــات و بازرگانی، نوآوری های اجتماعی و گردشــگری، 
آی تــی، IoT، AR، VR و بیمه می شــود. خوشــبختانه طی 

ســال گذشــته، در کنــار نهادســازی، ســاختارمند کــردن 
کارخانه نوآوری و صنایع خلاق آمپر؛ تیم هایی را در قالب 
استارتاپ استودیو و شتاب دهنده به وجود آوردیم و قصد 
داریم ورودی های امسال  را از بین رویدادها یا فراخوان هایی 
که برگزار می کنیم یا از طریق میز ارتباط صنعت با دانشگاه 

یا سایت گزینش کنیم. 

 فرایند جذب تیم ها به چه شکل است؟
در کمیته ارزیابی، غربالگــری آغازین و بررســی های اولیه 
صورت می گیرد و پس از مرحله ارزیابی موشکافانه، برای 
ســرمایه گذاری انتخاب می شوند. کمیته ســرمایه گذاری 
تشــخیص می دهــد کــه آیــا هلدینــگ مــادر، 
حمایــت و ســرمایه گذاری را انجــام دهــد یــا با 
مذاکرات مالی و حقوقی که انجام می دهیم، از 
صندوق های خطرپذیر سرمایه جذب کنیم یا 
اینکه شرکت ها و افرادی را که می توانند در این 
حوزه با ما همکاری کنند، برای سرمایه گذاری 
متقاعد کنیم. تــلاش ما بر این اســت که همه 
خدمات و شــیوه های جــذب ســرمایه را که در 
کارخانه هــای نــوآوری و مراکــز نــوآوری در دنیا 
عرضه می شــود و مرســوم اســت، بــه بهترین 
شــکل در کارخانــه نــوآوری آمپــر ارائــه دهیــم. قاعــده ای 
کــه در ایــن مجموعــه بــه آن پایبندیم، ایــن اســت که هم 
شتاب دهنده های ما و هم سایر خدمات استاندارد باشد 
و به همین خاطر از منتورها و مشــاوران خوب و مجرب در 

حوزه های مختلف راهنمایی گرفته ایم.

 شما در دوران تولد و رشد اکوسیستم در 
کنار افرادی مثل ســورنا ستاری حضور داشتید. با 
توجه بــه تجربه ای کــه در گذشــته در بدنــه دولت 
داشــتید و حــالا هــم در بخــش خصوصــی، اگــر 
بخواهید با نگاه آسیب شناسانه این فضا را بررسی 
کنید، از نظر شــما چه نقص هایی وجود داشــته و 

دارد؟
ابتدا باید بگویم که به معاونت 
شــخصیت خــلاق و نخبــه ای 
ماننــد آقــای ســورنا ســتاری 
همــواره افتخــار می کنــم کــه 
انصافــاً ثمــره زحمــات و تلاش 
ایشــان در کشــور تــا ســالیان 
ســال پابرجا خواهد بود. همه 
افــراد، ســازمان ها و نهادهــا 
بایــد خودشــان را در معــرض 
نقــد و آسیب شناســی قــرار 
بدهنــد، زیــرا چــه انســان، چه 
اکوسیســتم و چــه نهــاد اگــر 
منتقد منصف نداشته باشد، 
حتمــاً در کارش خللــی وارد 

خواهد شــد و بــه نتیجــه مطلوبــی کــه انتظــارش را دارد، 
نخواهد رســید. از جمله اقداماتی که آقای دکتر ســتاری 
بــرای شــکل گیری اکوسیســتم به درســتی انجــام دادند، 
این بود که همه کارها با ســرعتی منطقی انجام می شــد. 
به وجود آمدن کارخانه های نــوآوری، راه اندازی خانه های 
خلاق و نوآوری و مراکز نوآوری که در کنار پارک های علم و 
فناوری وجود داشتند، یک ضرورت به شمار می رفت؛ زیرا 
ما در هر استانی یک پارک فناوری داشتیم و از این تعداد 
فقط به میزان انگشت شماری فعال بودند و سایر پارک ها 
بیشتر حکم در و دیوار داشتند که مانند شهرک صنعتی 

زمین واگذار می کردند. 
در حــال حاضر ایــن پارک ها رونــق گرفته انــد و از محتوای 
ویژه ای برخوردار شــده اند، ولی ۱۰، ۱۲ سال چنین فضایی 
حاکم نبود و مجبور بودیم در مقیاس کوچک تر، در بخش 
خصوصــی با نیــروی انســانی مجربی کــه وجود داشــت، 
مراکز نوآوری با اسامی گوناگون را تأسیس کنیم. هم اکنون 

بیش از یکصد خانه خلاق و نوآوری و بیش از ۲۰۰ مرکز  و ۱۰ 
کارخانه نوآوری مشغول فعالیت هستند، ولی در آن برهه 
این چنین نبود و ما مجبور بودیم در فرایند شــکل دهی از 
این مجموعه ها حمایت کنیم. از طرفی نیروی فنی و منتور 
و افراد دلسوزی که از صفر تا صد پای این طرح ها بنشیند، 
کم داشتیم؛ بنابراین شاید این مسئله را تا حدودی نادیده 
گرفته بودیم که این ناهماهنگــی موجب کاهش کیفیت 
خواهد شــد. ای کاش این فرصت را داشــتیم که همزمان 
با هم نیروی متخصص انسانی و مراکز نوآوری را به وجود 
بیاوریــم و بســیاری از محدودیت هــا و چالش هــا وجــود 
نمی داشت. برای مثال برای راه اندازی مرکز نوآوری شریف 
دردسرها و هزینه های بسیار زیادی را متحمل شدیم. آقای 
دکتر ستاری مجبور بودند از طرفی مســئولان دانشگاه و 
استادان را راضی کنند و از طرفی رضایت نهادهای دولتی 
را جلــب کنند. از ســوی دیگــر نماینــده بعضی اســتان ها 
بدون توجه به کمبود نیروی متخصص، ما را تحت فشار 
می گذاشتند که در شهر آنها هم این مراکز راه اندازی شود 
و متقاعد نمی شدند که تأســیس چنین مراکزی صرفاً به 
نصب مکان و تابلو وابســته نیســت. برای مثــال وقتی در 
شــیراز کارخانــه نــوآوری را افتتاح کردیــم، در راه بازگشــت 
نماینده شــهر دیگری معترض آقای ستاری شــده بود که 
چرا در شــهر ما چنیــن کارخانــه ای راه انــدازی نمی کنید و 
مشکلاتی از این دست که موجب شد با شتاب بیشتری 

این مراکز دایر شوند. 
مســئله دیگــر اینکــه، تمامــی مراکــز نــوآوری از بخــش 
خصوصی سر برآورده بودند و بعد از یکی، دو سال فعالیت 
به دلایــل مختلــف از جمله عدم بازگشــت ســرمایه دیگر 
تمایلی به ادامه نداشتند و این موضوع به یکی از معضلات 
فعلی ما تبدیل شده است. فضای اقتصادی اکوسیستم ها 
در کشــورهای پیشــرفته دنیا، به قــدری جذاب اســت که 
استقبال شــایان توجهی از آن می شود و من معتقدم اگر 
در ایران هم روند کار به درستی انجام شود، شرایط خوبی را 
تجربه خواهیم کرد و همین موضوع مرا به این سمت وسو 
سوق داده که پس از بازنشســتگی در این عرصه فعالیت 

کنم.

 ارزیابی تــان از آینده 
اکوسیســتم نوآوری با توجه به 
وضعیتی که اکنون وجود دارد، 

چیست؟
مــن امیــدوارم در کشــورمان 
مراکــز نــوآوری و خانه هــای 
خلاقیتــی کــه برپــا شــده اند، 
مصمــم و امیــدوار بــه کارشــان 
ادامــه دهنــد، چــون ســرمایه 
امیــد در کشــورند و ایــن امکان 
را دارند که شبکه سازی کنند و 
محیطی را به پژوهش های آینده 
اختصاص دهند. دانشگاه های ما خیلی قوی هستند، ولی 
وقتی بحث تجاری ســازی مطرح اســت، افراد بایــد به این 
مراکز مراجعه کنند. امیدوارم نهادهای حاکمیتی و دولت 

از این مراکز بیش از پیش حمایت کنند. 
قانون جهش تولید دانش بنیان که سال گذشته مصوب 
شد، قانون بسیار خوبی اســت که باید با مداقه و امعان 
نظر بیشــتری بررســی شــود تا فضــای امیــد، پرانگیزه و 
پرنشــاط علــم و فنــاوری در کشــور حفــظ شــود. ممکن 
است مهاجرت هایی از سر دلخوری صورت بگیرد، ولی 
اگر قرار باشــد ایــن نخبــگان بازگردند، بایــد محیط های 
این چنینــی بــه وجــود بیایــد تا بازگشــت میســر شــود. 
 MIT بی تردید از دانشجویی که در دانشگاه هایی مانند
یا استنفورد تحصیل کرده باشد، نمی توان انتظار داشت 
پشت میزنشین باشد یا مسئولیتی مانند کارگزینی و... 
را بپذیرد؛ بنابراین استدعای من این است که در راستای 

توسعه مراکز نوآوری تلاش جدی تری صورت بگیرد.  

REVIEWبررسی

مدیر فضای کار اشتراکی 
تیوان عنوان کرد

بسیاری از چالش های 
ما حل شد

محمدرضــا ســبحان، مدیــر فضــای کار 
اشــتراکی تیــوان دربــاره کارخانــه نــوآوری 
آمپــر گفــت: »مجموعــه آمپــر کــه خــود 
بــه یــک هلدینــگ صنعتــی تعلــق دارد، 
ابتــدا می تواند به منظــور تأمیــن نیازهای 
داخلــی خــود و اهداف هلدینــگ خودش 
بــه فعالیــت بپــردازد. ســپس به دلیــل 
موقعیت مکانــی اش در شــهرک دانش و 
در محیطی که صنایع متعددی فعالیت 
دارند، قابلیت های بالقوه ای برای گسترش 
فعالیت های نوآوری در صنعت دارد. این 
موقعیت می تواند به تدریج فعالیت های 
نوآورانه را گسترش دهد و در همین راستا، 
بــه فعالیت هــای صنعتــی و توســعه آن 

بپردازد.«
او افــزود: »امیــد بــه ورود تدریجــی بــه 
صنعت، آشنایی صاحبان آن با مفاهیم 
نــوآوری و عملکــرد بهینــه از طریــق آن، از 
اهدافــی بــود کــه تیــوان را بــه همــکاری 
بــا کارخانه نــوآوری آمپــر علاقه منــد کرد. 
امیدواریــم بــا همــکاری تیــوان و آمپــر، 
امکانات و توانمندی های زیادی ایجاد شود 
و این همکاری، به بهبود  و پیشــرفت های 
چشــم گیری در صنعــت منجر شــود. در 
همیــن راســتا، اهدافــی چــون شناســایی 
نیازهــای نــوآوری و رفــع آن بــرای تیــوان 
تعریف شد و امید است بتواند با رویکردی 
نوآورانه، چالش ها را شناســایی کرده و در 
برطرف سازی آنها در این اکوسیستم قدم 

بردارد.« 
ســبحان در خصــوص همکاری هــای 
پیشــین گفــت: »در همکاری هــای قبلی 
که تجربه کردیم،  دشــواری ها و ضررهای 
قابل  توجهی متحمل شدیم، اما پیشنهاد 
آمپر به عنوان یک گزینه جذاب ظاهر شد. 
فضایی که کارخانه نوآوری و صنایع خلاق 
آمپر بــرای کســب وکارها فراهــم می کند و 
خدماتی از جمله شتاب دهی، منتورینگ، 
ســرمایه گذاری خطرپذیــر و فضــای کار 
اشــتراکی که ارائــه می دهد، باعث شــد از 
بحران بیرون  آمده و فعالیت تیوان را ادامه 

دهیم.«
او در پایــان اظهــار امیــدواری کــرد: 
»امیدواریم با هــم بتوانیم به صنعتی که 
در حال حاضر به شیوه ای سنتی مدیریت 
می شود، کمک کنیم تا بتواند چالش های 
موجود را از طریق راهکارهای بهینه نوآوری 

رفع کند.«

عباس عین علی 

abbas.einali
@gmail.com

تمامی مراکز نوآوری 
از بخش خصوصی سر 
برآورده بودند و بعد از 
یکی، دو سال فعالیت 

به دلایل مختلف از 
جمله عدم بازگشت 

سرمایه دیگر تمایلی به 
ادامه نداشتند
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سمانه حیدری از ساختار 
سازمانی داتین می گوید

تغییر در ترکیب 
شغلی سازمان ها

سمانه حیدری، مدیر محصول 
منابع بانکداری متمرکز داتین 
اســت. او از ســال ۹۱ بــه ایــن شــرکت 
پیوســت و نقش هــای متعــددی را در 
داتین ایفــا کرد. حیدری معتقد اســت 
در ســال های اخیــر اتفاقــات خوبــی در 
خصــوص رفــع تبعیــض جنســیتی در 
محیــط کار رخ داده و برخی شــرکت ها 
مثل داتین ســعی کرده اند کلیشه ها را 
کنــار بزننــد و افــراد را بــر اســاس 
شایستگی شــان قضــاوت کننــد. او در 
مورد داتین می گوید: »در داتین شاهد 
تغییــرات قشــنگ و امیدوارکننــده ای 
هســتم. تعــداد خانم هایــی کــه بــه 
توانمندی هایشان ایمان دارند و تلاش 
می کنند، در حال افزایش است. تعداد 
آقایانی هم که کلیشه های جنسیتی را 
کنــار می زننــد، در حــال بیشــتر شــدن 
اســت. برای مثال بدنه شــرکت داتین، 
زنــان و مــردان متخصصــی در زمینــه 
آی تــی اســت کــه ۴۶ درصــد از آن را 
خانم هــا و ۵۴ درصد را آقایان تشــکیل 
می دهد. این افراد در مشاغل کلیدی و 

حساس مشغول کار هستند.«

حیدری ادامه می دهد: »زمانی 
وقتی ترکیب شغلی سازمان ها 
را نگاه می کردیم، می دیدیم که خانم ها 
اغلــب در نقش هــای ســاده فعالیــت 
می کننــد. امــا حــالا در شــرکت هایی 
شبیه داتین خانم های فعالی داریم که 
در مشــاغل تخصصــی و های تــک 
مشــغول بــه فعالیــت هســتند و ایــن 

اتفاق بسیار مبارکی است.«

مدیر محصول منابع بانکداری 
متمرکز داتیــن  می افزاید: »ما 
در داتین بالغ بر۱۰۰ مدیر خانم داریم. 
این موضوع یعنی ما شــرکتی داریم که 
به زنــان و توانایی های آنهــا کاملاً ایمان 
دارد. جالب اســت بدانیم که در داتین 
خانم هــا در تمــام لایه هــای مدیریتــی 
داتیــن مثــل هیئت مدیــره، معاونــت و 
مدیران ارشد فعال هستند. برای مثال 
در معاونت توســعه محصــول چندین 
خانــم قدرتمنــد داریم کــه محصولات 
بزرگی را هدایت می کنند و هر کدام ۴۰ 
یا ۵۰ نفر همکار زیرمجموعه دارند. این 
خانم ها اســتراتژی های شرکت را پیش 

می برند.«

REVIEWبررسی

گفت وگو با سمانه حیدری،  مدیر محصول منابع بانکداری متمرکز داتین که معتقد است 
با توجه به موانع محیطی ما دو انتخاب داریم؛ یا قربانی باشیم و هیچ کاری نکنیم یا با 

موانع مبارزه کنیم و حق مان را بگیریم
سمانه حیدری مقطع کارشناسی خود را در دانشگاه خوارزمی در رشته مهندسی نرم افزار گذرانده است. او مقطع کارشناسی ارشد را در دانشگاه آزاد اسلامی در رشته MBA به پایان رساند. 
حیدری به واسطه تحصیلاتش با فضای آی تی آشنا شد. در آن سال ها تب وتاب رشته کامپیوتر و برنامه نویسی بسیار داغ بود و او از همان سال های اولی که وارد دانشگاه شده بود، به مسیر 
آی تی، فناوری و حضور در این عرصه سوق داده شد. اولین حضور حیدری در سازمان ها مربوط به پروژه کارآموزی اش بود. در واقع پروژه کارآموزی اولین تجربه مواجهه او با سازمان های بزرگ 

بود. اما این فقط آغاز راه بود. او در پروژه ها و شرکت های مختلفی تجربه کسب کرد و در سال ۹1 به عنوان برنامه نویس ارشد جاوا وارد شرکت داتین شد. او در سال ۹۹ مدیریت محصول منابع 
بانکداری متمرکز را بر عهده گرفت. پس از آن نیز، مسئولیت راهبری کور ارزی داتین به عهده او گذاشته شد. حیدری در حال حاضر مدیر محصول دو حوزه منابع و ارزی بانکداری متمرکز 
داتین است. در این شماره کارنگ به سراغ حیدری رفته ایم تا با او در مورد مسیر و تجربه کاری او به عنوان یک زن گفت و گو کنیم و نظر او را در مورد تبعیض جنسیتی در محیط های کاری و 

نقش سازمان ها و خود زنان در رفع این مشکل را جویا شویم. 

قربانی شدن یا مبارزه کردن؟

 چه مسیری را تا رسیدن به جایگاه فعلی 
طی کردیــد؟ تجربــه اولین حضورتــان در محــل کار 

چگونه بود و چه شــد در داتین به عنوان 
مدیر محصول انتخاب شدید؟

ترم آخر که بودم، به پیشــنهاد یکی از دوستانم 
به یک پروژه ERP به عنوان برنامه نویس مبتدی 
پیوستم. این اولین تجربه کاری رسمی من بود. 
من به تیم استقرار آن پروژه پیوسته بودم و باید 
یکســری برنامه های کوچک می نوشتم. کم کم 
که با محیط کار واقعی آشــنا می شــدم و فضای 
کسب وکار برایم واضح تر می شد، دوست داشتم 
به پــروژه اصلی بپیونــدم و در مســیر تولید یک 

نرم افزار با مشتریان واقعی باشم. مدتی که گذشت، پرسیدم 
برای ورود به پروژه اصلی چه چیزهایی را باید بلد باشم و چه 

مهارت هایی را باید کسب کنم. سپس به خواندن و یادگیری 
مهارت هــای لازم پرداختــم و بعــد از مدتــی به پــروژه اصلی 
پیوســتم و به عنوان برنامه نویس جاوا مشغول 

به کار شدم. 
بعد از آن باز هم دوســت داشــتم تجربه جدید 
کسب کنم. ســال ۹۱ بود و شــرکت های بانکی، 
کلان داده ها و کار مالی بــا نرم افزارهای بلادرنگ 
طرفدار زیادی داشتند. بدین صورت بود که وارد 
شرکت داتین شدم. به عنوان برنامه نویس ارشد 
جاوا وارد این شرکت شدم و قرار بود با همراهی 
دوســتی یکی از پروژه هــای داتین را بازنویســی 
کنیم. در همان زمان مسئول زیرسیستم چک 
به دلایلی از شرکت جدا شد و از من خواستند 
که آن بخــش را تحویل بگیرم. آن پــروژه یک پــروژه زنده بود 
و بار مالی و تراکنشــی بســیار زیادی داشــت. مــن در مدت 

کوتاهی پروژه را تحویل گرفتم و تغییراتی در آن اعمال کردم. 
از نظرات همکاران بانکی که در کنارم بودند، بسیار استفاده 
و تا جایی که می شد بر کسب وکار مربوطه تسلط پیدا کردم.

پس از آن به عنوان طراح محصولات شروع به کار و تیمی را 
که از قبل شــکل گرفته بود، راهبری کردم. به مرور زمان این 
تیم بزرگ و بزرگ تر شــد و نیــاز به جانشــین پروری و انتقال 
دانش بیشــتر حــس می شــد. بنابراین تــلاش کردم نســل 
جدیدی از افراد را برای بر عهده گرفتن مسئولیت ها توسعه 
دهــم. کار در حوزه مالــی و بانکــی اســترس ها و نگرانی های 
خاص خودش را دارد و البته شیرینی های منحصربه فردی.

طبیعتاً یکی از خصوصیات مهم برای کار کردن در این حوزه، 
انعطاف پذیری برای انجام تغییرات در کوتاه مدت، مدیریت 
بحران و پاســخگویی در لحظه اســت که در این سال ها من 
با آنهــا دســت و پنجه نرم کــردم. پــس از آن به عنــوان مالک 
محصول به فعالیت هایم در داتین ادامه دادم و دو تیم را در 

I N T E R V I E W

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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زیرمجموعه خودم داشــتم. با آغاز مهاجرت سپه به عنوان 
عضوی از تیــم مهاجــرت داده در کنــار ســایر فعالیت هایم 
نیز شــروع به کار کردم و پس از آن دستیار معاونت توسعه 
محصول شــدم. این مقطع زمانی نقش پررنگــی در ارتقای 
مهارت هــای مدیریتــی مــن داشــت؛ مشــاهده و یادگیــری 
از مدیــران بالادســتی، تزریق نگاه کل نگــر فارغ از یــک یا دو 
زیرسیستم خاص، تفکر سیســتمی و حل کردن بحران ها 
در لایه های بالاتر از مهم ترین یادگیری های من در آن سمت 
بود.  در سال ۹۹ مجدد به تیم های توسعه پیوستم و مدیریت 
محصول منابع بانکداری متمرکز را بر عهده گرفتم که پس 
از آن نیز، مســئولیت راهبری کــور ارزی داتین بــر عهده من 
گذاشــته شــد. بنابراین در حال حاضر، مدیــر محصول دو 

حوزه منابع و ارزی بانکداری متمرکز هستم.

 در این مسیر با مشکلات از نوع تبعیض 
جنسیتی مواجه شدید؟ چه موانعی بر سر راه شما 
به خاطر زن بودن تان وجود داشــت؟ چه وقت هایی 
حس کردید این مشکل به خاطر نوع جنسیت شما 

پیش رویتان قرار گرفته است؟
وقتی می گوییــم تبعیض جنســیتی و می خواهیــم ببینیم 
که مــورد آن تبعیض واقع شــده ایم یا خیر، بایــد ببینیم که 
تعریف ما از تبعیض جنسیتی چیست؟ اصولاً به هرگونه 
پیــش داوری بر اســاس جنســیت فرد، تبعیض جنســیتی 
می گوینــد. ایــن تبعیــض جنســیتی می توانــد حالت هــای 
متفاوتی داشته باشد. تبعیض جنســیتی در اقتصادهای 
توسعه یافته، مثلاً تفاوت دســتمزدها در بازار کار است. در 
اقتصادهای در حال توسعه این مسئله می تواند خود را به 
شــکل محدودیت در دسترســی بــه تحصیلات و اشــتغال 

نشان  دهد. 
می دانیــم که نیمــی از جمعیــت کره زمیــن را زنان تشــکیل 
می دهند و هر کدام از آنها به صورت مستقیم یا غیرمستقیم 
در طول عمرشان تبعیض جنسیتی را تجربه کرده اند. فکر 
نمی کنم خانمی باشد که این مسئله را تجربه نکرده باشد. نه 
تنها در ایران بلکه در کل دنیا همین گونه است. اگر آمارهای 
سازمان ملل و سازمان بین المللی کار را بخوانیم، کاملاً بر این 
مسئله صحه می گذارد که تبعیض جنسیتی علیه زنان در 

کل دنیا در حالت های مختلف وجود دارد.
این تبعیض می تواند مســتقیم باشــد؛ برای مثال بدون در 
نظر گرفتن صلاحیت یک فرد بر او محدودیتی اعمال کنند 
و بگویند چون خانم اســت نمی تواند این کار را انجام دهد، 
فارغ از اینکــه آن فــرد شایســتگی آن کار را دارد یــا خیر. در 
حالت دوم می تواند غیرمستقیم باشد؛ مثلاً قوانینی برای 
کار پاره وقت و تمام وقت وضع کنند که بر اساس آن کسانی 
که کار پاره وقت دارند عواید کمتری دریافت کنند. از ســوی 
دیگر خانم های بسیاری هستند که کار پاره وقت دارند، پس 
به صورت غیرمستقیم این تبعیض روی آنها اعمال می شود 

و اثر می گذارد. 
تبعیض جنسیتی در بازار کار هم به این شکل است که فرد 
بسته به جنسیتش قضاوت شود و منابع و فرصت ها به او 
داده شــود؛ یعنی فرد بر اساس شایســتگی هایش قضاوت 
نمی شود. یک زن و یک مرد که هر دو در جایگاهی یکسان 
قرار دارند، باید ببینیم شایستگی های آنها چیست؟ سپس 
به آنها فرصت ها و منابع یکسانی دهیم تا بتوانند پیشرفت 
کنند و ارتقای شغلی بگیرند. به طور خلاصه، معیار پیشرفت 
باید شایستگی و توانمندی باشــد، نه جنسیت. در نتیجه 
همه خانم ها در دنیا می توانند تحت تأثیر این داستان قرار 

گرفته باشند.

 چرا سازمان نقش های مهم تر را کمتر به 
زنان محول می کنند؟ فرهنگ  سازمانی چقدر بر این 
موضوع تأثیر دارد؟ ســازمان چــه اقداماتــی باید در 

پیش بگیرد تا این معضل را حل کند؟
سازمان هم یک نهاد اجتماعی و مجموعه ای از افراد است 
که دور هم جمع شده اند. اگر به این تعریف معتقد باشیم 

باید یک مرحله قبل تر از آن را ببینیم؛ اینکه چه انگاره های 
فرهنگی درون ما و در فرهنگ ما وجود دارد و اصلاً چه شد 
که خانم ها به عنوان قشــر ضعیف دیده شــدند. ساختار 
فرهنگی جامعه، سنت و عرف همیشه گفته که زنان باید 
در خانواده نقش جدی تری داشته باشند و بر اساس این 
مسئله همواره یک نگرش مردسالار و انحصاری به وجود 
می آمد که عنوان می کرد جای زن در خانه است! طبیعتاً 
برای مدت های مدیدی خانم ها از فضای رشد و پیشرفت 
در جامعه محروم شدند. این مسئله نه تنها در ایران بلکه 
به نظر من در تمام دنیا وجود دارد. این نگاه مردســالار که 
از فرهنگ جامعه، عرف و ســنت می آید، باعث می شــود 
همیشه خانم ها یک ذره عقب تر نگه داشته شوند. یادم 
می آید سریالی به نام پزشک دهکده پخش می شد که در 
آن پزشک خانمی وجود داشت. او سرسختانه برای ورود 
به دانشــگاه و مورد قبول واقع شدن به عنوان یک پزشک 
می جنگید، ولی نهایتاً مجبور شــد کار حرفه  خودش را از 
یک دهکده شروع کند و باز هم برای اثبات توانمندی اش 

بسیار تلاش کرد. 
قسمت دیگر ماجرا، خانم هایی 
هســتند که به این داستان باور 
ندارند و برای خــود محدودیت 
قائــل می شــوند. آنها همیشــه 
حس می کنند ضعیف هستند 
و نبایــد تــلاش زیــادی کننــد. 
مصداق ایــن مــوارد را در جمله 
»مگر مــن مــردم کــه ایــن کار را 
انجــام دهــم؟« دیده ایــم. ایــن 
نگاه جنسیتی ای است که زنان 
نســبت به خود و توانایی شــان 
دارند. به جــای این جملــه باید 

بگوییم من هم می توانم اگر شایستگی اش را داشته باشم. 
این نــگاه از فرهنگ جمعــی ما از ســال های دور آمــده، در 
جامعه وارد شــده و به ســازمان های ما تســری پیــدا کرده 
اســت. پس در چنین فرهنگی که نگاه مردسالارانه وجود 
دارد و خانم ها هم جلو نمی آیند و ابراز آمادگی نمی کنند، 
زنــان بــه موقعیت هــای بالاتــر در ســازمان ها دســت پیدا 

نمی کنند. 
به نظر من برای این گذار از نگاه سنتی به نگاه مدرن مبتنی 
بر شایســتگی افراد به جای جنسیت شــان، چند کار باید 
انجام شود. اولاً اینکه هر فردی که در آن محیط است نباید 
نسبت به تبعیض جنســیتی بی تفاوت باشــد. هر فردی 
چه خانم و چه آقــا باید وقتی با موضوع مواجه می شــود، 
از خودش بپرســد که چرا ما با هم فرق داریــم در حالی که 
شایستگی مان یکسان است؟ این عدم بی تفاوتی، خیلی 
از اوقات می تواند سرمنشاء اتفاقات خوب باشد. اگر این 
شکاف های جنسیتی را شناســایی و تلاش کنیم آنها را از 

بین ببریم، اتفاقات بسیار مثبتی رخ می دهد.
ایــن شــکاف ها شــامل مســائلی ماننــد تفــاوت حقــوق و 
دستمزد آقایان و خانم هاست؛ این موضوع که یک خانم و 
یک آقا هر دو شایستگی یکسانی دارند و در یک موقعیت 
مشغول به کار هستند، اما دستمزد آنها متفاوت است. 
دوم، تفاوت های رفتاری است. باید ببینیم کجا آگاهانه یا 
غیرآگاهانه بین آقایــان و خانم ها تفاوت قائل می شــویم. 
دقت کردن به تفاوت های رفتاری به از بین بردن شکاف های 
جنسیتی بسیار کمک می کند. سوم اینکه تنوع جنسیتی 
ایجاد کنیم. تنوع جنسیتی ایجاد کردن یکی از بزرگ ترین 
منافعی اســت که یک ســازمان می توانــد از آن بهره ببرد. 
چون افرادی با طرز فکرها و نگرش های مختلف را می توان 
در سازمان داشــت. مورد چهارم دقت کردن در استخدام 
همکاران جدید است. مصاحبه ها باید استاندارد و مبتنی 
بر شایستگی باشند، نه مبتنی بر تصور ذهنی یک مدیر! 

 اشاره کردید که خود خانم ها هم در این 
مشــکل نقــش دارنــد. خانم هــا گاهــی بــه دلیــل 

اعتمادبه نفس پایین خود را بــاور نمی کنند و فکر 
می کنند نمی توانند به سطوح بالا دست پیدا کنند. 
از طرفی چون در اغلب سازمان ها تعداد زنانی که در 
لایه هــای ارشــد قــرار دارنــد کم اســت، خودبــاوری 
خانم هــا کمتــر می شــود و دســت از تــلاش کردند 
برمی دارند و در یک دور باطل و یک چرخه معیوب 
قــرار می گیرنــد. نظــر شــما چیســت؟ نقــش خود 
خانم ها در کاستن از این مشکل چیست و چگونه 

می توانند به خودشان کمک کنند؟
بلــه، دقیقــاً مــوردی کــه بــه آن اشــاره کردید یک ســیکل 
معیوب اســت. اما مــن خانــم چــه کاری می توانــم انجام 
دهم؟ یا می توانم نقــش قربانی را بپذیرم و تلاشــی نکنم 
و منتظــر باشــم کســی چیــزی را بــه مــن بدهــد. بــه نظــر 
من ایــن امکان پذیــر نیســت. از قدیــم هــم گفته اند حق 
گرفتنــی اســت. اینجاســت کــه نقــش زنــان و خودباوری 
آنها از همه چیــز مهم تر اســت. خانم هــا اول از همه باید 
کلیشــه های جنســیتی و نگاه هــای جنســیتی را کــه در 
ذهن شــان وجــود دارد، کنــار 
بگذارند. بعد از آن باید بتوانند 
مهارت های تخصصی کسب 
و خودشــان را توانمنــد کنند و 
باور داشــته باشــند می توانند 
کاری را کــه می خواهند، انجام 

دهند. 
معتقدم بیشــتر از همــه خود 
خانم ها می توانند آن جایگاهی 
را که می خواهند با خودباوری و 
خودتوانمندسازی به خودشان 
بدهند. وقتی خــود خانم ها به 
ایــن نتیجــه برســند کــه بــرای 
دســت یافتن به جایــگاه واقعــی و نقش اصلی شــان باید 
تلاش کنند و خــود را در بعــد مهارت های نــرم و همچنین 
مهارت های تخصصی توســعه دهند و نقش پررنگ تری 
در جامعــه ایفا کننــد،  آن زمان اســت که می تواننــد به آن 
جایــگاه مدنظرشــان برســند. وقتی ایــن اتفاق هــا بیفتد، 
خانم ها بیشــتر دیده می شــوند و می تواننــد جایگاهی را 
که می خواهند به دست بیاورند.  به نظر من خانم ها باید 
مهارت های خودشان را متنوع کنند. وقتی مهارت های خود 
را متنوع کنند، در شرایط بحرانی هم دست شان باز است.

 یعنی شما معتقدید موانع درونی مثل 
خودناباوری و عــدم اعتمادبه نفس و تلاش ناکافی 
در خانم هاســت کــه آنهــا را از رســیدن بــه 

موقعیت هایی که می خواهند، باز می دارد؟
من موانع محیطی را انکار نمی کنــم، ولی وقتی این موانع 
محیطی وجود دارد، ما دو انتخاب داریم؛ یا قربانی باشیم 
و هیــچ کاری نکنیم یــا با موانــع مبــارزه کنیم و حق مــان را 
بگیریم. من راه دوم را انتخاب می کنم. کسی به ما چیزی 
نمی دهد. ما خودمان باید چیزی را که می خواهیم، طلب 

و برایش تلاش کنیم.

 بــه نظر شــما ظهــور فنــاوری آی تــی چه 
تأثیری بر حضور زن ها در جامعه داشت؟ 

چیزی که برای من در این سال ها جالب بوده، این است که 
ظهور فناوری آی تی خیلی به حضــور خانم ها کمک کرد. 
وقتی که اینترنت آمد، تعامل خانم ها با دنیای اطراف شان 
بیشتر شد. بیشتر شدن این تعامل باعث پررنگ تر شدن 
حضور زن ها در جامعه و ایجاد فرصت های بیشــتر برای 
آنها شد. ما به فناوری های جدید مدیونیم. فضای فناوری 
جای کار و پیشــرفت زیادی هــم دارد و خانم ها می توانند 
خیلی بیشــتر از این فضا اســتفاده کنند. فکــر می کنم با 
توجه به امکاناتی که داریــم، هرچقدر بتوانیم این فضاها 
را بیشــتر گســترش دهیــم، می توانیــم زنــان توانمندتری 

داشته باشیم. 

REPORTگزارش

حضور کمرنگ زنان هندی 
در صنعت بانکداری

برابری جنسیتی؟ 
شاید وقتی دیگر

متأســفانه هنوز حضــور زنــان در لایه ها و 
ســطوح بــالای بخش مالــی هنــد کمرنگ 
است. زنان هندی تقریباً در همه عرصه ها 
در جامعــه حضــور دارنــد، امــا هنــوز در 
بانک هــا بــه موضــوع برابــری جنســیتی 
آن طــور کــه بایدوشــاید اهمیــت داده 

نمی شود. 
در واقع با رشــد بخــش بانکــداری از زمان 
اجــرای اصلاحــات اقتصــادی در ســال 
۱۹۹۱، راه هــای جدیدی برای اشــتغال زنان 
ایجاد شده است. زنان نیز به دلیل امکان 
و  فرصــت رشــد در بخــش مالــی، علاقــه 
زیادی به کار کردن در این بخــش دارند. با 
این حال، الگوی کلی اشــتغال این بخش 
در یــک دوره ۱۵ ســاله تصویــر متفاوتــی را 

نشان می دهد.
از ســال ۲۰۰۶-۲۰۰۷ تا ســال ۲۰۲۱-۲۰۲۰ 
نســبت کارکنــان زن در بخــش بانکــداری 
افزایش خیلی کمی داشته است. در تمام 
بانک های تجاری نسبت کارکنان زن به کل 
کارکنــان در طــول ایــن دوره ۱۵ ســاله، تنها 
۹.۱ واحــد درصــد افزایــش یافتــه اســت. 
یعنــی از ۱۴.۸ درصــد در ۲۰۰۶-۲۰۰۷ بــه 
۲۳.۹ درصد در ســال ۲۰۲۰-۲۰۲۱ رسیده 
اســت. در بانک هــای  دولتــی نیــز در دوره 
مشــابه نســبت زنان به کل کارکنان ۱۲.۷ 
درصــد افزایــش داشــته و از ۱۴.۳ درصــد 
به ۲۷ درصد رســیده اســت. حضــور زنان 
در بانک های خصوصــی و خارجی هم در 
سال های ۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ به ترتیب ۰.۱ و ۲.۴ 

درصد رشد داشته است. 
باید اشــاره کرد که هند از نظر حضور زنان 
در صنعــت بانکــداری بســیار عقب تــر از 
سایر کشورهای جهان است. برای مثال در 
صنعت بانکداری ایالات متحــده و کانادا، 
نســبت کارمندان زن به کل کارمنــدان در 
سال ۲۰۲۱ به ترتیب ۵۶.۳ و ۴۶.۷ درصد 
بود. نکته نگران کننده دیگر این اســت که 
هنوز سقف شیشه ای وجود دارد که مانع 
از تصدی پســت های رهبری توســط زنان 
می شــود. چنانچــه در حــال حاضــر هیچ 

بانکی در  هند مدیرعامل زن ندارد.

تبعیض جنسیتی 
در بازار کار به این 
شکل است که فرد 
بسته به جنسیتش 
قضاوت شود و منابع 
و فرصت ها به او داده 

شود
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 چگونــه وارد بــاز کار شــدید و چطــور شــد کــه بــه ایده 
طراحی این محصول رسیدید؟

ســابقه دندان پزشــکی خانوادگــی ام حــدود یکصــد ســال اســت که در 
ادامه بیشــتر درباره این موضوع توضیح خواهم داد. پیشنهادهایی که 
داشتیم برای مشاوره بیمارستان صحرایی بود و در حوزه های این چنینی 
توانســتیم مؤثر باشــیم، ولی دغدغه اصلی ما بحث بهداشــت دهان و 

دندان بود چون سابقه خانواده ما بر همین اساس بود. 
اگر بخواهم اشــاره ای به شــروع فعالیت مان در این زمینه داشته باشم، 
بایــد بگویــم کــه از ســال ۱۳۶۸ کارهــای اجرایــی من شــروع شــد. زمانی 
افتخــار حضور در جبهه را داشــتم. پدر مــن که در حوزه دندان پزشــکی 
در شــهر فارســان چهارمحــال و بختیــاری و اصفهان مطب داشــت، به 
 لحاظ روحیه خیرخواهانه  اش روزهای آخر هفته را به خدمت رسانی در 
مناطق محروم اختصاص می داد و با خودروی شــخصی و کاملاً رایگان 
خدمات محدودی مانند معاینه که به ابزار نیاز نداشت، انجام می داد. 
متأسفانه در همین مسیر در اثر سانحه ای خودروی ایشان واژگون شد 
و به رحمت خدا رفت. من آن زمان ۱۸ ســال بیشــتر نداشــتم و به نظرم 
رسید که تجهیزات پدر را که کیفیت بسیار خوبی هم در آن زمان داشت 
و همه امکانات مطلوب را فراهم کرده بود، با مشــورت دوســتان پدرم در 
کامیونی بچینیم. با وجود مشقاتی که داشت و مخالفت هایی که شد، 
در نهایت رضایت آنها را جلب کردم و بعد از خریداری یک کامیون خاور 
مسقف، تجهیزات پدر را درون آن چیدم و از همان زمان کار شروع شد. 
پس از آن همکاری هایی با دانشــکده دندان پزشکی اصفهان داشتیم، 
آنجا هم اتوبوســی به این منظور فراهم کرده بودند کــه دو یونیت داخل 
اتوبوس تعبیه شــده بود و دانشــجویان دندان پزشــکی خدماتی را ارائه 
می دادند. رزیدنت های دانشکده پتانسیل بسیار خوبی داشتند، ولی 
خدمت رسانی از طریق این اتوبوس برای بیماران با دشواری انجام می شد 
و فضای اتوبوس به دلیل محدودیتی که داشت، پاسخگوی افراد نبود و 
از آنجا که مکانیســم یونیت ها برای مکان های ســیار ساخته نشده اند، 

خرابی ها و مشکلات زیادی به بار می آمد. 

گفت وگو با محمدرضا دُرعلی 
رئیس هیئت مدیره شرکت 

»امرداد امداد«؛ شرکتی که یونیت 
دندان پزشکی قابل حمل را 

طراحی و تولید کرده است
در این شماره از کارنگ به سراغ یک نوآور رفتیم که خانواده اش سابقه 

نسلی و صدساله در حوزه پروتز و دندان پزشکی دارند. محمدرضا 
درعلی، رئیس هیئت مدیره شرکت امرداد امداد است که در سال 1387 

به ثبت رسیده و محصول نوآورانه یونیت دندان پزشکی قابل حمل 
تولید می کند. محمدرضا درعلی در رشته های ریاضی و علوم تجربی 
تحصیل کرده و معتقد است محصولش، چالش های خدمت رسانی 

حوزه دندان پزشکی را برطرف می کند.

تاکنون 
حمایتی 

ندیده ایم
بازار تجهیزات 
دندان پزشکی 

 چشم اندازها
تا سال 2030

تجهیــزات  جهانــی  بــازار  ارزش 
دندان پزشکی در سال ۲۰۲۱ برابر با ۶.۲۸ 
میلیارد دلار بود و انتظار می رود تا ســال 
۲۰۳۰ به ۱۳.۳۱ میلیارد دلار برســد و در 
فاصلــه ســال های ۲۰۲۱ تــا ۲۰۳۰، ۸.۷ 

درصد رشد کند.
ابــزار دندان پزشــکی ابــزاری اســت کــه 
توسط دندان پزشکان برای درمان بیماران 
استفاده می شود و عبارت اند از ابزارهایی 
برای معاینــه، درمــان، ترمیم و کشــیدن 
دندان ها و... . افزایش شیوع بیماری های 
دندانی و همچنیــن افزایش تقاضا برای 
دندان پزشــکی زیبایــی، محرک هــای 
اصلــی بــازار تجهیــزات دندان پزشــکی 
است. استفاده گسترده از فناوری هایی 
ماننــد رادیولــوژی و تصویربــرداری تنهــا 
زمانی امکان پذیر خواهد بــود که هزینه 
کمتری داشته باشد که مانعی برای رشد 
بــازار تجهیــزات دندان پزشــکی اســت. 
فرصت هــای بــازار در تقویــت تجهیزات 
موجــود در گــرو معرفــی پیشــرفت های 
فنــاوری جدیــد اســت کــه فرایندهــای 
جراحــی دنــدان را بهبــود می بخشــد و 
امکان درمان کارآمدتــر و مؤثرتر را فراهم 

می کند.
بخــش  نــوع محصــول،  اســاس  بــر 
سیســتم ها و قطعات بیشــترین ســهم 
درآمــد را در حــدود ۳۸ درصــد در ســال 
۲۰۲۰ به خود اختصــاص دادند. تقاضا 
بــرای سیســتم های رادیولــوژی در زمینه 
مراقبت های بهداشــتی دندان پزشــکی 
فناوری هــای  در  پیشــرفت  به دلیــل 
تصویربــرداری پزشــکی در طــول دوره 
پیش بینی افزایش خواهد یافت. از سوی 
دیگر، انتظــار می رود بخــش درمان های 
لیزری در طــول دوره پیش بینی با روندی 
ســریع رشــد کند. گســترش این بخش 
بــا افزایــش فراوانــی اختــلالات دندانــی 
در میــان جمعیت گســترده و همچنین 
افزایش دانش در مورد بهداشــت دهان 
و دنــدان تقویــت می شــود. عــلاوه بــر 
ایــن، انتظار مــی رود کــه بــازار تجهیزات 
دندان پزشکی با پیشرفت در فناوری های 
تشــخیص و درمــان اختــلالات دندانــی 

تقویت شود.
منطقــه آمریــکای شــمالی بــازار بزرگــی 
اســت و ۳۸.۵ درصــد از ســهم درآمــد 
تجهیزات دندان پزشکی در سال ۲۰۲۰ را 

به خود اختصاص داده است. 

REVIEWبررسی
I N T E R V I E W



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰۸
۲۲ مـــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

13

سلامت
H E A L T H

این مشــکلات دست به دســت هم داد تا اینکه به ذهنم 
خطــور کــرد تدبیری صــورت بگیــرد و هــر دندان پزشــک 
تجهیــزات خــودش را داشــته باشــد. در آن زمــان کار بــا 
وســایل موجود بســیار دشــوار بــود، چــون به دلیــل نبود 
امکانات، دندان پزشــک خیلی زود خســته می شد. من 
با تجهیزاتی کــه داشــتم، یونیت هــای پرتابــل را طراحی 
کــردم و در هیئــت  علمی دانشــکده این ایده مطرح شــد 
و چــون کارایــی داشــت، آن دو یونیــت را بــا تعــدادی از 
یونیت هــای پرتابل داخــل اتوبوس جابه جــا کردیم. پس 
از اینکه اتوبــوس، حاملِ یونیت های پرتابل جدید شــد، 
خدمات رســانی را در مناطق مختلف به صــورت جدی از 
ســر گرفتیم و آمار خدمــات درمانــی در این زمــان خیلی 

بالاتر رفت. 
به این ترتیب از آن زمان بخشی داریم که در آن حدود ۳۰ 

مدل از این تجهیزات، طراحی و ساخته شده 
و امروزه به محصولی دست یافته ایم که کاملاً 
برای دندان پزشک کارآمد است و رفاه بیمار و 

دندان پزشک را تأمین کند.
از آنجــا کــه طراحــی ایــن محصــول بــر عهده 
کســی بــوده کــه خــود و خانــواد ه اش در ایــن 
مسیر گام برداشته اند و یک کاربر این یونیت 
را طراحی کرده که با نیازهای کاربران از نزدیک 
آشنایی کامل دارد، محصولی عرضه شده که 
مشابهی در دنیا ندارد و تنها یونیت و صندلی 
الکترونیــکال یک تکــه چمدانــی اســت کــه 

می تواند خدمات مطلوب و کاربردی مورد نیاز را در اختیار 
دندان پزشکان و بیماران بگذارد. پس از طراحی و تجهیز 
دندان پزشــکی ها، برای نمونه دانشــکده دندان پزشــکی 
اصفهان، بیشــترین خدمات رســانی در مناطــق محروم 
انجام شد و با جست وجوی اینترنتی، فراوانی خدماتی که 
این گروه به مناطق محروم ارائه داده اند به چشم می آید. 
ما حتــی می توانیــم صلیب ســرخ را به چالش بکشــیم؛ 
چراکه به نظر می رســد بالاترین آمار درمان گروهی دنیا، 
مختص دانشکده دندان پزشکی اصفهان باشد که بیش 
از ۱۷۰ مأموریت را با همکاری ۴۰ نفر از دندان پزشکان در 
اقصی نقاط محروم ایران، نقاط مــرزی و نقاط دورافتاده 
انجام داده است؛ به  اضافه همکارانی که به چهار منطقه 

برون مرزی اعزام شده اند. 
بــه مــوازات آن، چنــد ســال پیــش ایــن دســتگاه ها را بــه 
بیمارستان های صحرایی، بیمارستان های نیروی مسلح 
و فرماندهی مرزبانــی دادیم و طراحی این دســتگاه ها به 
گونه ای است که بالاترین استحکام و کمترین استهلاک و 
راه اندازی در کمترین زمان از ویژگی های آن است که علاوه 
بر این کم وزن و کم حجم هم هســتند. این یونیت حدود 
۳۰ کیلوگرم است که در بیش از ۱۰ کشــور آن را به عنوان 
چمدان سفری بدون احتساب هزینه بار با خودم حمل 
کردم و چون مشــابه ویلچر اســت، در قســمت حمل بار 

فرودگاه پذیرفته می شود.

 کمــی دربــاره قابلیت هــای ایــن یونیت 
بگوییــد؛ چــه تفاوت هایــی بــا یونیت هــای عــادی 

دارد؟
این صندلی بیــش از ۲۰۰ کیلوگــرم وزن را تحمل می کند 
و ایــن قابلیــت را دارد کــه به عنــوان ابــزار دندان پزشــکان 
بدون محدودیت یــا حصار جغرافیایی اســتفاده شــود. 
این ویژگی ها باعث شده که حدود ۳۰۰ بیمار که توانایی 
حرکــت نداشــتند و در جایــی ســاکن بودنــد، خدمــات 
دریافــت کنند. این صندلــی به  گونه ای طراحی شــده که 
به صورت الکترونیکال کنار تخت بیماران بستری شده، 
مماس با تخت بیمار قرار داده می شود و بیمار به راحتی 
بــه یونیــت منتقــل می شــود و ماننــد برانــکارد بــه جایی 
منتقل می شود که دندان پزشک فضای مناسبی را برای 
درمان بیمار داشــته باشــد و در هر زمینــه ای از ایمپلنت 
گرفتــه تــا درمــان ریشــه یــا جراحــی و... تمــام خدمــات 

دندان پزشــکی در چند جلســه قابل انجام اســت و پس 
از انجــام مراحل درمــان، بیمار به تخت خــودش منتقل 

خواهد شد.

 نیــازی کــه بــرای تولیــد ایــن یونیــت 
احساس کردید، چه بود؟

با توجه به اینکه گاهی شرایط برای بیمار بحرانی و خاص 
است، این صندلی به  گونه ای ساخته شــده که یونیت و 
تجهیزات دندان پزشــکی و باکس دارو درست مثل یک 
مطب کامــل در صنــدوق عقــب خودرویــی ماننــد پراید 
جا بگیرد و ویزیــت در منزل به راحتی انجام  شــود. حتی 
این امــکان وجــود دارد کــه این تجهیــزات با چتــر نجات 
هر جا که نیاز باشــد، فرود بیاید. از دیگر محســنات این 
محصول این اســت که به تعــداد بیماران ابزار اســتریل، 
ترمیــم، کشــیدن و... در یک پــک در اختیار 
دندان پزشــک قــرار داده می شــود و پزشــک 
می توانــد بــدون محدودیــت بــه هــر تعــداد 
بیمــاری که بــه هــر دلیلــی خــارج از مطب به 
درمان نیاز دارد، خدمات ارائه دهد. این نوع 
خدمت رســانی پروتکل های خــودش را دارد 
و معاونــت درمــان کــه رگولاتــور مراقبت های 
درمانــی اســت، بایــد نظــارت کافــی روی این 
مسئله داشته باشــد که از حیطه وظایف ما 

خارج است.
این محصــول، فصل جدیدی را در سیســتم 
دندان پزشــکی جهانی به ویژه کشورهای سوسیالیستی 
رقم زده است. برای مثال اخیراً رئیس مجلس ویتنام در 
ایران حضور داشت و در جلسه ای که برگزار شده بود، ما 
هم حضور داشــتیم. چندی پیش ســفیر کوبا به سایت 
تولید ما مراجعه کرد و اســتقبال زیــادی از این محصول 
بــه عمــل آورد. از آنجــا کــه کشــورهای سوسیالیســتی 
هزینه هــای مربوط بــه درمان مــردم را متقبل می شــوند، 
بنابراین اگر وزارت درمان و آموزش پزشــکی این کشورها 
این تشکیلات را داشته باشند، کاهش هزینه ها و ارتقای 
سطح بهداشت و سلامت کل جامعه را به دنبال خواهد 

داشت.
در حال حاضر به صورت علمی ثابت شده که انسان این 

توانایی را دارد که دندان هایش 
را تا پایان عمر حفظ کند و فرد 
برای محقق  شــدن این فرضیه 
علمی حتمــاً باید ســالی چند 
بــار بــه دندان پزشــک مراجعه 
کند تا پوسیدگی های سطحی 
را درمــان کــرده و از پیشــرفت 
پوســیدگی تــا مرحله دو، ســه 
و... جلوگیری کند. این فرایند 
یــادی  هزینه هــا را تــا حــد ز
کاهــش می دهــد و محصــول 
ما کمک زیادی به این مسئله 

خواهد کرد.

 لطفاً درباره خط تولید، نحوه فروش این 
محصول و افرادی که زیرمجموعه »امرداد امداد« 

مشغول به کار هستند، توضیح دهید.
محصول فعلی ما، یعنــی آخرین مدلی کــه پروانه تولید 
را دریافت کرده و اســتانداردهای مختلــف در آن رعایت 
شــده، مشــخصاتی دارد کــه پــس از آزمون وخطاهــای 
مختلــف عرضه شــده اســت. مــا بــر اســاس تجربه های 
پیشــین به این نتیجه رســیدیم که در شاسی محصول، 
چه از لحاظ بهداشتی، چه از لحاظ استحکام و جلوگیری 
از پوســیدگی در شــرایط جــوی مختلــف، حتمــاً بایــد از 
استیل ضدزنگ استفاده شــود. کل استراکچر و شاسی 
محصول ما و حتــی منبع هوای فشــرده کمپرســور ما از 
اســتیل اســت که این دســتگاه پاک ترین هــوای موجود 

در یونیت صندلی اســت که در کل جهان طراحی شــده 
است. وزن این دستگاه حدود ۳۰ کیلوگرم است و بیش 
از ۲۰۰ کیلوگــرم وزن را تحمل می کند. بیــش از ۱۰ نفر در 
مجموعه ما مشــغول به کار هســتند و به طور مســتقیم 
و غیرمســتقیم شــاید بیش از یکصد نفر با مــا همکاری 
داشــته باشــند. ما پیگیر بحث برون مرزی و به اشــتراک 
گذاشــتن این محصــول با کشــورهای مختلــف جهان را 
هســتیم و همــه کشــورهایی که تاکنــون بــا آنهــا مذاکره 
کرده ایــم، بســیار مشــتاق و علاقه منــد هســتند کــه این 

محصول را به آنها عرضه کنیم.

 تاکنون چــه تعــداد از ایــن دســتگاه به 
فروش رسانده اید؟

این محصول فقط حدود چند ماه است که پروانه تولید 
گرفته و تاکنون ۳۰۰ عدد از آن تولید شده، ولی نیازی که 
در کشور پیش بینی می شــود، بیش از سه هزار دستگاه 
است. برای مثال ســازمان هایی هســتند که برای ۳۰۰ تا 
۵۰۰ دســتگاه اعلام نیاز کرده اند که البته این ســازمان ها 
غیر از سازمان بهداشت، درمان و آموزش پزشکی کشور 
هستند. امسال برای نخستین بار خدمات دندان پزشکی 
در مراســم حج نیز بــا این تجهیزات ارائه شــد که بســیار 
رضایت بخش بود و مشــکلی در ارائه خدمــات به وجود 

نیامد.

چــه  فــروش  و  تولیــد  مســیر  در   
یــد و بــه چــه حمایت هایــی  چالش هایــی دار

نیازمندید؟
امیدوارم مقامات و مســئولان رســالت خود را به درســتی 
انجام دهند، یعنی وقتی کسی به تولید فکر کرده و ابتکاری 
را به خرج داده که می تواند در هر بخشــی اثرگذار باشــد، 
وظیفه مسئول ذی ربط این است که به صورت خودجوش 
از این ایده حمایت کند. برای مثال کارهایی که من به طور 
جهــادی، بــرای تســکین آلام بشــری انجــام دادم، وقت و 
انرژی زیادی از من گرفت. چطور یک مقام مسئول انتظار 
دارد که چنین فردی پشت درهای بسته اتاقش تقاضا کند 
و اساساً به شــخصه با این واژه مشــکل دارم، چون تقاضا 
کــردن و بوروکراســی اداری کار امثــال من نیســت؛ چراکه 
وقت ســر خارانــدن هم نــدارم. 
در حــال حاضر کــه در خدمت 
شما هستم، به اندازه یک ارزن 
حمایــت کــه نشــدیم، بمانــد! 
حتــی ســاعت های متمــادی 
وقت ما را در ایــن اداره ها اتلاف 
کردند که می شــد همان زمان و 
انگیزه ای که از ما گرفتند، صرف 

خدمت رسانی به مردم شود. 
امیــدوارم گلایــه مــا بــه گــوش 
مسئولان برسد و اگر مسئولان 
کشور کوچک ترین قدمی برای 
پیشــروی مــا برداشــته بودند، 
اکنــون جایــی بهتــر از اینجــا 
بودیم. این اقدام خیرخواهانــه می تواند به عنوان افتخار 
ملی قلمداد شــود و مقامات و مســئولان نباید این توقع 
را از کســی که خدمــات ارزنــده ای ارائه می دهد، داشــته 
باشــند کــه بــا خواهــش و تمنــا از حمایت هــای دولتــی 
بهره مند شــود، بلکه وظیفه آن مسئول اســت که از این 
اقدامات حمایت کند. تصور من این است که امروزه اگر 
از مخترعی حمایت می شود، بی تردید او از نورچشمی ها 

یا سفارش شده ها بوده است.
محصــول مــا در زمــره اختراعــات بنیــاد ملــی نخبــگان 
در ســال ۱۴۰۰قــرار گرفــت کــه طبــق پروتکل هــای بنیــاد 
نخبگان، عنوان شده که تمام حمایت های نیمه صنعتی 
و صنعتی شــدن و بازارمحورشــدن بــه آن تعلــق خواهــد 

گرفت، اما تاکنون کوچک ترین حمایتی ندیده ایم.

INTRODUCTIONمعرفی

درباره استارتاپ نابلا

دستیار پزشکان
مراقبت هــای بهداشــتی به عنــوان یــک 
کاندیدای اصلی بــرای کاربردهای بیشــتر 
هوش مصنوعی هم برای کمک به کارهای 
بالینی و هم بــرای کاهش برخــی از بارهای 
وقت گیــر اداری کــه در مــورد مراقبت هــای 
بالینــی وجــود دارد، تثبیــت شــده اســت. 
اکنون »نابلا«، استارتاپ سلامت دیجیتال 
فرانسوی که توســط »الکســاندر لبرون«، 
کارآفریــن هــوش مصنوعــی تأســیس 
شــده، ادعا می کند که اولین کســی است 
کــه ابــزاری را بــا اســتفاده از GPT-3 بــرای 
کمک بــه پزشــکان در انجام کارهایشــان، 
به ویژه کاغذبازی هایشــان ســاخته است.  
نابلا به عنوان یک دستیار دیجیتالی برای 
پزشکان راه اندازی شده که در ابتدا به عنوان 
یک افزونه کروم برای کمک به رونویسی و 
تغییر کاربری اطلاعات از مکالمات ویدئویی 
مورد استفاده قرار می گیرد. نابلا در ویزیت 
پزشکان، به طور خودکار مکالمات آنها را بر 
اساس اسناد مختلف ترجمه می کند. این 
ویژگی مبتنی بر GPT-3  است؛ مدل زبان 
ساخته شده توسط OpenAI که برای تولید 
متن انســانی اســتفاده می شــود و صدها 
 OpenAI از خود ChatGPT برنامه از جمله
را تأمیــن می کنــد. نابــلا یکــی از اولیــن 
شرکت هایی بود که GPT-3 را در سال ۲۰۲۰ 
آزمایش کرد. این استارتاپ می گوید نسخه 
اولیه در حال حاضر کشش خاصی داشته 
است. پزشکان در ایالات متحده و فرانسه 
و همچنین حدود ۲۰ کلینیک دیجیتال و 
حضوری »با تیم های پزشکی قابل توجه« از 
آن استفاده می کنند. با این حال، از بسیاری 
جهــات، بــه نظــر می رســد مراقبت هــای 
بهداشــتی حضــوری ظرفیت هــای زیادی 
برای تزریق هوش مصنوعی دارند.  پزشکان 
در مراجعات پرشمار بیماران دچار چالش 
هســتند و بهینه ســازی فرایندها از طریق 
هــوش مصنوعــی می توانــد کمــک قابــل 
توجهــی بــه کادر درمانــی کنــد. تجمیــع و 
دسترس پذیر بودن اسناد و مدارک پزشکی 
بــا اســتانداردهای از پیــش تعریف شــده 
می توانــد نقــش مؤثــری در تشــخیص 
بیماری ها داشــته باشــد و به نظر می رسد 
نابــلا در به کارگیــری GPT-3 تا حــد زیادی 

موفق عمل کرده است. 

عباس عین علی 
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 این محصول فقط 
حدود چند ماه است که 

پروانه تولید گرفته و 
تاکنون 300 عدد از آن 
تولید شده، ولی نیازی 
که در کشور پیش بینی 
می شود، بیش از سه 
هزار دستگاه است
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لجستيک
L O G I S T I C

تأثیر قیمت بنزین روی 
کسب وکارهای خرد

چالش های لجستیک 
خرده فروشی

افزایــش قیمت بنزیــن می توانــد تأثیرات 
بســیار زیــادی بــر صنعــت لجســتیک 
داشــته باشــد. ایــن موضــوع بــه کاهــش 
فروش کســب وکارهای کوچــک خانگی و 
همچنین کاهش تقاضا برای حمل ونقل 
کالاهــا منجــر خواهــد شــد. افــزون بــر 
این مشــکلات مالــی بــرای فروشــگاه ها و 
شــرکت های لجســتیک آنها را بــه تغییر 
اســتراتژی های خود وادار می کنــد. علاوه 
بر این، شــرکت های تولیدی ممکن است 
تصمیــم بگیرنــد کــه فرآورده هــای خــود 
را در محل هــای نزدیک تــر بــه بــازار ارائــه 
دهند تا هزینه حمل ونقل کاهش یابد. از 
جمله اثرات دیگــر افزایش قیمت بنزین، 
افزایش هزینه های نگهــداری و تعمیرات 
خودروهاست. این هزینه ها 
می توانــد شــامل هزینــه 
تعویــض قطعــات، تعمیــر 
موتــور و ســایر قطعــات، 
تعمیــرات جانبــی و غیــره 
باشــد و تعــداد راننــدگان 
کاهش یابد. در نتیجه این 
امــر، ظرفیــت حمل ونقــل 
و درآمدهــا نیــز کاهــش 
پیــدا می کند. به طــور کلی، 
افزایــش قیمت بنزیــن می توانــد تأثیرات 
منفــی بســیاری بــر صنعــت لجســتیک 
درون شــهری بگــذارد. ایــن اثــرات شــامل 
کاهــش رقابــت در صنعــت، تغییــر در 
ساختار صنعت، کاهش تعداد رانندگان، 
افزایــش  ســرمایه گذاری،  در  تأخیــر 
هزینه های نگهداری و تعمیرات، افزایش 
ترافیک و تغییر در سیاست های حکومتی 

می شود.
از مهم تریــن چالش هــا در حــوزه ارســال 
بسته های درون شهری می توان به مسئله 
ترافیــک اشــاره کــرد. ترافیــک شــهری 
می تواند باعث تأخیر در تحویل بسته ها 
شــود و به دلیل زمان بر بــودن، هزینه های 
اضافــی بــرای شــرکت های لجســتیک 
ایجــاد کنــد. مشــتریان از شــرکت های 
لجســتیک انتظــار دارنــد کــه بســته ها را 
در زمــان مشــخص تحویــل دهنــد. ایــن 
چالــش ممکن اســت به دلیل مشــکلات 
ترافیک، ناتوانی در تأمین نیروی کار کافی 
و ســایر عوامل رخ دهد. امنیت بســته ها 
در حین حمل ونقل چالشــی مهم است. 
شــرکت های لجســتیک بایــد اطمینــان 
حاصل کنند که بســته ها در طول مسیر 
به درستی نگهداری و حفاظت می شوند. 

POINT OF VIEWدیدگاه

 نگاهی به وضعیت حوزه لجستیک خرده فروشی 
در گفت وگو با فعالان این حوزه

احتمال افزایش قیمت بنزین این روزها به یکی از داغ ترین بحث هایی تبدیل شده که بخش های مختلف جامعه را درگیر 
خود کرده است. تقریباً همه افراد از اهمیت این موضوع و تأثیری که این افزایش قیمت می تواند بر بخش های مختلف 

اقتصاد بگذارد، باخبر هستند. اتفاق هایی که سال 13۹8 در پی گرانی بنزین رخ داد، حساسیت این موضوع را برای مردم 
و دولت بیش از پیش کرده است. حوزه لجستیک جزء بخش هایی است که در ظاهر امر به طور مستقیم از چنین افزایش 
قیمتی تأثیر خواهد پذیرفت. این در حالی است که فعالان حوزه لجستیک خرده فروشی که اغلب از ناوگان موتورسیکلت 
برای حمل بار استفاده می کنند، بیشتر بر هزینه های غیرمستقیمی تأکید می کنند که افزایش قیمت بنزین برای آنها در 

پی خواهد داشت. از سویی برخی فعالان این حوزه، ثابت ماندن قیمت بنزین با وجود افزایش چشم گیر تورم را یکی از 
عواملی می دانند که باعث شده قیمت  خدمات حوزه لجستیک نتواند متناسب با تورم افزایش پیدا کند. 

 افزایش قیمت بنزین

تهدید یا فرصت
خواهد بود. هزینه ســوخت به ویژه بنزین همیشــه یک 
متر برای قیمت گذاری کلی محصولات و خدمات بوده، 
چون بحث حمل ونقل روی همه جنبه های زندگی افراد 
تأثیرگذار اســت. در نتیجه حتی کسب وکارهایی مانند 

ما نیز از چنین اتفاقی متأثر خواهند شد.«
او وجود اختــلال در اینترنت کشــور را همچنــان یکی از 
چالش های کسب وکارهای اینترنتی عنوان می کند و در 
این باره توضیح می دهد: »هر اختلالی که در اینترنت به 
وجود می آید، روی کل شبکه ما، از درخواست کاربران تا 
پیکی که در خیابان درخواست را قبول کرده و کار حمل 
مرسوله را انجام می دهد، تأثیر می گذارد. این اختلال ها 
در حالی اســت که ما روی بســتر داخلــی کار می کنیم و 
ذهنیت این است که نباید مسئله ای داشته باشیم، اما 
ایــن اختلال هــا در بخش هایــی مانند توســعه، دریافت 

نوتیفیکیشن و... ایجاد مشکل می کند.«
برکتین با اشــاره به ســنجش اولیه ای که این کسب وکار 
در زمینه تأثیر این اختلال ها انجام داده، ادامه می دهد: 
»بــه ازای هــر ۱۰ دقیقــه ای که دچــار اختلال می شــویم، 
حدود ســه تا چهار درصد درآمد روزانــه »میاره« تحت 
تأثیر قــرار می گیــرد؛ زیرا وقتــی مجموعه ما بــه مدت ۱۰ 
دقیقه دچار اختلال اینترنت می شود، عواقب آن گاهی 

تا یک ساعت ادامه می یابد.«
به گفته او یکی از چالش هایی که شرکت های این حوزه 
بــا آن مواجــه هســتند، رابطــه کاری افــراد ناوگان بــا این 
مجموعه هاست که با وجود اینکه در تمام دنیا این رابطه 
به صورت خویش فرما تعریف می شود، در ایران، بیمه آن 
را به عنوان یک رابطه کارگر و کارفرمایی در نظر می گیرد. 
برکتیــن در ادامــه تأکیــد می کنــد کــه اگــر در اداره کار 
شکایتی شکل بگیرد، شــرکت هایی مانند ما مسئله ای 
ندارند و این نهاد رابطه ما با افراد ناوگان را به عنوان یک 
رابطه کارفرمایــی در نظر نمی گیرد، اما بــا این حال بیمه 
در حسابرســی هایش شــرکت هایی مانند ما را به عنوان 
مشــمول شناســایی و جریمه هــای ســنگینی برایمــان 

مهناز علمایی
مدیرعامل اسپید

Info 
@karangweekly.ir
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امیراحمد برکتین
مدیرعامل شرکت »میاره«:

هــر 1۰ دقیقــه اختــلال در 
اینترنــت ســه الــی چهــار 
درصد بــه درآمــد روزانه ما 

آسیب می زند
امیراحمد برکتیــن، مدیرعامل شــرکت »میــاره« درباره 

تأثیر افزایش احتمالی قیمت بنزین روی این کسب وکار 
می گوید: »اگرچه تمرکز مجموعه ما روی ناوگان موتوری 
اســت و شــاید در ظاهر افزایش احتمالــی قیمت بنزین 
)در صورتی که این افزایش خیلی زیاد نباشد( به نسبت 
ســایر حوزه ها تأثیــر خیلــی زیــادی روی آن نگــذارد، اما 
بایــد ایــن موضــوع را در نظــر گرفت کــه افزایــش قیمت 
ســوخت به شــکل زنجیر وار روی همــه حوزه هــا اثرگذار 
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لحاظ می کند.
بــه گفتــه مدیرعامــل میــاره یکــی دیگــر از چالــش 
کســب وکارهای لجســتیکی این اســت که اداره مالیات 
برای  آنها به صورت علی الرأس مالیــات تعیین می کند و 
هیچ گونه بررسی مالیاتی در این زمینه انجام نمی شود. 

مهدی خادمی مقدم
هم بنیان گذار پیک هاب:

3۰ درصد از بازار مربوط 
به کسب وکارهای 
اینستاگرامی بود

مهــدی خادمی مقــدم، هم بنیان گــذار »پیک هــاب« اما 
نظر متفاوت تری درباره افزایــش احتمالی قیمت بنزین 
دارد. او با اشــاره به تأثیــر قیمت بنزین به عنــوان یکی از 
اصلی تریــن مؤلفه هــای قیمت گــذاری در حــوزه دلیوری 
و لجســتیک خرده فروشــی می گویــد کــه ثابت مانــدن 
قیمــت بنزیــن در چنــد ســال اخیــر در کنــار تورمــی کــه 
وجــود دارد، باعث شــده بــا وجــود افزایش قیمــت اکثر 
کالاها و خدمــات، قیمت خدمات دلیوری و لجســتیک 
خرده فروشــی به صورت منطقی و متناســب با نرخ تورم 

افزایش پیدا نکند. 
او تأکید می کند که عدم افزایش منطقی قیمت خدمات 
لجســتیکی باعث شــده شــرکت هایی کــه در ایــن حوزه 
فعالیت می کنند با چالش مواجه شوند و نتوانند از پس 
هزینه هــای زیادی که بــر آنــان وارد می شــود، برآیند و با 

دشواری به بقای خود ادامه دهند.  
خادمی مقــدم دربــاره تأثیــر اختلال هــای اینترنتــی و 
فیلترینــگ بــر تجــارت آنلایــن کشــور می گویــد: »ما در 
مجموعه خود حوزه لجستیک بسیاری از فروشگاه های 
اینترنتــی را پوشــش می دهیــم. بعــد از شــهریور ســال 
گذشــته و اتفاقاتی که افتاد، حجم فــروش اینترنتی این 
فروشــگاه ها به شــدت افت کرد. امســال مقــداری از آن 
کاهش فروش جبران شــده، اما بازار هنوز به آن حجمی 
که تا قبل از شهریور پارسال داشت، نرسیده و این ضربه  
بزرگی اســت که اختــلال اینترنــت و به ویــژه فیلتر کردن 
پلتفرمی مانند اینســتاگرام به همراه داشته و همچنان 

نیز ادامه دارد.«
او تأکیــد می کنــد فیلترینــگ 
اینســتاگرام جــدای از اینکــه 
به طــور کلــی تجــارت آنلاین را 
در ایــران تحت الشــعاع قــرار 
داد، روی بــازار شــرکت هایی 
روی  کــه  پیک هــاب  ماننــد 
سرویس دهی به فروشگاه های 
اینترنتــی متمرکــز بــوده هــم 
به شدت تأثیر گذاشته است.

خادمی مقــدم  گفتــه  بــه 
کســب وکارهای اینستاگرامی 
حــدود ۳۰ درصد ســفارش ها 
را تشــکیل می داده، امــا نکته 
قابــل توجــه ایــن اســت کــه 
بخــش بزرگــی از تبلیغــات، 
مارکتینــگ و فعالیت هایی که 
برندهای مختلــف و همچنین 
مــردم داشــته اند، در پلتفــرم 
اینســتاگرام صورت می گرفته 

و این مسئله تأثیر غیرمستقیم اما بسزایی روی فروش 
فروشگاه های آنلاین داشته است. 

او ادامــه می دهد: »بــرای مثال بخــش زیــادی از بودجه 
مارکتینگ و تبلیغات فروشگاه های آرایشی و بهداشتی 
در اینســتاگرام هزینه می شــد و به واســطه ایــن پلتفرم 
مشتریان شــان بــه ســایت  ایــن کســب وکارها هدایــت 
می شــدند و در آنجا به صورت آنلایــن کار خرید را انجام 
می دادند. در عمل اما این اتفاق بعد از فیلتر اینستاگرام 

با کاهش مواجه شد.« 
خادمی مقدم همچنین سایر فشــارهایی را که به دلایل 
مختلــف بــه کســب وکارها وارد و حتــی گاهی اوقــات به 
پلمب شدن آنها منجر می شود، از جمله مسائلی عنوان 
می کند که روی فروش و درآمدزایی فروشگاه ها و متعاقباً 

شرکت هایی مانند پیک هاب تأثیر می گذارد.

مشتری از پلتفرم های داخلی نداشتیم
او درباره پلتفرم های داخلی و تأثیر آنها در حوزه تجارت 
الکترونیک می گوید: »تا به امروز در پیک هاب کسب وکار 
یا فروشگاهی به عنوان مشتری نداشــتیم که در یکی از 
پلتفرم هــای داخلــی فعالیــت و فــروش و ارســالی از این 
طریق داشته باشــد و از ما خدمات لجســتیکی برای آن 
درخواست کند. در واقع فضای تجارت الکترونیک ما در 

سایت ها و پلتفرم های خارجی اتفاق می افتد.«
مهــدی خادمی مقــدم یکــی از مهم تریــن چالش هــای 
شرکت هایی را که در حوزه لجســتیک خرده بار فعالیت 
می کننــد، شــرایط اقتصــادی کشــور و کاهــش قــدرت 
خرید مــردم عنوان می کند کــه متعاقباً کســب وکارهای 

لجستیکی را نیز تحت تأثیر خود قرار می دهد.
بــه بــاور او در چنیــن شــرایطی بحث هایــی ماننــد عــدم 
توانایی شــرکت ها در همگام ســازی قیمت ها و تعرفه ها 
با نرخ واقعی تورم به واســطه ثابت مانــدن نرخ بنزین در 
سال های اخیر، شرایط را برای کسب وکارهای لجستیک 
خرده فروشی بسیار دشــوار کرده و اگر شــرایط با همین 
رونــد ادامــه پیــدا کنــد، بیــم آن مــی رود کــه در آینده ای 
نه چندان دور، شاهد اتفاق های ناخوشــایندی از جمله 

حذف برخی کسب وکارها در این حوزه باشیم.
خادمی مقــدم تأکیــد می کنــد: »در حــوزه لجســتیک 
خرده فروشــی، هزینه هــای تعمیــر و نگهداری بالاســت 
و وقتی بحــث درآمدزایــی به گونه ای باشــد کــه ما حتی 
نتوانیم با آن روتین خود را انجام دهیم، ناخواسته توان 
به روزرســانی زیرســاخت ها را نیز نخواهیم داشت. این 
اســتهلاک باعث می شــود نتوانیــم آینده و چشــم انداز 
خوبــی را برای ایــن صنعت در نظر داشــته باشــیم. مگر 
اینکــه گشــایش هایی اتفــاق بیفتــد و شــرایط اقتصــاد 
بهتر شــود یا در حوزه تعرفه هــا روی بحث قیمت گذاری 
بنزین اتفاقــی بیفتد و جریان 
نقدینگی به شــرکت ها کمک 

کند.«
او بــا اشــاره بــه خلأهایــی کــه 
حــوزه  ایــن  رگولاتــوری  در 
وجــود دارد، عنــوان می کنــد: 
تنظیــم  ســازمان  »زمانــی 
مقــررات رادیویــی تصمیــم 
گرفــت نقــش قانون گــذار را 
در حــوزه پســت، حمــل بــار و 
لجســتیک بــر عهــده بگیرد و 
از همیــن رو همه این بخش ها 
را به ســمت اپراتورهای پستی 
ســوق داد. ایــن الگویــی بــود 
کــه دوســتان از کشــورهای 
ســوئيس  ماننــد  اروپایــی 
برداشــته بودنــد و با یکســری 
تغییرات تصمیم داشــتند آن 
را اینجا پیاده سازی کنند. این 
کانسپت پیش از این نیز یک بار درباره اپراتورهای همراه 
و اینترنتــی جــواب داده بــود و دوســتان فکــر می کردنــد 
می توانند همان لباس را به تن حوزه لجستیک و دلیوری 
هــم بپوشــانند که ایــن ایــده در عمل شکســت خــورد و 
اپراتورهای اول و دوم نتوانستند سایر شرکت ها را همسو 
کنند؛ بنابراین در نهایت این ایده کنار گذاشته شد. بعد 
از تغییر دولت، بحث قانون گذاری در این حوزه نیز کنار 

گذاشته شد و همچنان مغفول مانده است. 

نیاز به تشکیل اتحادیه برای صنعت لجستیک خرده فروشی

ضربه افزایش قیمت بنزین به بخش خصوصی
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ســعید ناســوتی، مدیرعامــل پیشــرو پســت 
بــاور دارد کــه افزایــش هزینــه بنزیــن باعــث 
افزایــش هزینه هــای جانبــی شــده و عــلاوه بــر 
تأثیر مســتقیمی که بر شرکت های لجستیکی 
دارد، به صــورت غیرمســتقیم نیــز هزینه هایی 
را به کســب وکارها تحمیل می کنــد. او تصمیم 
به افزایــش کرایه هــا به دنبــال افزایــش بنزین را 
به عنوان یــک چالش مطرح می کند و بــاور دارد 
این مسئله باعث می شود کســب وکارهایی که 
از خدمات شرکت های لجستیک خرده فروشی 
استفاده می کنند، به سوی استفاده از خدمات 

پست بروند.
ناســوتی در این زمینه توضیح می دهــد: »اداره 
پســت همچنان بــا قیمــت پاییــن کار می کند و 
چون یک سیستم دولتی است، بعید می دانم 
با توجه به اینکــه در یکی، دو مــاه اخیر افزایش 
قیمــت داشــته، مجــدداً بخواهــد چنیــن کاری 
انجام دهــد. بــه همین دلیــل با گرانی ســوخت 
شــرایط برای شــرکت های لجســتیکی مانند ما 
ســخت تر خواهــد شــد. برخــی از شــرکت های 
همــکار مــا می گوینــد در صــورت گرانــی بنزین، 
قیمت ها را به گونه ای که متناسب با تورم باشد، 
با یک حاشــیه ســود افزایــش خواهنــد داد. اما 
به نظر مــن چنین کاری در عمل اشــتباه اســت 
و شــرکت ها را دچــار چالش می کنــد. این اتفاق 
باعث می شود برخی فروشگاه ها به پست روی 
بیاورنــد و اگــر چنین اتفاقــی بیفتــد، نتیجه آن 
فقط ضعیف تر شــدن بخش خصوصی در این 

حوزه است.«
او با اشــاره به شــرایط اقتصادی کشــور معتقد 
اســت مردم هنگام خرید به ایــن موضوع دقت 
دارند که آیا کرایه پســتی را خودشــان پرداخت 
می کنند یا فروشــگاه. برای عموم مردم ســخت 
اســت که بخواهند چنین هزینه ای را پرداخت 
کننــد و بــا توجــه بــه افزایــش هزینه هــا ترجیح 
می دهند کار خرید را به صورت حضوری انجام 
دهند. بــه همین دلیل با افزایــش قیمت بنزین 
افزایــش قیمت خدمــات متناســب با تــورم کار 
دشواری است و در نهایت چنین اتفاقی شرایط 

را برای شرکت های لجستیکی سخت تر خواهد 
کرد.

ناسوتی می گوید در حال حاضر نیز شرکت هایی 
به دنبــال ایــن هســتند کــه بــا ارائــه قیمت های 
پایین تر، فروشگاه ها را به عنوان مشتری جذب 
کنند. ما امســال تصمیــم گرفتیم چنیــن کاری 
نکنیم، چون در چنین شرایطی فقط فروشگاه ها 
هســتند که منتفع می شــوند، زیرا شرکت های 
این حــوزه در یــک جنــگ رقابتی بر ســر قیمت 
قــرار گرفته اند که نتیجــه آن به نفــع این صنف 

نیست.
او بــا اظهــار تأســف عنــوان می کنــد کــه در ایــن 
صنعــت هیــچ اتحادیــه ای وجــود نــدارد و ایــن 
مســئله باعث می شــود برخی از کســب وکارها 
به راحتی در این میان اقدام به دامپینگ  کنند و 

به بازار آسیب برسانند.
ناسوتی اضافه می کند: »برای مثال فلان شرکت 
که کار خــود را تازه آغاز کــرده، برای آنکــه در این 
بازار شناخته شــود، با پایین آوردن غیرمنطقی 
قیمت هــا در یــک بــازه زمانــی، اقــدام بــه جذب 
مشتری می کند. فروشــگاه ها هم از این فضای 
به وجود آمده سوءاستفاده می کنند. وقتی یک 
شرکت برای جذب شان قیمت پایین پیشنهاد 
می دهد، آن را تــا زمانی که قیمت به این شــکل 
است، می پذیرند اما همین که آن شرکت قیمت 
را به حالت معمــول بازار برگرداند، فروشــگاه ها 
هم برمی گردند و با شــرکت قبلی خود کارشــان 
را ادامــه می دهنــد. اما همیــن اتفاق هــم باعث 
آســیب به بازار و فعالان آن می شود. متأسفانه 
هنوز هیچ کاری در راستای تشکیل یک اتحادیه 
انجام نشده و این در حالی است که شکل گیری 

آن برای این صنعت یک نیاز است.«
او همچنین مسئله جذب راننده برای ناوگان را 
یکی از دغدغه های شرکت های این حوزه عنوان 
می کند و در پایان تصریح می کند که با شــرایط 
فعلی نمی توان چشم انداز خوبی نسبت به این 
حوزه داشت و احتمالاً برخی از کسب وکارهای 
این حوزه در آینده توان ادامــه دادن در این فضا 

را نداشته باشند.  

 هزینه سوخت به ویژه 
بنزین همیشه یک 

متر برای قیمت گذاری 
کلی محصولات و 

خدمات بوده، چون 
بحث حمل ونقل 

روی همه جنبه های 
زندگی افراد تأثیرگذار 
است. در نتیجه حتی 
کسب وکارهایی مانند 
ما نیز از چنین اتفاقی 

متأثر خواهند شد



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰۸
۲۲ مـــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم
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بررسی شرایط و موانع رشد کسب وکارهای نوآور حوزه کشاورزی در گفت وگو با 
حسن موحد، بنیان گذار  کسب وکار »تازه چین« همدان

از زمانی که انسان دانست می تواند از راه کاشت بذر و پرورش گیاهان مسیر دشوار یافتن غذا را برای خود سهل تر کند، کشاورزی همیشه یکی از مهم ترین بخش های زندگی بشر بوده است. 
در سال های اخیر و با رشد کسب وکارهای نوآور در حوزه های مختلف، بخش کشاورزی نیز به عنوان یکی از مهم ترین عناصر اقتصادی کشور توجه برخی نوآوران را به خود جلب کرده و شاهد 

فعالیت استارتاپ ها در بخش های مختلف از کاشت، داشت، برداشت و همچنین توزیع محصولات بوده ایم. اغلب صاحبان کسب وکارهای نوآورانه در حوزه کشاورزی باور دارند که این 
بخش آن طور که از آن انتظار می رفت، با توسعه همراه نبوده است. »حسن موحد« بنیان گذار فروشگاه اینترنتی خشکبار »تازه چین« و یکی از فعالان کسب وکارهای نوآور حوزه کشاورزی، 

مهم ترین عوامل این مسئله را گستردگی حوزه کشاورزی در سراسر کشور، تمرکز غیرنرمال سرمایه در پایتخت و چالش های لجستیکی مرتبط با این حوزه عنوان می کند. او باور دارد در 
صورتی که حمایت درستی از این بخش صورت گیرد، استارتاپ های کشاورزی در قالب یک سیستم به هم پیوسته می توانند علاوه برافزایش بهره وری کشاورزی ایران، به کاهش بحران کم آبی 

کشور در این زمینه نیز کمک کنند. 

سرعـت گیرهای 
کشاورزی نوآورانه

بنیان گذار استارتاپ 
تازه چین عنوان کرد

توسعه اشتباه 
باعث مهاجرت 
نخبگان می شود

مهاجــرت نیروهــای متخصــص و نخبه، 
سال هاســت کــه تحــت عناوینــی ماننــد 
»فرار مغزها« یکی از دغدغه های کشــور 
بــوده امــا در چنــد ســال اخیــر، افزایــش 
چشم گیر این مهاجرت ها و چالش هایی 
کــه کســب وکارهای داخلــی بــا کمبــود 
نیروهای متخصص دارند، نشان می دهد 
که با وجود هشــدارهایی که در این زمینه 
داده می شد، کشور در حال وارد شدن به 
شرایطی بحرانی است که روزبه روز شدت 

می گیرد.
حســن موحــد، بنیان گــذار اســتارتاپ 
»تازه چین« همدان دربــاره چالش منابع 
انســانی و کمبــود نیــروی متخصــص در 
اســتان های کشــور می گویــد: »سیســتم 
ســاختار کشــور مــا حالــت هرمــی دارد و 
رأس این هرم تهران است. نیروهای خوب 
معمولاً از روستاها به شــهرها، از شهرها 
بــه مراکــز اســتان ها و در نهایــت از مراکــز 
استان ها به تهران مهاجرت می کنند. در 
نتیجه ما متخصص ترین و بهترین نیروها 
را در تهــران داریــم. بــا ایــن وجــود بــاز هم 
نیروی متخصص ما در پایتخت نمی ماند 

و به خارج از کشور مهاجرت می کند.«
او ادامه می دهد: »در استان همدان حدود 
شش تیم در پارک فناوری همدان متمرکز 
بودند که در چهار سال گذشته همگی به 
تهران مهاجرت کرده اند. مهم ترین دلیل 
این مهاجــرت توزیع غیرمعمولی منابع و 
اعتبارات در تهران اســت. من واقعاً دلیل 
این را نمی دانــم که چرا باید به این شــکل 
منابع یک کشور در یک شهر جمع شود. 
شــما اگر دور تهــران یــک دیوار بکشــید، 
ایــن شــهر هیــج منابعــی از جملــه نفت، 

کشاورزی، آب و... ندارد.«
به گفتــه او اکثــر نیروهــای متخصص در 
تهران افرادی هستند که از شهرهای دیگر 
به پایتخت مهاجــرت کرده انــد.  او تأکید 
می کند: »ما در ایران یک شهر را به دلیل 
توزیع اشتباه اعتبارات توســعه داده ایم و 
در حال حاضر نمی توانیم به آن رسیدگی 
کنیم و این مسئله باعث می شود نیروهای 
مــا از تهران بــه خــارج از کشــور مهاجرت 
کنند. شــرایط به نحوی اســت کــه نیروی 
متخصصــی کــه در تهــران کار می کنــد، 
بــه دلیــل همــان توســعه اشــتباه، از پس 
هزینه های زندگی برنمی آید و در نهایت به 

خارج از کشور مهاجرت می کند. «
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 فکر می کنید چه عواملی باعث شده اند 
در حوزه کســب وکارهای نوآور کشــاورزی آن طور که 
انتظــار می رفت شــاهد رشــد و توســعه مجموعه  ها 

نباشیم؟
به طور عمده این موضوع دو دلیل دارد. اول اینکه کشاورزی 
در کشــور ما به صورت متمرکز در پایتخت انجام نمی شود! 
در بخش کشــاورزی با توجه به توزیع اقلیمــی و آب وهوایی 
متفاوتــی کــه در ســطح کشــور داریــم، کشــت محصولات 
نیــز به صــورت متنوعــی در مناطــق مختلــف کشــور انجام 
می شود. استارتاپ های حوزه کشاورزی با توجه به امکانات و 

سرمایه ای که در تهران جمع شده، می خواستند 
در پایتخــت متمرکــز شــوند و روی توزیــع 
محصولات در این شــهر کار کنند. این مسئله 
باعث می شود که کســب وکارها نتوانند ارتباط 
خوبی با باغدار و کشاورز برقرار کنند. این یکی از 
عواملی است که باعث شده استارتاپ های حوزه 
کشــاورزی نتوانند رشــد خوبی داشــته باشند، 
زیرا سرمایه در تهران متمرکز اســت، اما منابع 
در شهرســتان ها و اســتان های متفاوت پخش 

شده است. 
دلیــل دوم به نظــرم ضعف در لجســتیک این حوزه اســت. 
توزیع تولید محصولات کشاورزی در شهرهای متفاوت به 
یک لجســتیک خوب نیاز دارد که بتواند با ســرعت خیلی 
بیشــتر از اداره پســت و همچنیــن هزینه های مناســب تر، 
این محصولات را به دست مصرف کننده برساند. سیستم 
لجســتیک ما خیلی کند اســت. در شــهرهای دیگــر به جز 
تهران، اگر شما یک محصول تازه داشته باشید، نمی توانید 
یک سیستم لجستیک مناسب پیدا کنید تا از طریق آن این 
محصول را به نقطه دیگری از کشور برسانید. اگر بخواهید 
این کار را با پســت معمولی انجام دهید، محصول شــما به 
طور متوســط حدود ۱۰ تا ۱۲ روز در مســیر خواهد بود. هیچ 
محصول تازه ای وجود نــدارد که در این مــدت بتواند گرما را 
تحمل کند و سالم به دســت مصرف کننده برسد. بنابراین 
می تــوان گفــت سیســتم لجســتیک در این حــوزه یکــی از 
مشــکلات مهم اســت که کســب وکارها از جانــب آن دچار 

آسیب می شوند. 

 تعامــل کســب وکارهای ایــن حــوزه بــا 
نهادهای دولتی را چطور ارزیابی می کنید؟

به نظر مــن ارتباط کســب وکارها نســبت بــه دولــت قبل با 
نهادهای مربوطه از جمله جهاد کشاورزی کمتر شده است. 
در دولت گذشته، اســتارتاپ های جهاد کشــاورزی گروهی 
را در واتس اپ تشــکیل داده بودیم که مدیریــت آن با دکتر 
مختاری، مشــاور وزیر ســابق جهاد کشــاورزی بــود. بعد از 
اتمام دوره دولت قبل، این ارتباطات با بخش دولتی ضعیف 
شد. دیگر شاهد این نیستیم که از سوی دولت اتفاق خوبی 
برای فعالان حــوزه اســتارتاپی در زمینه قوانین یــا اعتبارات 
افتاده باشد. اما شاید نکته مثبت در این دولت 
این باشــد کــه در زمینه توزیــع اعتبــارات میان 
استان ها عملکرد بهتری نسبت به دولت قبل 
داشته است. ولی واقعیت این است که به صرف 
اعطای اعتبار نمی توان کسب وکارها را توسعه 
داد. مــا به یک فرهنگ و همچنیــن فعالیت در 
جامعه نیاز داریم تا بتوانیم کســب وکارها را در 
استان ها توسعه دهیم. متأسفانه سیستم ما 
در ایران به این گونه است که یک مدل موفق در 
جهان مانند پارک های علم و فناوری را در داخل 
کپی می کنیم، امــا می خواهیم آن را در سیســتم حاکمیت 
دولتی خود به صورت بخش نامه ای توسعه دهیم، در حالی 
که چنیــن کاری باید بــا فرهنگش توســعه یابد. بــرای مثال 
بخش نامه زده می شــود که همــدان باید دارای پــارک علم و 
فناوری باشــد، اما ســال ها طول می کشــد تا این فرهنگ به 
اینجا منتقــل شــود و در این مــدت کلی اعتبار می رســد که 
نمی داننــد باید بــا آن چه کار کنند و مســائلی از این دســت 

باعث نابودی و هدررفتن منابع و سرمایه می شود. 

 آیا با توجه به ابرچالش کم آبی در کشور و 
اینکــه بخــش کشــاورزی یکــی از بزرگ تریــن 
مصرف کننده های آب است، استارتاپ های این حوزه 

می توانند نقش مثبتی در این زمینه ایفا کنند؟ 
مســلماً اگــر بخــش حاکمیــت و دولــت ارتبــاط خوبــی بــا 
اســتارتاپ های حــوزه کشــاورزی داشــته باشــند، می تــوان 
در ایــن حوزه شــاهد اتفاقــات مؤثری بود. مســئله اساســی 

فراهم کردن بســتر مناســبی بــرای فعالیــت اســتارتاپ ها و 
ارتبــاط میــان آنهاســت. اســتارتاپ ها روی بخش هایی کار 
می کنند که می توانند توسعه دهنده آن باشند. برای مثال ما 
استارتاپ هایی در این حوزه داریم که فضاپایه هستند، یعنی 
با اســتفاده از فناوری کار پایش زمین هــا را انجام می دهند. 
علاوه بر این ما با توسعه برخی سیستم ها می توانیم زمین ها 
را قطعه بندی کنیم که ایــن موضوع در نظــام صنفی جهاد 
کشاورزی که به تازگی تأسیس شده، در حال انجام است اما 

سرعت زیادی ندارند. 
مشکلی که ما داریم، بهره وری است. کشــاورزی ما در ایران 
بهره وری ندارد. من در حال حاضر ریاســت انجمن گردوی 
کل استان همدان را بر عهده دارم و اطلاع دارم در ترکیه از هر 
هکتار باغ گردو به طور میانگین هشت تنُ محصول برداشت 
می کنند. ایــن آمار در اســتان همدان در بهتریــن حالت که 
سرمازدگی اتفاق نیفتد و مشکلات آبی وجود نداشته باشد، 
۱/۵ تن در هکتار است. این باعث می شود که ما با مصرف 
همان مقدار آب و ســطح کشــت بیشــتر، برداشــت خیلی 
کمتری داشته باشیم. منابع طبیعی ما در حال از بین رفتن 
است و همین کم بودن بهره وری در حوزه کشاورزی به شدت 
به کسب وکارهای این حوزه آسیب می زند. من پاشنه آشیل 
حوزه کشاورزی را همین پایین بودن بهره وری می دانم. جهاد 
کشاورزی در ســال های گذشته سازمانی تأســیس کرده که 
کار آن تحقیق و توســعه در زمینه بذرها و نهال هــا بوده، اما 
بر اساس مشــاهدات این ســازمان اصلاً موفق نبوده است. 
برخی می گویند سازمان تحقیقات جهاد کشاورزی به دلیل 
کم بودن بودجه و منابع نتوانســته عملکرد موفقی داشــته 
باشد. در هر صورت استارتاپ های حوزه کشاورزی می توانند 
در چنیــن زمینه هایــی کمک کننــده باشــند؛ عــده ای جوان 
خوش فکر دور هم جمع شده اند و دنبال حل کردن چالش ها 
هستند. حل این چالش ها به بالا بردن بهره وری و توزیع بهتر 
محصولات کشاورزی کمک می کند. توزیع مناسب باعث 
می شــود مصرف به صورت بهینــه و به اندازه اتفــاق بیفتد و 
به صورت غیرمستقیم از هدررفت بیش از حد آب جلوگیری 
کند. اگر مجموعــه ای از اســتارتاپ های حوزه کشــاورزی به 
شــکل به هم پیوســته به هــم کمــک کننــد، می توانیــم یک 
سیســتم یکپارچه در زمینه محصولات کشــاورزی شــامل 
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مراحل کاشــت، داشت، برداشــت و فروش داشــته باشیم. به 
این نحو که استارتاپ های فضاپایه  پایش  زمین را پیش از کاشت 
محصول انجام دهند و بر اســاس آفات و مشــکلاتی که زمین 
دارد، داده های لازم را فراهم و در زمان برداشت، مقدار تولید را 
از همین طریق مشخص کنند. حاکمیت باید بر اساس مقدار 
برداشــتی که یک محصــول دارد، خیلی ســریع برنامه ریزی و 
تصمیم گیری کند تا مثلاً در صورتی کــه در یک نوع محصول 
مازاد بر مصرف داخلی تولید داشته ایم، صادرات آن محصول 

تا مقدار مشخصی آزاد شود. 
امــا چیــزی کــه در واقعیــت وجــود دارد ایــن اســت کــه در این 
حوزه آمارســازی زیــاد اتفــاق می افتد. بــرای مثــال در دفترچه 

باغبانــی تولید گــردو در همــدان را 
۳/۵ تــن بــرای هــر هکتــار زده، در 
حالی که واقعیت این نیست و آمار 
ساختگی است. من با تعداد زیادی 
از باغداران اینجا صحبت کرده ام و 
هیچ کدام چنین تولیــد محصولی 
نداشــته اند. در بخــش توزیــع 
محصولات نیز اگر زیرساخت های 
شــود،  فراهــم  لجســتیک 
استارتاپ هایی مانند ما می توانند 
متناسب با مصرف، محصولات را 
به دست مصرف کنندگان برسانند 
و در این زمینه هم جلوی هدررفت 
گرفتــه  کشــاورزی  محصــولات 
می شــود. همچنیــن محصــول بــا 
قیمت تمام شده کمتری به دست 
مردم می رســد. این موضوع باعث 

رشد و بهبود کیفیت زندگی افراد می شود.

 درباره اکوسیستم کســب وکارهای نوآور در 
حوزه کشاورزی صحبت کردید که در آن کسب وکارهای 
نــوآور از کاشــت تــا فــروش محصــول بــا تشــکیل یک 
سیستم یکپارچه دخیل باشند؛ آیا در حال حاضر ما 

در همه این بخش ها استارتاپ های فعال داریم؟
بلــه؛ در این حوزه کســب وکارهای متفاوتی شــکل گرفتــه و در 
حال رشد هستند و از این منظر ما شــرایط خوبی داریم. افراد 
توانمندی در بخش های مختلف مشغول به فعالیت هستند، 
هر چند در برخی موارد قانون گذاری ها در مسیر آنها دست انداز 
ایجاد می کند. چهار ســال رویکرد دولت این بود که به بخش 
خصوصی بها دهد و اعتبارات را روی این بخش متمرکز  کند، 
اما با تغییــر دولت، این رویکــرد هم تغییر می کنــد و به بخش 
خصوصــی اهمیــت داده نمی شــود. ایــن تصمیم ســازی های 
جدید به کسب وکارها آسیب می رساند. برای مثال در سال های 
گذشــته دولت تصمیم داشــت در بخش خصوصی فعالیت 
کند و به همیــن منظــور برای بحــث توســعه باغ های گــردو، با 
اعتبار دولت، گلخانه نهال ایجاد شد. اخیراً اما با تغییر دولت، 

اعتباری به این بخش اختصاص داده نشده است.

 آیا موضــوع فیلترینــگ و اختلالاتــی که در 
اینترنــت وجــود دارد، روی ایــن حــوزه تأثیرگــذار بــوده 

است؟ 
دولت بســتر خوبی در اختیار فعالان کســب وکارهای فناور 
در حوزه کشــاورزی قرار نداده اســت. واقعیت این است که 
در شــرایط فعلــی مردم مــا خواهان اســتفاده از شــبکه های 
اجتماعی خارجی هســتند. ما در سال گذشــته با توجه به 
فیلتر شــدن شــبکه های اجتماعــی خارجی آســیبی جدی 
دیدیم. مــا در یکــی از این شــبکه های اجتماعــی نزدیک به 
۲۷ هزار نفر دنبال کننده داشــتیم که فیلتر کــردن آن باعث 
شــد کســب وکار ما به شــدت ضربه ببیند. دولت هــا بعد از 
اینکــه اتفاقــی می افتــد، بر اســاس مســائل امنیتــی و... به 
فیلتــر کردن یــک پلتفــرم اقــدام می کننــد و در این میــان به 
کسب وکارها و فعالیت های مردم و آسیبی که آنها می بینند، 
اهمیتــی نمی دهند. تصمیم گیری هــا و رگولاتــوری در حوزه 

دولت بر اســاس خواســت و دغدغه کســب وکارها نیست؛ 
اگر بر اساس خواســت آن ها باشد، ما می دانیم که بسیاری 
از جوانان و نوجوانان مــا در این فضا فعالیت می کنند، پس 
رگولاتور که وظیفه تســهیل کردن کار مردم را دارد، با بستن 
این فضا به کسب وکارها آسیب می زند و باعث از بین رفتن 
برخی از آنها می شود. نمی دانم روند تصمیم گیری در کشور 
ما به چه شکل است؟ این اتفاق در نهایت هیچ خروجی ای 
هــم نــدارد. الان یــک ســال از ایــن ماجــرا می گــذرد و مــدام 
تبلیغ می کنند که از شبکه های اجتماعی داخلی استفاده 
کنید، اما این شــبکه های اجتماعی به لحــاظ خدمات دهی 
واقعــاً ضعیــف هســتند. از طرفــی مــا تنهــا یــک طیــف 
هســتیم که شــاید راضی شــویم 
از شــبکه های اجتماعــی داخلی 
اســتفاده کنیــم، ســایر طیف هــا 
مانند ایرانیانی که خارج از کشور 
هستند چه؟ ما مشتریانی داریم 
کــه از ایــن طیف ها هســتند؛ من 
مشــتریانی دارم کــه از خــارج 
کشــور برای خانواده هایشــان که 
در داخل زندگی می کنند، جنس 
ســفارش می دهنــد. ایــن اتفــاق 
بــرای کشــور ارزآوری دارد. مــا بــا 
سیستم فیلترینگ داریم چنین 
فرصت هایــی را خــراب می کنیم. 
اگــر دولــت بخواهــد حمایتــی 
داشــته باشــد، باید قانون گذاری 
آن با مشــورت بخــش خصوصی 
همراه باشد و هنگام تصمیم گیری 
نظرات این بخش مورد توجه قرار بگیرد. ما اصناف را داریم، 
امــا نمی بینیم که نتیجــه گفت وگــوی آنهــا در تصمیم های 

حاکمیت و دولت لحاظ شود. 
از سویی گفته می شــود که قرار اســت تولید در کشــور با رشد 
همراه باشد، اما از آن سو شاهدیم نهادهای رگولاتور به نحوی 
قانون گذاری می کنند کــه تولید ما ضربه ببیند و نتیجه برخی 

قوانین تنها رونق گرفتن حوزه های دلالی و واسطه گری است.

 یکی از راهکارهای استارتاپ های داخلی ورود 
به بازارهای کشورهای دیگر از جمله همسایگان ایران 
است. آیا در حوزه کشاورزی با توجه به حساسیت های 
حاکمیــت دربــاره صــادرات و واردات محصــولات آن، 

ظرفیت و بستری برای چنین رویکردی وجود دارد؟
بــر اســاس اطلاعاتــی کــه مــن دارم، تــلاش دوســتان و 
همکاران مــان بــرای ورود بــه بازارهــای همســایه نتایــج بدی 
نداشــته اســت. در حــال حاضــر می دانــم دو تــن از فعــالان 
این حوزه بــه عمان مهاجرت کــرده  و در تلاش هســتند آنجا 
بازارهای خوبــی را بــرای محصولات ایرانــی ایجــاد کنند. اما 
واقعیت این است که در بازارهای جهانی رقابت ها شدید تر 
اســت و اگرچه کســب وکارهای ایرانــی توانمندی های خوبی 
دارند، اما معمولاً شرایط زیرساختی مناسبی برایشان فراهم 
نیست. برای مثال در حوزه کاری خودمان اگر بخواهم مثال 
بزنم، حدود دو سال پیش در کردســتان عراق با یکی از تجار 
آنجــا صحبت کردیم و قرار شــد چنــد تن گــردو از همدان به 
آنجا صادر کنیم. بعد از انجام حساب وکتاب متوجه شدیم 
که این صادرات برای ما به دلیل همــان پایین بودن بهره وری 
در کشــاروزی ایران، صرفه اقتصادی نخواهد داشت. در آن 
زمان که دلار حدود ۳۰ هزار تومان بود، ترکیه گردو را با قیمت 
۸۰ هــزار تومــان به ایــن منطقه صــادر می کــرد، امــا کمترین 
قیمتی که ما می توانستیم برای صادرات در نظر بگیریم، ۱۱۵ 
هزار تومان بود. طبیعی اســت که برای مشــتری، بازار ترکیه 
جذاب تر اســت. در زمینه فناوری هم موضوع همین است. 
در حــال حاضر شــرکت هایی که در حــوزه فضاپایــه فعالیت 
می کننــد، ماهــواره داخلــی ندارنــد و بایــد از ســرویس های 

ماهواره های خارجی استفاده کنند. 
ادامه در صفحه 31

 رویکرد دولت قبل 
این بود که به بخش 
خصوصی بها دهد و 
اعتبارات را روی این 
بخش متمرکز  کند، 

اما با تغییر دولت، این 
رویکرد هم تغییر 
می کند و به بخش 

خصوصی اهمیت داده 
نمی شود

   عکس:  محمد الوندی
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فين تک
F I N T E C H

اعلام برنامه های عملیاتی 
بانکداری دیجیتال بانک 

صادرات

رونمایی از نوبانک
 خدمات بانکداری باز با رونمایی از سامانه 
»نوبانک« بانک صادرات ایران با حضور 
مدیرعامــل و اعضــای هیئــت عامــل این 

بانک با رویکردی نو آغاز به کار کرد.
طــی مراســمی بــا حضــور مدیــران ارشــد 
بانک صادرات ایران از سامانه »نوبانک« 
بــرای ارائــه انواع خدمــات و دسترســی به 
عملیــات بانکــی بــه مشــتریان حقوقی و 
کســب وکارهای نــو ازجملــه فین تک ها و 

استارتاپ ها رونمایی شد.
ســید ضیــاء ایمانــی، مدیرعامــل بانــک 
ن در ایــن مراســم از  را ـ ـ ی ت ا را د ا ـ صـ
عملیاتی شدن شــش کلان پروژه در حوزه 
بانکــداری دیجیتال تــا پایان ســال جاری 
خبر داد و افزود: »ارائه خدمات نوین بانک 
صادرات ایران بر بســتر فناوری اطلاعات 
و بانکداری دیجیتال، راهبــرد نوین بانک 

صادرات ایران است.«
او با اشــاره به تداوم برنامه هــای عملیاتی 
برای به ثمر رسیدن این شش کلان پروژه، 
افزود: »با راه اندازی »نوبانک« )بانکداری 
باز( و در آینده نزدیک »نئوبانک«، گام های 
اولیه برای تحقــق بانکــداری دیجیتال در 
بانک صادرات ایران برداشته خواهد شد. 
همچنین تا پایان ســال چهــار کلان پروژه 
دیگر بانک نیز در حوزه بانکداری دیجیتال 
نهایی شــده و به عنوان خدمات ارزشمند 
بــه مشــتریان و فعــالان اقتصــادی ارائــه 

خواهد شد.«
ایمانی با بیــان اینکه بانکداری به ســبک 
گذشته دیگر پاسخگوی نیازهای جامعه 
و فعــالان اقتصــادی نیســت، گفــت: 
»زمانــی داشــتن تعــداد زیاد شــعبه برای 
برخــی بانک هــا امتیــاز زیادی محســوب 
می شــد و در عیــن حال نداشــتن شــعبه 
زیــاد بــرای برخــی دیگــر از بانک هــا مورد 
منفی بــه حســاب می آمــد، اما در شــیوه 
بانکــداری نویــن تمامــی خدمــات بایــد با 
تکیــه بــر فناوری هــای تحول آفرین عصر 
دیجیتــال و بــا تمرکــز بــر نــوآوری و بهبود 

تجربه مشتریان ارائه شود.«
او یــادآور شــد: »در بانــک صــادرات ایران 
زیرساخت های مناســب، نیروی انسانی 
خــلاق و امکانــات و انگیــزه کافــی بــرای 
تحول دیجیتال مهیاســت و بــا مدیریت 
و راهبــری صورت گرفتــه در حــوزه طــرح و 
برنامه، کســب وکار و فناوری، محصولات 
و سامانه های نوین بانکداری دیجیتال در 
یک وضعیت مدیریت شــده و استاندارد 

قرار گرفته  است.«

NEWSخبر

بررسی امنیت شرکت های پرداخت در گفت وگو با 
محمدهاشم صفرعلی راز، مدیر امنیت پرداخت 

الکترونیک پاسارگاد

بندبازی در 
شرایط توفانی

با توجه به رشد روزافزون فناوری و حضور مؤثر اینترنت و 
راهکارهای هوشــمند به عنوان یک امر بدیهی در زندگی، 
روش هــای مختلــف پرداخــت الکترونیکــی بــه یکــی از 
راهکارهای آسان جهت مراودات مالی روزمره تبدیل شده 
است. از طرفی تهدیدات هرروزه ای که روش ها و راهکارهای 
الکترونیکی و اینترنتی را تحت تأثیر قرار می دهد، روزبه روز 
گسترش یافته و باعث شده مسئله امنیت فضای پرداخت 
الکترونیکی بــه یکــی از مهم ترین چالش هــای آن تبدیل 
شود. شرکت پرداخت الکترونیک پاســارگاد که به عنوان 
یکی از ۱۲ شــرکت فعال صنعت پرداخــت الکترونیک از 
سال ۱۳۸۴ شــروع به فعالیت کرده و در فروردین ماه سال 
جاری با نمــاد »پی پــاد« وارد بازار ســرمایه شــده، امنیت 
را به عنوان یکــی از اصلی تریــن ســتون های فعالیت خود 
می داند و بــا ارائه راهکارهای هوشــمند جهــت ارتقای آن 
در حوزه هــای مختلــف محصــولات و خدمات خــود قدم 
برمی دارد. به همین سبب در گفت و گویی با محمدهاشم 
صفرعلی راز، مدیر امنیت پرداخت الکترونیک پاسارگاد 

به موضوع امنیت در شرکت های پی اس پی  پرداخته ایم.

 پیشران، نه بازدارنده
محمدهاشــم صفرعلــی راز دانش آموختــه مهندســی 

 عرضه اولیه فن افزار
در فرابورس

توسن تکنو 
دربازار سرمایه

عرضه اولیه سهام شرکت توسعه فن افزار 
توسن با برند تجاری »توسن تکنو« و نماد 
معاملاتــی »فن افــزار« ۱۶ مــرداد ۱۴۰۲ بــا 
حضــور اعضــای هیئت مدیــره و مدیــران 
شــرکت توســن تکنو و معــاون عملیــات و 
نظارت بــازار فرابــورس انجام و توســن تکنو 
به عنــوان نهمین شــرکت جدیــد وارد بازار 

فرابورس شد.
ســهام شــرکت توســعه فن افزار توســن به 
روش ترکیبی دومرحله ای انجام و در مرحله 
اول، ۴ درصد از کل ســهام شرکت، معادل 
۶۰ میلیون ســهم به ســرمایه گذاران واجد 
شرایط از جمله صندوق های سرمایه گذاری 
ســهامی و مختلط با هدف کشــف قیمت 

سپرده شد و قیمت هر سهم ۱۳ هزار و ۷۸۰ 
ریال معادل هــزار و ۳۷۸ تومان مشــخص 
شد که در این مرحله ۵۲ صندوق مشارکت 

کردند.
در مرحله دوم ۱۲۰ میلیون سهم، معادل ۸ 
درصد از کل سهام این شــرکت به بیش از 
یک میلیون و ۴۸۷ هزار سهام دار حقیقی 

I N T E R V IEW
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فين تک
F I N T E C H

کامپیوتــر در مقاطع لیســانس و فــوق  لیســانس و تحول 
دیجیتــال در مقطــع دکتــری اســت. او فعالیــت حرفه ای 
خــود را از ســال ۱۳۸۳ در صنعــت آی تــی آغــاز کــرده و بــه 
طور تخصصی در زمینه شــبکه های کامپیوتری و امنیت 
اطلاعات مشــغول به کار شــده اســت. او در توضیح آغاز 
فعالیت حرفه ای خود در این حوزه عنوان کرد: »به واسطه 
علاقه شــخصی کــه بــه انتقــال تجربیــات و آموخته های 
خود در این سال ها داشته ام، از سال ۱۳۹۴ به تدریس در 
آموزشگاه های تخصصی و بعد از آن در دانشگاه پرداختم و 
به فراخور مراجعات و پیشنهادهایی که داشتم، در صنایع 
مختلف از جمله نفت، گاز، پتروشیمی، خودروسازی، برق، 
مخابرات، بانکــداری و پرداخت به عنوان مشــاوره اجرایی 

پروژه همکاری کرده ام.«
او ضمــن ارائــه تعریف خــود از 
امنیــت گفــت: »در یــک نــگاه 
کلان وظیفــه امنیــت اطلاعات 
محافظــت از کســب وکارهای 
مبتنی بر آی تی )چه فروشنده 
آی تــی باشــند یــا آی تــی جــزو 
از  جدانشــدنی  ؤلفه هــای  م
محصــول و ارزش ارائه شــده 
باشــد( در قبــال هرگونــه عامل 
اســت  خارجــی  و  اخلــی  د
کــه ســبب مختــل شــدن آن 

کسب وکار می شود.«
طبــق توضیحات محمدهاشــم صفرعلــی راز با یــک نگاه 
ساده تر می توان امنیت را یک مؤلفه پیشران و نه بازدارنده 
در کسب وکارها دانست که به عنوان یک کیفیت در ارائه 

خدمات آی تی نقش ایفا می کند.

 امنیت باید قواره کسب وکار سازمان باشد
به گفتــه مدیــر امنیــت پرداخــت الکترونیک پاســارگاد، 
امنیت باید به عنوان یک کیفیت، نقش پیشران و محرک 
در ارائه خدمات و محصولات هر کسب وکار ایفا کند و نه 
نقش بازدارندگی. اما گاهی به دلیل تمرکز بسیار زیاد روی 
المان های فنی و تکنیکی پیاده ســازی امنیــت و فراموش 
کردن ماهیت و ذات اصلی کسب وکار، این نقش به درستی 

اجرا نمی شود.
او در ایــن خصوص توضیــح داد: »یک اصل بســیار مهم 
این است که با توجه به شــباهت و استانداردهای مشابه 
بسیار زیاد پیاده سازی امنیت با بعُد و منظر مسائل فنی 
و تکنیکی، در کسب وکارهای متفاوت، به دلیل ساختارها 
و شــرایط گوناگــون باید بــه ظرافت های بســیار زیــادی در 
پیاده سازی امنیت توجه شــود و امنیت باید به اصطلاح، 
قواره کسب وکار سازمان باشد. برای مثال ممکن است در 
تولید یک لباس مسائل فنی و تکنیکی دوخت، برش و... 
بسیار شبیه هم باشد، ولی بهترین لباس اسکی نمی تواند 
برای شــنا مناســب باشــد و بهترین لباس شــنا مناســب 

کوهنوردی نیست.«

 حفظ تعادل در شرایط سخت 
او در توضیح نقش امنیت در صنعت پرداخت کشور نیز 

عنوان کرد:  »ابتدا بایــد ذی نفعان یک صنعت و گســتره 
جغرافیایی آن، ریســک هایی کــه آنها را تهدیــد می کند و 
خسارت هایی را که ممکن است به شکل آشکار یا پنهان 

به آنها وارد شود، بشناسیم.«
به اعتقاد صفرعلــی راز، ذی نفعان اکوسیســتم پرداخت 
ایران اول از همه، تمامی شــهروندان ایرانی هستند که به 
هر شــکل مبادرت به خرید یا انتقــال وجه با اســتفاده از 
کارت های بانکی می کنند. پــس از آن بانک ها، بنگاه های 
تجــاری و تمامــی کســب و کارهای متصــل بــه هــر نــوع از 
درگاه ها و پایانه های پرداخت هستند. گستره جغرافیایی 
ایــن صنعت بــه وســعت تمامــی کشــور و بــا فرهنگ ها و 

هنجارهای مختلف است.
او در توضیــح ریســک های فعالیــت در حــوزه پرداخــت 
الکترونیــک نیــز عنــوان کــرد:  
»ریســک هایی کــه صنعــت را 
تهدید می کند، گستره وسیعی 
از جملــه مســائل اقتصــادی و 
نوسانات ارز، مسائل سیاسی 
و اجتماعی، مسائل تکنیکی، 
مــوارد مربــوط بــه تخلفــات 
احتمالــی ناشــی از مســائل 
 . . . ی و ـ عـ جتما ، ا ی ـ فرهنگـ

است.«
داد:  ادامــه  ــی راز  ل ع ر ف ص
»خســاراتی که تمامی ایــن مــوارد می تواند بــه ذی نفعان 
صنعــت وارد کنــد، در نــگاه اول از دســت رفتن پــول برای 
شخص یا اشخاصی است که آن را تحت عنوان »خسارات 
مشهود« می شناسیم. گاهی دامنه این خسارات که غالباً 
هم نامشــهود اســت، می تواند پهنه بســیار گســترده ای 
داشــته باشــد و حتی مباحث ملی و کشــوری به بار آورد. 
از این  رو واحد امنیت در صنعت پرداخت وظیفه بسیار 
مهــم و ســنگینی در راســتای پیاده ســازی اســتانداردها، 
ارائه سیاســت ها و دســتورالعمل ها دارد؛ چراکه تعلل در 
تصمیم گیری ها و همچنین تدوین یا پیاده سازی یک طرح 
به شــکل شــتاب زده، غیر کارشناســی و فکرنشده ممکن 
اســت بخش زیادی از ذی نفعان را دچار مشــکل یا حتی 

خسارت کرده یا کل کسب وکار را مختل کند.«
به اعتقــاد مدیر امنیــت پرداخــت الکترونیک پاســارگاد 
می توان تعبیر »بندبازی در شرایط توفانی« را نیز به واحد 
امنیت در شــرکت های پرداخت اطلاق کــرد؛ بدان جهت 
که حفظ تعادل در شرایط سخت برای رسیدن به اهداف 
خرد و کلان تمامی ذی نفعان باید ســرلوحه کار یک مدیر 

امنیت باشد.

 شــناخت ریســک ها و اجــرای قوانیــن 
بالادستی

بــه گفته مدیــر امنیــت پرداخــت الکترونیک پاســارگاد 
تمهیدات این شــرکت بــرای تأمیــن امنیــت تراکنش ها 
بــه تفکیــک درگاه پرداخــت، دســتگاه کارت خــوان و 
اپلیکیشــن پی پاد دو بخش کلی دارد. او در توضیح این 
موارد گفــت: »در بخــش اول باید بگویم که خط مشــی 
کلان پرداخت الکترونیک پاسارگاد محاسبه ریسک ها 

و مخاطرات در هر اقدام و پیاده سازی و اجرای حداکثری 
قوانیــن و مقررات بالادســتی اســت. پــس از آن تکیه بر 
مباحث مربوط به شــناخت مشــتری در ارائــه خدمات 
)KYC( خواهــد بــود. در ایــن راســتا شــعار اصلــی ارائــه 
خدمات در پرداخت الکترونیک پاسارگاد، ارائه خدمات 
به شکل سریع، راحت و کارا بوده که حداکثر قابلیت ها 
را با حداقل فشــار و ســختی کار بــرای مشــتریان فراهم 

آورد.«
او ادامه داد: »حذف بوروکراسی های ناکارآمد و سخت، 
تکیه بر ایجاد تغییــرات مثبت بدون اعمال شــوک های 
عملکــردی و کســب وکاری بــه مشــتریان، اســتفاده از 
فناوری هــای نویــن در عرصه هایــی چــون احــراز هویــت 
دیجیتال و یادگیری ماشین و... ازجمله رئوس مطالب و 
مواردی است که پرداخت الکترونیک پاسارگاد به عنوان 
مزیت رقابتی خــود در ارائه خدمات در دســتور کار دارد 

و به آن می بالد.«

 پرچالش تریــن محصــولات شــرکت های 
پرداخت

صفرعلی راز در توضیح محصولات پرچالش شرکت های 
پرداخت از لحاظ امنیتــی عنوان کــرد: »در این خصوص 
نمی توان برای تمامی شــرکت ها یک حکم کلی و یکسان 
صادر کرد. بــه  دلیل آنکه هر یــک از بازیکنــان این عرصه 
شــرایط خاص خود را دارند. مطلبی که عنــوان می کنم بر 
اساس شــواهد و تجربیات شــخصی خودم در صنعت و 
شرکت های همکار است. اگر ما چالش های امنیتی را فقط 
از منظر فنی در نظر بگیریم و شــیوه های پرداخت را به دو 
شــکل کلی با حضــور کارت و بدون حضور کارت تقســیم 
کنیم، چالش های فنــی امنیت در بخــش پرداخت بدون 
حضور کارت بســیار زیاد اســت. مواردی چون هک کردن 
و نفوذ به ســایت های درگاه پرداخت، سایت های جعلی، 
اپلیکیشن های غیراستاندارد و تأییدنشده روی گوشی های 
هوشمند مثل انواع وی پی ان ها و... اصلی ترین مشکلات و 

مخاطرات فنی امنیت است.«
او در آخر با اشــاره به اینکه ریســک بالای ارائه خدمات 
بــدون کارت به ایــن معنا نیســت کــه در ابــزار پذیرش با 
حضــور کارت هیــچ چالــش فنــی امنیتــی وجود نــدارد، 
گفــت:  »مــواردی چــون کپــی کارت و گاهــی باگ هــای 
ســخت افزاری یــا نرم افــزاری در ایــن ابزارهــا نیــز ممکن 
اســت خســارات جبران ناپذیــری بــر صنعــت وارد کند. 
به عنوان مثال در بحــث کپی کارت یــا در اصطلاح فنی، 
»اسکیمینگ« مسئله به این شــکل است که متخلف 
کارت مشــتری را هنــگام انجــام تراکنــش علاوه بــر ابزار 
پرداخت روی یــک دســتگاه دیگر نیــز کشــیده و به این 
شــکل اطلاعات کارت علاوه بر اینکــه روی پایانه فروش 
یــا ابــزار پرداخــت خوانــده  می شــود، توســط دســتگاه 
دیگری نیز ذخیره می شــود. حال از آنجا که پرداخت با 
حضور کارت با اســتفاده از همین اطلاعــات و رمز ثابت 
انجام می شــود، با ارائه رمز توســط مشــتری به شخص 
متخلف تمامی اطلاعات لازم جهت انجام تراکنش هرای 
غیرمجــاز بعدی داده شــده و همچنیــن او می تواند یک 

کپی از کارت داشته باشد.«

NEWSخبر

با حضور معاون علمی و 
فناوری رئیس جمهور

رونمایی از سرویس 
جدید بیمه ای 

همراه کارت و آبانک
 ســرویس جدیــد آبانــک و 
همــراه کارت با عنــوان »ارزیابی 
ریسک راننده« با هدف ارائه خدمت به 

مشتریان )B2C( رونمایی شد.

 مراســم رونمایــی از ســرویس 
جدید همــراه کارت و آبانک روز 
دوشنبه مورخ ۱۶ مردادماه در نمایشگاه 
آخریــن دســتاوردهای بیمــه، بــا حضور 
روح الله دهقانــی فیروزآبــادی، معــاون 
علمی و فنــاوری رئیس جمهــور؛ مهدی 
صفاری نیا، رئیس پارک فناوری پردیس؛ 
مجید بهزادپور، رئیس کل بیمه مرکزی؛ 
میثــم عســگری، مدیرعامــل ســنحاب؛ 
مسعود وکیلی نیا، مدیرعامل هلدینگ 
ارتباط فردا و مدیران عامل شــرکت های 
فعال در حــوزه نــوآوری در پــارک فناوری 

پردیس برگزار شد.

 در این مراســم در راســتای ارائه 
خدمات به مشتریان )B2C( در 
حــوزه بیمــه توســط مجموعــه آبانــک و 
همــراه کارت، اولیــن ســرویس بــا عنــوان 
ارزیابی ریســک راننده رونمایی شــد که 
به زودی در دســترس عموم قــرار خواهد 

گرفت.

لازم به ذکر است پیش تر مدیران 
عامل دو شــرکت ارتباط فــردا و 
بیمــه  ت ســامانه نگار حامــی  رک ـ ـ ش
ب( در زمینــه مشــارکت در  ـنحا سـ (
رویدادهای مختلف با موضوع مشترک 
فناوری هــای بانکــی و بیمــه، به کارگیری 
ســرویس های API بانکــداری و بیمــه در 
راستای دستیابی به بیمه گری، بانکداری 
بــاز و حرکــت به ســمت یکپارچه ســازی 
ســرویس های بانکی و بیمــه تفاهم نامه 

همکاری امضا کرده بودند.

و دو هزار و ۱۷۲ سهام دار حقوقی با قیمت 
کشف شده )۱۳۷۸۰ ریال( تعلق گرفت.

توســعه فن افزار توســن پس از احــراز کلیه 
شــرایط پذیــرش، از تاریــخ ۱۲ دی مــاه ۱۴۰۱ 
به عنوان دویست  و نودمین نماد معاملاتی 
)یکصد و هشتاد و چهارمین شرکت در بازار 
دوم( در فهرســت نرخ هــای فرابــورس ایران 

درج شــد. توسعه فن افزار توســن به عنوان 
تولیدکننده دانش بنیان پایانه های پرداخت 
الکترونیــک و ماشــین های بانکی کشــور، 
دارای ظرفیــت تولید ســالانه بیــش از ۴۰۰ 
هــزار پایانــه پرداخــت الکترونیــک و بیش 
از دو هــزار ماشــین بانکی اســت و بیش از 
۸۵ نقطه سرویس در سراسر کشــور دارد. 

این شــرکت بیش از ۳۵ درصد ســهم بازار 
پایانه های پرداخت الکترونیک و ۹۰ درصد 
ســهم بازار ماشــین های بانکی خودگردان 
کشــور را به خود اختصــاص داده و تجربه 
همکاری با بیش از ۱۶ بانک و ۲۲۰ شــرکت 
ارائه دهنده خدمــات پرداخت الکترونیک 

کشور را در کارنامه خود دارد.

 حفظ تعادل در شرایط 
سخت برای رسیدن 
به اهداف خرد و کلان 
تمامی ذی نفعان باید 

سرلوحه کار یک مدیر 
امنیت باشد



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰۸
۲۲ مـــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم
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در حال حاضر بیــش  از ۱۰ هــزار پروژه بلاکچینــی در جهان 
وجود دارد و به دلیل گسترش این فناوری، روزانه به شمار این 
پروژه ها نیز افزوده می شود. از طرفی بازار ارزهای دیجیتال، 
بازاری پرنوسان و ریسکی است و هر اقدام حساب نشده ای 

می توانــد به ازدســت رفتن ســرمایه های کلان و 
بی اعتمادی به این فناوری نوظهور بینجامد.

اغراق نیســت اگر بگوییم بررســی قابل اعتماد 
بودن یــک پــروژه رمــزارزی، کویــن یا یــک توکن 
جدیــد، مهم تریــن بخــش از برنامــه  انتخــاب 
و لیســت کردن رمزارزهــا در صرافی هاســت؛ 
چراکــه ایــن کســب وکارها به طــور مســتقیم با 
دارایی هــای مالــی کاربــران و بــازاری پرنوســان 
روبه رو هستند. اگرچه در بسیاری از موارد کلی، 
معیارهــای عرضه ارزهــا در صرافی هــای رمزارز 

مشترک اســت، هر یک از این کسب وکارها اســتراتژی ها و 
استانداردهای خاص خود را دارند تا علاوه بر اطمینان بخشی 
به کاربران و تلاش برای حفظ سرمایه شان، بتوانند نیازهای 
آنان را پوشش دهند. در همین راستا از مدیران ۱۰ صرافی ارز 
دیجیتال مطرح ایرانی، ملاک هایشان را برای عرضه کوین ها، 
توکن ها و میم کوین ها، همچنین تأثیر ترندهای بازار و برنامه 

زمانی شان برای لیست کردن ارزها پرسیدیم.

فرهاد فلاح 
مدیرعامل آبان تتر

مــا در آبان تتــر بــرای لیســت کردن 
توکن هــا و کوین هــا در قــدم اول بــه 
حجــم معامــلات و عمــق بــازار آن 

رمزارز در جهان توجه می کنیم. در ادامه برای لیست کردن 
رمزارز جدید، شبکه های واریز و برداشت بررسی می شود. 
همچنین بررسی وایت پیپر یا ســپیدنامه ارزهای دیجیتال 
برای ما در اولویت قرار دارد.  تیم مــا در صرافی ارز دیجیتال 
آبان تتــر بــرای عرضــه رمزارزهــای جدیــد، 
لیست شدن آن کوین یا توکن را در صرافی های 
جهان بررسی می کند؛ چنانچه رمزارز در حداقل 
دو صرافــی ارز دیجیتال بــزرگ و معتبــر جهان 
لیســت شــده باشــد، واجد شــرایط عرضــه در 

پلتفرم تبادل ما نیز خواهد بود.
تیــم صرافــی آبان تتــر عمدتــاً بــدون بررســی 
وایت پیپر و لیست شــدن در حداقل دو صرافی 
بزرگ و مطرح جهانی، کوین یا توکنی را لیست 
نمی کند؛ با این حــال به صورت قطع مــا در این 
مجموعــه توانایــی تصدیــق صددرصــدی همــه پروژه هــای 
رمزارزی را نداریم؛ چراکه به طــور کلی این صنعت، حوزه ای 

پرریسک است.
با این حال باید توجه داشت که ترندهای بازار و تمایل کاربران 
نیز در انتخاب و عرضه کوین ها و توکن ها در این پلتفرم تبادل 

رمزارز برای ما از اهمیت بالایی برخوردار است.

صالح خواجه دلویی 
مدیرعامل هیتوبیت

ی هیتوبیــت در  ها رد ا د ن ا ت ـ سـ ا
لیســت کردن پروژه هــای مختلــف، 
شامل پارامترهای بسیاری همچون 
برخورداری پروژه از نقشــه راه شــفاف، تیــم مدیریتی و فنی 

معتبر، جذب ســرمایه های ســازمانی و... است. همچنین 
ما در هیتوبیت، ساختار امنیتی و فنی هر کوین و توکن را به 
صورت دقیق بررســی می کنیم تا اطمینان حاصل شــود که 

پروژه مورد نظر از امنیت بالایی برخوردار است.
ما در هیتوبیــت تنها میم کوین هایی را لیســت می کنیم که 
دارای بهتریــن شــرایط هســتند. برخــورداری از کامیونیتی 
وفادار، توکنومیکس مناســب، پتانسیل توســعه در آینده 
و لیست شــدن توســط صرافی هــای بین المللــی مطــرح از 
مهم تریــن فاکتورهــای تیم مــا بــرای عرضــه میم کوین ها در 

پلتفرم هیتوبیت است.
گاهــی به واســطه شــرایط مختلف بــازار همچــون ایــردراپ 
پروژه های ارزشــمند یــا عرضه یک کویــن یا توکــن معتبر از 
طریق وایت لیست، لازم اســت ترندها را مد نظر قرار دهیم 
و این موارد را بــا توجه به تقاضای جهانی و اعتبــار بالای آن 

پروژه ها لیست کنیم.

مسعود ملک محمدی 
مدیرعامل تبدیل

معیارهای ما در صرافی ارز دیجیتال 
تبدیــل بــرای عرضــه کوین هــا و 
توکن های جدید شامل چهار مورد 
اساسی اســت. در اولین مرحله، ما مارکت کپ رمزارز مورد 
نظر را بررســی می کنیم. هر ارز دیجیتال برای لیست شدن 
در پلتفرم مــا باید مارکت کــپ بالایی داشــته و در میان ۵۰۰ 
رمزارز اول بازار باشــد. همچنین برای ما مهم اســت که این 
ارز دیجیتال در صرافی های رمزارزی معتبر در سطح جهانی 

عرضه شده باشد.

مدیران صرافی های ارز دیجیتال ایرانی توضیح می دهند که استراتژی ها و 
استانداردهای فهرست کردن رمزارزها و میم کوین ها در ایران چگونه است؟

دردسرهای یک فهرست

معیارهای سرمایکس 
برای عرضه کوین و توکن

اولین قدم؛ بررسی 
مارکت کپ

ما در ســرمایکس بــرای عرضــه کوین ها و 
توکن های جدید، در اولین قدم مارکت کپ 
را بررســی می کنیــم. یــک رمــزارز بــرای 
لیست شــدن در صرافی ما باید جزو هزار 
ارز اول بــه لحاظ کوین  مارکت کپ باشــد. 
عــلاوه بر ایــن ترندهای جــاری در بــازار ارز 
دیجیتال در ارائه رمزارزهای جدید توسط 
سرمایکس مؤثر است. یکی دیگر از موارد 
مهــم بــرای عرضــه ارزهــای دیجیتــال در 
سرمایکس، نیاز یا خواست کاربران است 
که عمدتــاً به شــکل اعــلام نیاز از ســمت 
واحد مارکتینگ مورد بررسی قرار می گیرد. 
ما همچنیــن بــرای لیســت کردن کوین ها 
و توکن هــای جدیــد، پــروژه 
و توکنومیکــس پیرامــون 
آن را به دقت بررســی کرده 
و در ایــن مســیر نظــرات 
افــراد شــاخص و کاربــران 
را در فضــای مجــازی بــه 
دقــت رصــد می کنیــم. در 
خصــوص لیســت کردن 
میم کوین ها، عرضه شــدن 
در صرافی هــای شــاخص 
ماننــد کوکویــن، بایننــس و غیــره یکــی 
از ملاک هــای مهــم ســرمایکس اســت. 
همچنین مانند سایر رمزارزها، ترند بازار، 
حجم بازار و درخواست کاربران در عرضه 
میم کوین ها بر پلتفرم تبادل ســرمایکس 
مؤثر است. باید توجه داشت که ترندهای 
بازار یکی از مهم ترین عوامل گزینش فوری 
ارزهای دیجیتال جدید در سرمایکس به 
شمار می رود. ارزهای ترندی که بر اساس 
درخواســت کاربــران یــا اعــلام نیــاز واحد 
مارکتینگ انتخاب می شوند، در صورتی 
کــه حداقــل در دو صرافــی شــاخص دنیا 
لیست شده باشند، عمدتاً حداکثر در بازه 
زمانی سه روزه بررسی و به بازار سرمایکس 
اضافه می شــوند. تیــم ما در ســرمایکس 
برای بررســی قابل اعتماد بودن پروژه های 
رمــزارزی، به ویــژه پروژه های جدیــد، ابتدا 
وایت پیپــر آن پــروژه را مطالعــه کــرده و 
مارکت کپ، مؤسســان و حامیان پــروژه و 
موارد این چنینی را مد نظــر قرار می دهد. 
همچنین پشــتیبانی شــدن آن پــروژه در 
صرافی های شاخص دنیا از مواردی  است 
کــه در ســرمایکس بررســی می شــود. مــا 
همچنین سایت و شــبکه های اجتماعی 
آن پــروژه و کاربــران آن را بررســی و ارزیابی 

می کنیم.
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به علاوه تیــم تبدیل، حجــم معامــلات ارزهای دیجیتــال را 
بررســی می کند. مــا رمــزارزی را لیســت می کنیــم که حجم 
معاملــه آن بالاتــر از عــددی مشــخص بــوده و در میــان 
پرمعامله ترین رمزارزهای بازار باشد. مورد تأثیرگذار دیگر در 

لیست کردن رمزارزها، درخواست کاربر است.
با این حال ممکن است کوین یا توکنی تمام این مشخصات 
را داشــته باشــد، امــا شــایعاتی حول اســکم بــودن پــروژه یا 
معتبر نبــودن آن وجــود داشــته باشــد. در این صــورت این 
ارز در صرافــی تبدیــل لیســت نخواهــد شــد. مــا در تبدیل 
برای لیســت کردن میم کوین ها نیز همین شــرایط را در نظر 

می گیریم.
برنامه زمانی صرافی تبدیل برای لیست شدن برخی از ارزها، 
برحسب درخواست کاربر ها مشخص می شــود و از طرفی 
ممکن است ارزهای داغی هم ظهور  کنند که در این صورت 

به برنامه ما برای لیست کردن ارزها اضافه می شوند.

رضا محمدپور 
مدیر محصول بیت پین 

اساســی ترین معیارهــای بیت پین 
بــرای عرضــه کوین هــا و توکن هــای 
جدید، حجم جهانی آن رمزارز، نیاز 
کاربران و همچنین وضعیت بنیادی و امنیت پروژه است که 

در ادامه به هرکدام اشاره می کنم.
در خصــوص معیار حجــم جهانی بــرای عرضــه رمزارزهای 
جدید بایــد توجه داشــت کــه فنــاوری بلاکچیــن و صنعت 
ارزهای دیجیتال محدود به مکان نیست. یکی از مهم ترین 
شاخص های ســلامت یک پروژه بلاکچینی، جهان شمول 
بودن و پذیرش آن توسط افراد مختلف در سراسر دنیاست. 
ما به صورت مستمر از طریق رصد نظرات کاربران ایرانی در 
شبکه های اجتماعی، بررســی گفت وگوهای انجام شده در 
چت های آنلایــن و مکالمــات صورت گرفتــه در مرکز تماس 
بیت پین، نظــرات و پیشــنهادهای نوشته شــده در آکادمی 
بیت پین و... در حال آنالیز درخواست ها و استخراج  نیازهای 
کاربران هستیم تا بتوانیم متناسب با نیاز کاربران پروژه های 
جدید را به بیت پین اضافه کنیم. همچنین برای رصد میزان 
محبوبیــت و ترند شــدن پروژه هــای جدید در ســطح جهان 
 cryptologi و lunarcrush از ابزار هــای مختلفــی مثــل

استفاده می کنیم.
در بیت پین بررســی شــرایط امنیتی پروژه های جدید در دو 
ســطح انجام می شــود؛ در ســطح اول بــا بررســی مجوزهای 
کسب شده توسط پروژه، یک نمای کلی از وضعیت امنیتی 
کدهــا و شــرایط فاندامنتالی پــروژه و اعضای تیم به دســت 
skynet. می آیــد. بــرای ایــن کار از ابزارهای مختلفــی مثــل
certik و cyberscope اســتفاده می کنیــم کــه ابزارهــای 
رصد امنیــت اســمارت کانترکت ها و فاندامنتــال پروژه های 

بلاکچینی هستند.
بــا توجه  بــه فیلترهــای مــورد نظر مــا در ســطح اول بررســی 
امنیتی، تعدادی از پروژه ها از لیست  پروژه های کاندیداشده 
خــط می خورنــد و تنهــا پروژه هایــی کــه قــادر بــه پاس کردن 
فیلترهای امنیتی مورد نظر ما هستند، وارد سطح دوم بررسی 
امنیتی بیت پین می شوند. در سطح دوم پروژه ها توسط تیم 
بلاکچین بیت پین آنالیز می شوند و تیم بلاکچین مستقیماً 
روی اسمارت کانترکت پروژه بررسی های لازم را انجام می دهد 
تا نسبت به امنیت حداکثری پروژه  ها اطمینان حاصل شود. 
پس از پایان دو سطح بررســی امنیتی، پروژه  هایی که موفق 
شده اند از هر دو سطح بررسی به سلامت عبور کنند، مجوز 

اضافه شدن به بیت پین را کسب می کنند.

مهدی سیلاوی
سرپرست محصول نوبیتکس

نوبیتکــس بــرای لیســت کــردن 
کوین هــای جدیــد در ایــن پلتفــرم، 
ملاک هایــی را در نظر می گیرد که تا 
حد امکان بتواند ریسک های کاربران را برای فعالیت به این 

بازار مالی کنترل کند. به این منظور نســبت بــه پروژه هایی 
که به تازگی لانچ شــده اند، حساســیت ویژه ای وجود دارد و 
با احتیاط برخورد می شود تا کاربران وارد بازارهایی که هنوز 

امتحان شان را پس نداده اند نشوند.
نوبیتکس با بررســی هایی کــه در یک بازه زمانی مشــخص 
انجام می دهد، پروژه ها را رصد می کند تا ریسک و ابهامات 
آنها سنجیده شوند. همچنین لیست شــدن کوین و توکن 
در صرافی هــای بزرگ و مطــرح جهانی و همین طور بررســی 
وضعیت کنونی کوین مورد نظر نسبت به اوج و کف قیمتی 
آن، از معیارهــای نوبیتکس برای اضافه کردن رمــزارز به این 

پلتفرم است.
غیرمتمرکــز بــودن شــبکه کویــن یکــی دیگــر از ملاک هــای 
نوبیتکس اســت. برای این منظور، متمرکز، نیمه متمرکز یا 
غیرمتمرکز بودن شــبکه کوین مورد بررســی قــرار می گیرد، 
زیرا هرچقدر شــبکه یک کوین غیرمتمرکز باشــد، ریسک 
سوءاستفاده کنترل گران شــبکه و همچنین هک شدن آن 

نیز کاهش می یابد.
از سوی دیگر غیرمتمرکز بودن هولدرها نیز برای نوبیتکس 
حائز اهمیت است؛ چراکه اگر کوین دست یکسری افراد یا 
شرکت های خاص باشد، این باعث می شود آن افراد بتوانند 
قیمت کوین را دستکاری کنند که این دستکاری معمولاً به 

نفع کاربر نیست.
در مجموع هرچقدر کوین از جهت هولدرها غیرمتمرکز و از 
لحاظ طراحی، بر بلاکچین غیرمتمرکزی طراحی شده باشد، 

برای لیست شدن در نوبیتکس 
جذاب تر است.

نکتــه دیگــر اینکــه یوتیلیتــی و 
ایــده ای کــه کوین بــر مبنــای آن 
ایجاد شــده است در نوبیتکس 
یکســری  می شــود.  بررســی 
کوین هــا بــدون هیــچ برنامــه ای 
توزیــع  و  خلــق  به راحتــی  و 
می شوند که این باعث می شود 
قیمت شــان ناگهان ریزش کند. 
توکنومیکــس یا اقتصــاد توکن، 
معتبر بودن تیم توســعه دهنده 
رمــزارز، نحوه عرضه و پشــتوانه 

آن، کامیونیتــی کویــن، حجــم معاملــه و مارکت کــپ آن از 
دیگر مواردی است که برای عرضه رمزارز از سوی نوبیتکس 
بررسی می شود. این معیارها برای میم کوین ها با سختگیری 
بیشتری اعمال می شود. البته میم کوین ها یوتیلیتی جدی 
ندارند، اما داشــتن کامیونیتی قوی برای لیســت کردن این 

دسته از رمزارزها در نوبیتکس، ملاک مهمی است.

حامد نورزاد 
مدیر برند و استراتژی والکس 

مهم تریــن  از  یکــی  شــفافیت 
معیارهای ما در والکس برای عرضه 
رمزارزهــای جدیــد اســت. برنامه و 
اهــداف تیــم توســعه  دهنده  یــک پــروژه باید بــه طــور کامل 
مشخص باشد و این موضوع نقش مهمی هنگام گزینش 
یک کوین دارد. معیار مهم دیگر، موضوع امنیت و  اعتماد 
است و این به دلیل حساسیت والکس نسبت به مخاطبان 
خود است. نوآوری و ویژگی های تکنولوژیک از دیگر مواردی 
است که هنگام انتخاب یک کوین در نظر گرفته می شود. ما 
همواره سعی می کنیم پروژه های جذاب و منحصربه فرد را در 
دســترس مخاطبان خود قرار دهیم. از ســوی دیگر روندها، 
نیاز مخاطبان و تحولات بازار نیــز در انتخاب و اضافه کردن 
رمزارزها مؤثر اســت. حفظ تعادل بازار و جلب حجم بالای 
معاملات و علاقه مندی مخاطبان از دیگر مواردی است که 
باعث می شــود کوین ها و توکن هایی به بازار والکس اضافه 

شوند.
اســتراتژی والکس در خصوص میم کوین ها مبتنی بر چند 
معیــار مهم اســت. ما بــا توجه بــه پتانســیل رشــد و میزان 

تقاضای یک کویــن، همچنین بــا تحلیل دقیق بــازار حجم 
معاملات آنها را بررسی کرده و سپس بر اساس تحلیل های 
فنــی و فاندامنتــال یــک برنامه ریــزی دقیق و مناســب برای 
عرضه  میم کوین ها مشخص می کنیم. با توجه به پرنوسان 
بودن و ماهیت این دسته از رمزارزها، مدیریت ریسک یکی 
از مهم ترین بخش هایی اســت که باید به آن توجه داشــت 
تا در صورت نیــاز راهکارهای مناســب را بــرای حفظ منافع 

مخاطبان و امنیت آنها در پیش گرفت.
مورد دیگر رشد بازار و تقاضای مخاطبان است. نمونه هایی 
مثل »په په« نشان می دهد که چطور بازار یک میم کوین در 
کوتاه مدت می تواند رشد کند یا تقاضا برای آن زیاد شود. در 
چنین مواقعی باید به سرعت و به دقت چنین پروژه هایی را 
تحلیل و بررسی کرد و در صورت اطمینان از امنیت شان این 

توکن ها را برای پاسخگویی به نیاز مخاطبان لیست کرد.

سید محمد قاسمی  
مدیر ارشد مارکتینگ رمزینکس 
تاکنــون ۱۷۰ رمــزارز در رمزینکــس 
و  معیارهــا  کــه  شــده  لیســت 
اســتانداردهای مختلفــی از جمله 
نــوع پــروژه، اهــداف انتشــار توکــن و همچنیــن گذشــته ای 
کــه در عملی کــردن برنامه هــای قبلــی داشــته در انتخاب و 
لیست کردن آن مؤثر است. البته ما در رمزینکس، روند بازار 
و اجرای برنامه هــای پروژه ها و توکن هــا را در نظر می گیریم؛ 
به این ترتیب که باید پروژه طبق 
نقشه راه اعلام شده توسط تیم 
توســعه دهنده پیــش بــرود. در 
همین حال، لیست شدن توکن 
در صرافی هــای معتبــر خارجی 
و صرافی هایــی کــه ایرانی هــا 
می تواننــد ایــن توکــن را در آنها 
معاملــه کنند بــرای مــا اهمیت 
دارد. از ســوی دیگــر حجــم 
معامــلات روزانــه ای کــه توکــن 
مورد نظر در بــازار جهانــی دارد 
و میزان اطلاع رسانی شفاف این 
توکن هــا در صفحــات مجازی و 
شبکه های اجتماعی مثل توییتر، تلگرام، دیسکورد و... نیز 
در نظر گرفته می شود. البته نباید این نکته را فراموش کنیم 
که ترند بودن و تمایــل بازار نیز مؤثر اســت. بایــد این نکته 
را یادآوری کنیم کــه این موضوع در خصــوص میم کوین ها 
صــدق نمی کنــد. لیســت کردن میم کوین هــا در صرافــی 
رمزینکس از یــک چهارچوب کلی پیروی می کنــد. ما برای 
این منظور فاکتورهایــی مثل لیست شــدن در صرافی های 
معتبر، حجــم معامله  بــالا در بــازار جهانی، ترندشــدن در 
شبکه های اجتماعی و در بازار ارزهای دیجیتال و همچنین 
درخواست کاربران را در نظر می گیریم. البته میم کوین ها بر 
اساس عرضه و تقاضا در بازار ارزهای دیجیتال دچار نوسان 
قیمت می شــوند و اغلب پروژه   و محصــول خاصی ندارند. 
مــا در رمزینکس با اولویــت جلوگیری از زیــان کاربران پس 
از بررســی و اطمینان از اینکه میم کوین ها بــه احتمال زیاد 
اســکم و کلاهبرداری نیســتند، اقدام به لیســت کردن این 
ارزها می کنیم و در خصوص مدیریت ریســک بــه کاربران 

خود هشدار می دهیم.
با توجــه به ماهیــت بــازار رمــزارز و تأثیرپذیــری بــالای آن از 
ترندها، قطعــاً این مــورد در برنامــه عرضه توکن ها از ســوی 
رمزینکس مؤثر است، ولی نمی توان فقط به این مورد برای 
لیســت کردن اکتفا کــرد و باید همزمــان مؤلفه هــای دیگر را 
در نظر گرفت. در این خصــوص صرافی های خارجی به جز 
بایننس، ملاحظــات خاصی ندارند و حتی از لیســت کردن 
ارزهــا منفعــت می برنــد؛ بــرای مثــال، برخــی صرافی هــای 
بین المللی هر ارزی را که ۳۰ هزار دلار پرداخت کند لیست 
می کننــد، بدون اینکــه بررســی ای در خصــوص کیفیت آن 

انجام دهند.
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 معیارهای تترلند برای 
عرضه کوین و توکن

 بررسی های
روزانه و دائمی

اولین معیار ما در تترلند برای لیست کردن 
کویــن و توکــن جدیــد، اعتبــار آن پــروژه 
اســت. تیم ما بــرای ایــن منظور، داشــتن 
نقشه راه و وایت پیپر مشخص را بررسی 
می کند. همچنین برای ما مهم اســت که 
این کویــن یا توکــن جدیــد در صرافی های 
معتبر لیست شده باشــد، تیم منسجم 
و شناخته شــده ای داشته باشــد و به طور 
کلی، پروژه ای شفاف و قابل تعریف باشد.

بــرای  نیازســنجی  بعــدی،  قــدم  در 
لیســت کردن رمزارز جدیــد اهمیت پیدا 
می کند. ما معیارهای نیازسنجی را در دو 
فاز تعریف کرده ایم؛ در فاز الف، نیاز تمامی 

کاربران ایرانی فعال در حوزه 
رمزارزها بررســی می شود و 
در فاز ب، نیاز کاربران تترلند 
مــورد بررســی قــرار گرفته و 
رمزارزهــای جدیــد بــر ایــن 
اســاس به پلتفرم تبادل ما 

اضافه می شود.
میم کوین هــا در کنــار دیگر 
کوین ها در دسته بندی های 
مختلــف، دارای طرفــداران 
هســتند.  خــود  خــاص 

میم کوین هــا در کنــار جذابیــت بــه دلیل 
عدم کاربرد فنی می توانند ریسک بالایی 
بــرای ســرمایه گذاران داشــته باشــند. به 
دلیــل همیــن ریســک بــالا، میم کوین ها 
بایــد واجد شــرایط خاصــی باشــند تا در 
تترلند قابل عرضه شــوند. بــه هر ترتیب 
تترلند بسته به نیاز کاربران، میم کوین های 
مطرح و شناخته شده را به مبدل رمزارزی 
خــود اضافــه می کنــد و از میم کوین هــای 
ناشــناخته یــا میم کوین  هایــی کــه بــه هر 
ترتیب مــواردی نظیر مشــکلات قــرارداد 
هوشــمند و عــدم شــفافیت را دارنــد، 

اجتناب می کند.
تترلند به  صورت روزانه و دائمی بخشی را 
به شکل تخصصی به بررســی پروژه های 
مطــرح رمزارزهــا اختصــاص داده تــا 
بتواند با تغییــرات و روند های بــازار همراه 
باشــد. در حــال حاضر مبــدل تترلنــد در 
کنــار پروژه هــای بــزرگ و شناخته شــده 
از جدیدتریــن پروژه هــا نیــز پشــتیبانی 
می کند؛ برای مثــال توکن مرتبط بــا پروژه 
worldcoin کــه از جدیدتریــن ترند هــا و 
پروژه های دنیــای رمزارز اســت همزمان با 
عرضه شدن در پلتفرم های مطرح رمزارزی 
بین المللــی، در مبدل تترلند نیز لیســت 

شد.

سالار تحویلدار
مدیر توسعه کسب وکار تترلند

Info 
@karangweekly.ir

 هرچقدر شبکه یک 
کوین غیرمتمرکز 

باشد، ریسک 
سوءاستفاده 

کنترل گران شبکه و 
همچنین هک شدن 
آن نیز کاهش می یابد
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انتشار فهرست صد شرکت برتر حوزه محاسبات ابری در 
جهان به کمک فوربس 

هشتمین کلاد ۱۰۰ 
منتشر شد

هشتمین فهرست ســالانه »کلاد ۱۰۰« فوربس با همکاری 
»بســمر ونچــر پارتنــرز« و »ســلزفورس ونچــرز« منتشــر 
شــد. این فهرست شــامل بهترین شــرکت های خصوصی 
محاســبات ابــری جهــان اســت. در واقــع شــرکت های این 
فهرست شرکت هایی هستند که دو سرمایه گذار خطرپذیر 
مذکور روی آنها سرمایه گذاری کرده اند. این اولین رتبه بندی  
فوربس است که یک ســال کامل را پوشش می دهد و تأثیر 

اتفاقات این سال را در نظر می گیرد. 
در فهرســت امســال فقــط ۱۶ شــرکت تــازه وارد مشــاهده 
می شــود. بســیاری از شــرکت های تازه کار مبتنــی بر هوش 
مصنوعی هســتند یا از آن در کار خود بهــره گرفته اند. برای 
مثال OpemAI )شماره یک فهرســت(،  آنتروپیک )شماره 
۷۳( و هاگینــگ فیــس )شــماره ۹۸( مبتنــی بــر مدل هــای 
زبانی بزرگ هســتند. ســایر شــرکت ها هم مانند »آنورمال 
ســکیوریتی« )شــماره ۸۰( و »دیــپ ال« )شــماره ۱۰۰( از 
مدل های زبانی بزرگ استفاده نمی کنند، اما در قسمتی از 

کار خود از هوش مصنوعی بهره می برند. 
این رتبه بندی چندین معیار مهم مانند عرضه اولیه سهام، 
تعداد کارکنان،  سرمایه جذب شده، متوسط بودجه و ترکیب 

جغرافیایی دارد که در ادامه در مورد هر کدام می خوانیم. 

 عرضه اولیه سهام
یک فاکتور کلیدی عرضه اولیه سهام است. به نظر می رسد 
تمایــل شــرکت های نرم افــزاری بــرای عرضــه اولیه ســهام و 
عمومی کردن سهام شان کم شده است. مدیرعامل شرکت 
اســنیک )شــماره نوزدهم فهرســت( در ایــن بــاره می گوید: 
»هیچ کس دوست ندارد اولین نفری باشد که در آب شیرجه 
می زند. معلوم نیست این آب یخ است یا جوش.« این گفته 
نشان می دهد که شرکت های کلاد ۱۰۰ ترجیح می دهند برای 

مدت طولانی تری خصوصی بمانند.

 تعداد کارکنان
از ســوی دیگر، میانگین تعداد کارکنان در کلاد ۱۰۰، از ۱۳۱۳ 
در سال ۲۰۲۲ به  ۱۵۰۵ در ســال ۲۰۲۳ افزایش یافته است. 
البته این تغییر تا حدی گمراه کننده است. زیرا زوهو، یکی از 
شرکت هایی که سه سال در فهرست کلاد ۱۰۰ غیبت داشت 
و امسال دوباره وارد این فهرست شد،  ۱۲ هزار کارمند دارد. 
زوهو برخلاف اکثر اســتارتاپ های فهرست که تازه تأسیس 
هســتند و عمــر کوتاهی دارنــد، بیش از ۲۷ ســال اســت که 

تأسیس شده و در حال فعالیت است. 

 سرمایه جذب شده
میانگین سرمایه جمع آوری شده توسط شرکت های کلاد ۱۰۰ 
امسال ۸۰۵ میلیون دلار است که نســبت به سال گذشته 
افزایش داشته است. این افزایش به خاطر جذب سرمایه دو 
شرکت OpenAI )شماره اول فهرست( و استریپ  )شماره 

سوم فهرست( است. 

 متوسط بودجه
متوســط بودجــه بــه دلیــل ورود اســتارتاپ های تــازه وارد به 
فهرست، اندکی کاهش داشته و از ۵۳۵ میلیون دلار در سال 
گذشته به ۵۰۳ میلیون دلار رسیده است. اکثر شرکت هایی 
کــه وارد ایــن فهرســت شــده اند، جــذب ســرمایه های کمی 
داشته اند. اما با این حال توانسته اند به فهرست شرکت های 

برتر در حوزه محاسبات ابری راه یابند. 

 ترکیب جغرافیایی
ترکیب جغرافیایی فهرست کلاد ۱۰۰ نسبت به سال گذشته 
تغییرات کمــی داشــت. از هیچ شــهری بیش از دو شــرکت 
انتخاب نشده است. اما منطقه سانفرانسیسکو همچنان 

برتری خود را حفظ کرده است. 

دوسوم بازار زیرساخت ابری در دست سه رقیب بزرگ است

 آمازون، رهبر بازار ابری

REVIEWبررسی

بــه نظــر می رســد خدمــات وب آمــازون 
جایــگاه خــود را به عنــوان رهبــر بــازار 
زیرســاخت های ابــری تثبیــت کــرده اســت. بــر 
اســاس برآوردهــای گــروه تحقیقاتی ســینرژی، 
ســهم آمــازون در بــازار زیرســاخت های ابری در 
سراسر جهان در سه ماهه دوم سال ۲۰۲۳ به ۳۲ 

درصد رسید.

 البتــه ایــن رقــم نشــان می دهــد ســهم 
آمازون نســبت به بازه مشــابه در سال 
گذشــته دو درصد کاهش داشــته اســت. سهم 
بازار رقبای اصلی آمازون، یعنی  مایکروسافت و 
گــوگل، نســبت بــه ســال گذشــته یــک درصــد 
افزایــش داشــته و در ســه ماهه دوم ســال ۲۰۲۳ 

به ترتیب معادل ۲۲ و ۱۱ درصد است.

 در سه ماهه دوم ۲۰۲۳، مخارج جهانی 
خدمــات زیرســاخت ابــری ۱۰ میلیــارد 
دلار در مقایسه با سه ماهه دوم ۲۰۲۲ رشد کرد 
و کل هزینه ها را برای سه ماه منتهی به ۳۰ ژوئن 

به ۶۴.۸ میلیارد دلار رساند.

 با نگاهی به ۱۲ ماه آخر و بــازار ابری که 
اکنــون ۲۴۷ میلیــارد دلار ارزش دارد، 
متوجه می شــویم که چرا این قدر رقابــت در این 

بازار شدید است. همان طور که نمودار زیر نشان 
می دهد، آمازون، مایکروســافت و گــوگل تقریباً 
دوســوم از درآمــد زیرســاخت های ابــری را در 
ســه ماهه گذشــته به خود اختصاص داده اند و 
هشت ارائه دهنده بزرگ تقریباً ۸۰ درصد از بازار 

را در اختیار داشتند.

 »جان دینســدیل«، تحلیلگر ارشد در 
گــروه تحقیقاتــی ســینرژی توضیــح 
می دهد: »با افزایش ۱۰ میلیارد دلاری بازار، نرخ 
رشد سالانه تقریباً به طور اجتناب ناپذیری از ۲۰ 
درصــد در ســه ماهه چهــارم ســال ۲۰۲۲ بــه ۱۹ 
درصد در سه ماهه اول سال ۲۰۲۳ و به ۱۸ درصد 
در سه ماهه دوم سال ۲۰۲۳ کاهش یافت. با این 
 حال، اکنــون وضعیــت بازار مســاعدتر اســت و 

می تواند این سیر نزولی را کمی تغییر دهد.«

 او ادامه می دهد: »نشانه ها حاکی از آن 
هســتند که بازار چین به مســیر عادی 
خود بازمی گردد؛ محیط اقتصادی کلان به آرامی 
در مســیر درســت حرکــت می کند و بســیاری از 
شــرکت ها که در حال حاضر فضای ابری خود را 
راه انــدازی  پــی  در  کرده انــد،  بهینه ســازی 
محصولات جدیدی چون هوش مصنوعی مولد 

خواهند بود.«

درآمد سرویس زیرساخت ابری
در سه ماهه دوم ۲۰۲3:

۶۵ میلیارد دلار

شامل
)PaaS( پلتفرم به عنوان سرویس

)IaaS( زیرساخت به عنوان سرویس
و سرویس ابر خصوصی میزبانی شده

٪3۲

٪۲۲

٪11

٪۴

٪3

٪3

٪۲

٪۲

۸0 درصد بازار
در دست ۸ شرکت
سهم بازار شرکت های بزرگ

از سرویس
در سه زیرساخت ابری

در سه ماهه دوم سال ۲۰۲۳

شــــــــــــــمــــــــــــاره 
۲۲
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 میلیــارد دلار ارزش دارد، 
متوجه می شــویم که چرا این قدر رقابــت در این 

محصولات جدیدی چون هوش مصنوعی مولد 
خواهند بود.«

 شرکت
سهم بازار شرکت های بزرگ

۲۰۲۳
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دیپ ال یک نرم افزار ترجمه مبتنی بر هوش مصنوعی است که اطلاعات را به شیوه 
مغز انسان یاد می گیرد

یونیکورن آلمانی جایگزین 
گوگل ترنسلیت می شود؟ 

DeepL( یــک نرم افــزار ترجمــه مبتنــی  دیــپ ال )
بــر هــوش مصنوعی اســت کــه بــه گفتــه »یاروســلاو 
کوتیلوفســکی«، بنیان گــذار او بســیار دقیق تــر از 
نمونه هــای رقیــب یعنــی گــوگل ترنســلیت و چــت 
جی پی تی اســت. این نرم افــزار از ۳۱ زبان پشــتیبانی 
می کنــد و بــه لطــف شــبکه عصبــی اختصاصــی اش 
می تواند اطلاعــات را به همان شــیوه مغز انســان یاد 
بگیرد. دیــپ ال ۲۰ ویراســتار و بیــش از هــزار مترجم 
دارد که هر کــدام زبان مــادری خود را در ایــن نرم افزار 
پوشــش می دهنــد. ایــن افــراد ترجمه هــا را ارزیابــی، 
ویرایــش و تنظیــم می کننــد. همیــن موضــوع باعــث 
می شــود ترجمه هــای دیــپ ال نســبت بــه گوگلی که 
۱۳۰ زبان را پشتیبانی می کند، بهتر و دقیق تر باشند. 
کوتیلوفســکی در این باره می گوید: »ما برای یادگیری 
ویژگی های یــک زبــان جهت ترجمــه متــون آن زبان، 
چه رسمی و چه غیررسمی، به داده های ترجمه شده 

باکیفیت توسط انسان ها نیاز داریم.«
دیپ ال بیش از ۱۰ میلیون کاربر فعال ماهانه دارد که 
۵۰۰ هزار نفر از آنها ماهانه ۹ تا ۵۹ دلار حق اشــتراک 
پرداخت می کننــد. کاربران دیپ ال طیف وســیعی از 
افراد را دربــر می گیرند؛ از پدربــزرگ و مادربزرگ هایی 
که ســعی دارند با نوه هــای خود بــه زبان مادری شــان 
صحبــت کننــد گرفتــه تــا شــرکت ها و ســازمان های 
بزرگ. این نرم افزار حدود ۲۰ هزار مشــتری ســازمانی 
دارد کــه شــامل مرســدس بنــز، فوجیتســو و شــرکت 
راه آهن آلمانی دویچه بان می شــوند. این شرکت ها از 
دیپ ال برای ترجمه وب ســایت، قراردادهای قانونی، 

توافق نامه ها و ایمیل استفاده می کنند. 

 جذب سرمایه یکصد میلیون دلاری
بــر اســاس گــزارش پیچ بــوک، ایــن اســتارتاپ آلمانی 
در ژانویــه ۲۰۲۳ حــدود ۱۰۰ میلیــون دلار ســرمایه از 
شــرکت های ســرمایه گذاری خطرپذیر جهانی مانند 
اینستیتوشــنال ونچر پارتنــر، اتمیکو و بســمر ونچر 
پارتنــرز جمع آوری کــرد. با ایــن جذب ســرمایه ارزش 

دیپ ال به یک میلیارد دلار رسید. 
دیــپ ال تاکنون توســط ۲۵ میلیــون نفر دانلود شــده 
اســت. درســت اســت که گوگل بیش از یک میلیارد 

کاربــر دارد و کاربــران دیــپ ال در برابــر کاربــران 
گــوگل ترنســلیت ناچیــز هســتند، امــا کســانی 

کــه از دیــپ ال اســتفاده کرده انــد، دقــت آن را 
می ستایند. 

 رضایت کاربران
در  مســتقر  حرفــه ای  مترجــم  گافنــی«،  »نینــا 
واشنگتن دی ســی که قبلاً برای اداره تحقیقات فدرال 
به عنوان زبان شــناس و مترجم کار می کرد، از دیپ ال 
برای ترجمه فرانسوی، آلمانی و ایتالیایی به انگلیسی 
اســتفاده می کند. او می گویــد با اینکه سیســتم های 
یادگیری ماشــین هرگز در ترجمه  کامل نیســتند، اما 
دیپ ال دقیق تــر از ســایر نرم افزارهای ترجمه اســت. 
گافنی ادامه می دهد: »گاهی اوقات ترجمه ماشــینی 
خیلی تحت اللفظی اســت که این یک مشــکل بزرگ 
محســوب می شــود. فکر می کنــم در صــورت نیــاز به 

دیپ ال بیشتر از گوگل ترنسلیت اعتماد می کنم.«
ایــن اتفــاق احتمــالاً به دلیــل تیــم انســانی ای اســت 
کــه بــر ترجمه هــا نظــارت دارنــد؛ چنانچــه »آکیکــو 

تاگوچــی«، یکــی از اعضــای تیــم دیــپ ال کــه زبــان 
مــادری اش ژاپنــی اســت، می گویــد بیشــتر وقتش را 
صــرف نظارت بــر ترجمه هــا می کنــد تا مطمئن شــود 
متن به خوبی ترجمه شده و ترجمه نهایی ماشینی و 

تحت اللفظی نیست. 
لازم بــه ذکــر اســت کــه دیــپ ال ابــزار ترجمــه موتــور 
جســت وجوگر لینگو اســت. ایــن نرم افزار بــه کاربران 
اجــازه می دهد متــون خــود را در هر فرمتی که باشــد، 
ترجمه کننــد. ترجمــه نهایی هم بــه همــان فرمت به 
کاربــر ارائــه داده می شــود. این نرم افــزار بــرای کلمات 
یا جملات چنــد ترجمه پیشــنهاد می دهــد. به علاوه 
کاربران می توانند یک فرهنگ لغت سفارشی بسازند 
و مشخص کنند کلمات خاص چگونه ترجمه شوند.

 مدل زبانی دیپ ال
کوتیلوفســکی در مــورد دیــپ ال می گویــد: »در حال 
حاضر دیپ ال از هیچ مدل زبانی بزرگی استفاده 
نمی کنــد. مــا می دانســتیم کــه شــبکه های 
عصبی بر این حوزه مســلط خواهند شــد. 
به عــلاوه مــا متقاعــد شــده بودیم کــه هر 
چیــزی کــه قبــلاً بــرای ترجمه اســتفاده 
می شــد، ماننــد روش هــای آمــاری، در 
آینده کاربردی نخواهد داشت.« لازم 
به ذکر اســت کــه شــبکه های عصبی 
برنامه هــای کامپیوتــری را بــه شــیوه 
ارتباط ســلول های عصبی ) نورون ها( 
در مغز انســان مدل ســازی می کنند. 
شــبکه های عصبی کامپیوتــر را قادر 
می ســازند تا خود را برای تشــخیص 
الگوهــای گوناگــون ماننــد انســان 
آمــوزش دهــد. ایــن همان شــیوه ای 
اســت کــه دیــپ ال خــود را آموزش 
می دهــد. البتــه کوتیلوفســکی در 
مــورد ســاختار دقیــق دیــپ ال 
اظهارنظری نکرده است.

NEWSخبر

لی اوتو در سه ماه صد 
هزار خودرو برقی می سازد 

خودروساز چینی 
رکورد می زند

»لی اوتو«، خودروساز چینی که تمرکزش 
بر تولید خودروهای برقی اســت، هشــتم 
آگوســت اعلام کرد که در ســه ماهه ســوم 
ســال ۱۰۰ هــزار خــودرو برقــی خواهــد 
ســاخت. این شــرکت در بیانیه ای که روز 
هشــتم آگوســت منتشــر کرد، گفــت در 
ســه ماهه منتهی به ژوئن بــا درآمد ۲۸.۷ 
میلیارد یوان به سود خالص ۲.۷ میلیارد 
یــوان )۳۷۵ میلیــون دلار( رســیده اســت. 
در واقــع لی اوتــو توانســت رکــورد تحویل 
۸۶۵۳۳ دســتگاه خودرو و حاشــیه ســود 
ناخالص ۲۱.۸درصدی را به ثبت برساند. 
لی اتو گفــت که انتظــار دارد در ســه ماهه 
ســوم ۳۳.۳ میلیــارد یــوان درآمــد ایجــاد 
کند. لازم به ذکر اســت سهام این شرکت 
که در ایالات متحده معامله می شــود، ۱۰ 
درصد کاهش یافته است. تا ساعت ۹:۳۶ 
صبح نهم آگوست این سهام در نیویورک، 
۶.۷ درصد کاهش یافت و به ۴۳.۵۲ دلار 
رسید. البته این سهم در سال جاری بیش 

از دو برابر شده است.
لی اتو که در سال ۲۰۱۵ تأسیس شد، فقط 
یک مدل کاربردی اسپرت داشت. بعد از 
آن در اواسط سال ۲۰۲۲ سه مدل مناسب 
خانــواده طراحی کــرد. این شــرکت قصد 
دارد تا ســال ۲۰۲۵ مجموعه ای متشــکل 
از ۱۱ مدل مختلف ارائــه دهد. به علاوه لی 
اوتو در حال برنامه ریزی برای ساخت ۳۰۰۰ 

ایستگاه شارژ است.
داده های انجمن خودروهای شخصی که  
هشتم آگوست منتشر شد، نشان داد که 
فــروش خودروهایی کــه از انرژی هــای نو و 
تجدیدپذیر استفاده می کنند، نسبت به 
سال قبل ۳۲ درصد افزایش یافت و به ۶۴۱ 

هزار دستگاه رسید. 
می دهــد. البتــه کوتیلوفســکی در 
مــورد ســاختار دقیــق دیــپ ال 
اظهارنظری نکرده است.
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از ســال ۱۸۹۰ در آمریــکا چندیــن پرونــده 
ضدانحصــار علیــه شــرکت های بزرگی 
ماننــد اســتاندارد اویــل، آمریکــن 
تنباکــو و مایکروســافت وجــود 
داشــته اســت. ایــن پرونده هــا 
عمدتاً علیه شــرکت های فناورانه 
پیشرفته ای بودند که بخش مهمی 
از اقتصاد را در دســت داشــتند؛ اما 
هنوز نمی توان مشخص کرد که گوگل 
هم در فهرست این شرکت ها قرار می گیرد یا خیر. 
اخیــراً پرونــده ضدانحصــار گــوگل کــه دولــت علیــه آن 
تنظیــم کــرده، بــه دســت قاضــی »آمیــت مهتــا« افتــاده و 
معلوم نیست رأی نهایی او چه خواهد بود، اما آمیت مهتا 
به دلیل در دست داشتن پرونده گوگل به یکی از مهم ترین 
سیاســت گذاران اقتصادی جهان تبدیل خواهد شــد؛ زیرا 
گوگل جایگاه ویــژه ای در جامعــه دارد و تصمیم مهتا تأثیر 

چشم گیری روی دنیای فناوری خواهد گذاشت. 
گوگل در مورد مردم بیشتر از خانواده هایشان می داند. روزانه 
به سؤالات شخصی میلیاردها نفر پاسخ می دهد و بسیاری 
از ارتباطات را کنترل می کند. جســت وجوی گــوگل تقریباً 
انحصاری است و این شرکت سالانه حدود ۲۸۰ میلیون دلار 

درآمد به دســت مــی آورد. افزون بر این،  گــوگل ۱۵ محصول 
با بیــش از ۵۰۰ میلیــون کاربــر دارد. تقریباً هیچ شــرکتی به 
قدرتمندی گوگل نیست؛ چنانچه »اسکات گالووی«، یکی 
از متخصصان حوزه بازاریابی معتقد است گوگل خداست. 
در محاکمــه گــوگل دو روایــت وجــود دارد؛ گــوگل می گویــد 
شما ما را انتخاب می کنید چون ما عالی هستیم. اما طرف 

ضدانحصار معتقد اســت گوگل از تبلیغات پر 
شــده و بیش از حــد قدرتمند اســت. آمریکا به 

رقابت واقعی نیاز دارد. 
امــا کــدام روایــت برنــده خواهــد شــد؟ برویــم و 

ببینیم. 

 شکستن انحصارات
قاضی هــای زیــادی در واشنگتن دی ســی روی 
پرونده های ضدانحصاری شرکت های بزرگ کار 
کرده اند، اما از بین آنهــا »هارولد گرین« از همه 

معروف تر اســت؛ زیرا او در پرونــده ضدانحصــار AT&T در 
سال ۱۹۸۲ نقش مهمی داشت. در واقع گرین این شرکت را 
متلاشی کرد و عصر جدیدی از ارتباطات راه دور را آغاز کرد. 
گرین علیه AT&T حکمی صادر کرد و گفت انحصارطلبی 
این شرکت باعث از بین رفتن تنوع در تجهیزات و خدمات 

مخابراتی شده است. گرین به شدت به قوانین ضدانحصار 
و فســاد متعهد بود. گرین حتی توافق های قبلــی AT&T با 
وزارت دادگســتری را ناعادلانــه و نامناســب می دانســت و 
خواســتار توافقی بود که بــه تمرکززدایی از قدرت گســترده 
AT&T منجر شود و همین طور هم شد؛ AT&T تقسیم شد، 
قیمت ها برای مصرف کنندگان  پایین آمد، اما مهم تر اینکه 
موجی از نــوآوری پدید آمــد، اینترنت و موبایل 
توســعه پیدا کردنــد و در کل عصــر جدیدی در 
ارتباطات راه دور آغاز شد. به همین دلیل است 
که گرین برای مدتی به پدر قانــون ارتباطات راه 

دور معروف بود. 

 جزئیات پرونده
پاییــز امســال، قــرار اســت یکــی دیگــر از 
حقوقدانــان، قاضی آمیــت مهتا، پا جــای پای 
گرین بگــذارد. اوایــل ماه آگوســت، مهتا حکم 
داد که گوگل باید به بخش ضدانحصار وزارت دادگســتری 
و همچنیــن دادســتان های کل ایالــت در مــورد بــه انحصار 
درآوردن بازار جســت وجو پاســخ دهد. مهتــا حکمی صادر 
کــرد و در آن اظهار داشــت که اتهامات مطرح شــده توســط 
شاکیان در صورت اثبات در دادگاه، نشان می دهند که مدل 

دولت آمریکا پرونده ای علیه انحصارطلبی گوگل تنظیم کرده و خواستار 
پایان انحصار این غول بزرگ جست وجو شده است

تهدیدی علیه امپراتوری گوگل

کمک مالی بایدن برای 
ارتقای برابری دیجیتال

شکاف دیجیتالی
در آمریکا

اینترنت در عصر دیجیتال امروزی فقط 
یــک وســیله جانبــی نیســت، بلکــه یک 
ضرورت اســت. با این حال، همه جوامع 
بــه یــک انــدازه از آن بهره منــد نیســتند. 
شکاف دیجیتالی فاحشی وجود دارد که 
به طور نامتناســبی بر جوامع آفریقایی-

آمریکایــی، به ویــژه در مناطــق روســتایی 
تأثیــر می گــذارد. در همیــن راســتا دولت 
بایدن اخیــراً اعلام کــرد که برای پــر کردن 
ایــن شــکاف دیجیتالــی و بــرای توســعه 
اینترنــت روســتاها، ۹۳۰ میلیــون دلار 
کمک مالی در نظر گرفته اســت. شکاف 
دیجیتالــی بــه تفــاوت بیــن جوامعــی که 
بــه اینترنــت دسترســی آســان و راحــت 
دارند و جوامعی که به اینترنت دسترسی 
ندارنــد، گفتــه می شــود. ایــن موضــوع از 
اواســط دهه ۱۹۹۰ به رســمیت شــناخته 
شــده اســت. بــه گفتــه بنیــاد فــورد، این 
شــکاف عمدتــاً بــر جوامــع سیاه پوســت 
تأثیر می گذارد؛ جایی که حدود ۴۰ درصد 
از خانواده هــا فاقــد پهنــای بانــد ثابــت و 
پرســرعت هســتند. در حالی  کــه فقدان 
دسترسی پهنای باند یک نگرانی کلیدی 
اســت، اما این تنها یک جنبه از شــکاف 
دیجیتالــی اســت. دیجیتالی کــردن یک 
جامعه مســتلزم اشــتراک های اینترنتی 
مقرون به صرفــه، دســتگاه های مجهز به 
اینترنت، برنامه های کاربردی، مهارت های 
دیجیتالــی و پشــتیبانی فنی بــا کیفیت 
بالاست. برای مثال، اگرچه ضریب نفوذ 
گوشــی های هوشــند و تبلت هــا در میان 
بزرگسالان سفیدپوســت، سیاه پوست، 
اســپانیایی تبار و لاتین تبــار در ایــالات 
 متحــده تقریباً یکســان اســت، امــا تنها 
۶۹ درصد از سیاه پوستان آمریکایی و ۶۷ 
درصــد از آمریکایی هــای اســپانیایی تبار 
کامپیوتر های رومیزی یا لپ تاپ دارند، در 
حالی  که ۸۰ درصد سفیدپوســتان دارای 
کامپیوتر های رومیزی یا لپ تاپ هستند. 
فقدان دسترســی بــه اینترنت به ویــژه در 
مناطق روســتایی کــه اکثریــت جمعیت 
آنهــا سیاه پوســت هســتند، موضــوع 
مشــهودی اســت. بــه گــزارش رویتــرز، 
محققــان دریافته انــد کــه آمریکایی های 
آفریقایی تبار در سراســر شهرستان های 
روســتایی در ۱۰ ایالت عمدتــاً جنوبی، به 
اندازه نیمی از سفیدپوستان همان منطقه 
به اینترنت دسترسی دارند. کمک مالی 
دولــت بایــدن گامــی در جهــت رفــع این 

نابرابری و ارتقای برابری دیجیتال است.
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INTRODUCTIONمعرفی

در مورد آپ لیمیت

چت بات آموزش 
آنلاین 

»جولیا استیگلز« پس از چند سال کار در 
گوگل در بخش گوگل اپز فور اجوکیشن، 
در استارتاپی به نام »کورسرا« استخدام 
شد. استیگلز در کورســرا به شکل گیری 
و پیاده ســازی ایده »موک« کمک بزرگی 
کرد. موک شیوه جدیدی از آموزش آنلاین 
را ارائــه مــی داد و بــه  قــدری موفق بــود که 
نیویورک تایمز سال ۲۰۱۲ را »سال موک« 
نامید. موک توانســت بیش از هر برنامه 
دیگــری از جملــه خــود کورســرا،  یودمــی 
و یوداســیتی آمــوزش را در دســترس تر 
کند، به طوری که هر کســی با یک مرورگر 
می توانســت از آموزش آنلایــن بهره مند 

شود.
در سال ۲۰۱۸ استیگلز کورسرا را ترک کرد 
و به یک شرکت سرمایه گذاری خطرپذیر 
متمرکــز بــر آمــوزش بــه نــام جــی اس وی 
ونچرز پیوست، اما او همچنان به فراگیران 
آنلاین و چالش درگیر نگه داشتن آنها فکر 
می کرد. چند ســال بعد او بــه این نتیجه 
رســید که هــوش مصنوعــی می تواند به 
این مســئله کمک کند. به این ترتیب او 
یک شرکت یادگیری آنلاین به نام کورایز 
تأسیس کرد. این شرکت بر آموزش برای 

ارتقای شغلی تمرکز دارد. 
این اســتارتاپ کــه به تازگــی اعــلام کرده 
نامــش را بــه آپ لیمیــت تغییــر داده، 
توانسته ۸.۵ میلیون دلار از افرادی چون 
»گرگ براکمن«، رئیس OpenAI جذب 
کنــد. ایــن اســتارتاپ کــه یــک چت بات 
هــوش مصنوعــی اســت، اولیــن دوره 
آموزشــی خــود را در نوامبــر ۲۰۲۱ برگزار 
کرد. هدف این شرکت استفاده از هوش 
مصنوعی برای کاهش مشارکت معلمان 
انسانی نیســت، بلکه هدف آپ لیمیت 
افزایــش تخصــص معلمــان و در نتیجه 
ارتقــای آنهــا در شغل شــان اســت. 
آپ لیمیــت مجموعــه ای از دوره هــای 
رهبری فنی و تجاری با موضوعاتی مانند 
»تفســیر مدل های یادگیری ماشــین«، 
»علم داده ها برای امنیت و کلاهبرداری« 
و »بهره گیــری از نقاط قــوت اعضای تیم 
بــرای رســیدن بــه نتایــج دلخــواه« ارائــه 
می دهــد. ایــن دوره هــا توســط مربیانــی 
باتجربه در سازمان هایی از جمله گوگل،  

متا و توییتر آموزش داده می شوند.

کسب وکار گوگل غیرقانونی است و در این صورت احتمالاً  
شرکت باید تقسیم شود. 

این پرونده برای اولین بار در سال ۲۰۲۰ توسط ترامپ مطرح 
شــد. پــس از پایــان ریاســت جمهوری ترامــپ ایــن پرونــده 
توسط بایدن ادامه یافت. همچنین این اولین پرونده بزرگ 
انحصاری اســت کــه از زمــان مایکروســافت در ســال ۱۹۹۸ 
توسط بخش ضدانحصار دولت در ۲۵ سال گذشته مطرح 
می شــود. بر اســاس ایــن پرونــده دولــت اســتدلال می کند 
که گوگل جســت وجوی عمومــی و تبلیغات جســت وجو را 
بــه انحصــار  خــود درآورده و  تقریباً ۹۰ تــا ۹۵ درصــد از بازار 
را در اختیــار دارد. دولــت ادعــا می کند کــه گوگل نه بــا ارائه 
محصــولات خــوب، بلکــه بــا قفل کــردن ســایر موتورهــای 

جست وجو  انحصار ایجاد کرده است. 

 گــوگل چگونــه رقبایــش را از میــدان بــه در 
می کند؟

ایــن شــرکت ســالانه ۴۵ میلیــارد دلار بــه توزیع کننــدگان 
پرداخت می کند تا از ارائه محصولات رقیب امتناع کنند. در 
واقع گوگل با شرکت های بزرگ فناوری )اپل، ال جی،  موتورولا 
و سامســونگ(، اپراتورهای بزرگ ارتباطات بی ســیم ایالات 
متحــده )AT&T،  تی موبایــل و ورایــزن( و توســعه دهندگان 
مرورگــر )موزیلا، اوپــرا و یوســی وب( قرارداد بســته تــا موتور 
جست وجویش به صورت پیش فرض برای کاربران باز شود. 
افزون بر این گوگل این شرکت ها را از معامله با رقبایش منع 

می کند. 
این رفتار بسیار شبیه به کاری است که مایکروسافت در دهه 
۱۹۹۰ انجام داد. این شرکت مرورگر و سیستم عاملش را با هم 
همراه کرد و با ارائه دهندگان خدمات اینترنتی قرارداد بست 
تا دسترســی مشــتریان را به مرورگر رقیبش، نت اسکیپ، 

مسدود کند. 
جســت وجوی گوگل در ۵ الی ۱۰ ســال گذشــته بسیار بدتر 

شــده و به طور فزاینده ای مملو از تبلیغــات و نتایج ضعیف 
اســت، اما با این  حال توانســته یکــی از بهتریــن رقبایش را 
از دور خارج کند. نیوا، یک موتور جســت وجو است که اگر 
از گوگل بهتر نباشــد، بدتر هم نیســت. نیوا یک محصول 
هوش مصنوعی، یک موتور جســت وجوی تمام پیشرفته و 
یک مرورگر بســیار خوب بود که حریم خصوصی کاربران را 
حفظ و از تمام سیستم عامل ها پشتیبانی می کرد، اما این 

مرورگــر مــاه گذشــته شکســت 
خــورد؛ زیــرا نمی توانســت بــه 
کاربران دسترســی پیدا کند. در 
واقع وقتی موتور جست وجوگر 
کاربــران به طور پیش فــرض روی 
گوگل است، کمتر کاربری به خود 
زحمت می دهد و وارد تنظیمات 
می شــود و ایــن حالــت را تغییــر 

می دهد. 
پیش فــرض  تنظیمــات  ایــن 
در حــال بررســی هســتند؛ زیــرا 
باعــث فروپاشــی نیــوا و دیگــر 
موتورهای جست وجو شده اند. 
اگــر گــوگل بــرای تحمیــل موتور 
جســت وجوگرش بــه کاربــران 

مقصر شناخته و تنبیه شــود، فناوری های جدید یادگیری 
ماشین و هوش مصنوعی وارد بازار رقابتی خواهند شد. در 
این بازار فقط تازه واردان رقابت نمی کنند، بلکه شرکت های 
قدیمی تر که مدت هاست می خواهند موتور جست وجوی 

خود را راه اندازی کنند هم به رقابت خواهند پرداخت. 
بنابراین اگر دولت پیروز شــود، شــاهد نوآوری های عظیم و 
بازیگــران جدیدی خواهیم بــود، ولی اگر گوگل برنده شــود، 
یادگیری ماشــین و هوش مصنوعی به شــیوه گوگل و شاید 
مایکروسافت، یعنی به آرامی و غیرخلاقانه پیش می روند و 

به انحصار قدرت بزرگ جست وجو درمی آیند. 

 زمانی که انحصارها فراگیر نبودند
زمانی که گریــن ریاســت دادگاه AT&T را بر عهده داشــت، 
آمریــکا جامعــه بســیار برابرتــری بــود و انحصــارات زیادی 
وجود نداشــت. به عــلاوه یک دســتگاه نظارتی نســبتاً قوی 
با عنوان کمیســیون ارتباطات فدرال وجود داشت. قضات 
هم عمدتاً آزادی خــواه نبودند و شــرکت ها حاکمیت قانون 

را پذیرفته بودند. 
البته این موارد به این معنا نیستند که پرونده AT&T آسان 
بود. در همان زمان وزارت دفاع و وزارت بازرگانی با این پرونده 
مخالفت کردند و رونالد ریگان، رئیس جمهور وقت، به شدت 
و صراحتــاً طرفدار AT&T بــود. در واقــع این پرونــده از زمان 
رئیس جمهور قبلی، کارتر، در جریان بود، اما ریگان نسبت 
به کارتر دیدگاه بســیار متفاوتــی در مورد انحصار داشــت. 
مســئول ضدانحصار پرونده هم دیدگاه مشابهی با ریگان 
داشــت. او بــه انحصارطلبــی AT&T اهمیتی نمــی داد و به 

مقررات زدایی معتقد بود. 
اما امروز تقریباً همه چیز فرق می کند. بیایید با قاضی شروع 
کنیم. گرین در جنگ جهانــی دوم حضور داشــت و جنگ 
با نازی هــا را تجربه کرده بــود؛ در نتیجه می دانســت قدرت 
متمرکز چقــدر خطرناک اســت، اما مهتــا این تجربیــات را 
ندارد و از قدرت و تجربه کافی برای تشــخیص شــرکت های 
متمرکز برخوردار نیســت. برای مثال یکــی از مدیران گوگل 
سعی داشت شواهد مربوط به نقض قوانین ضدانحصار را 
از بین ببرد. گزارش چت هایی که در مورد قوانین ضدانحصار 
بودند، نشان داد که ساندرا پیچای پرسیده بود: »آیا می توان 
تاریخچه چت را حذف کرد؟« او سپس سعی کرده بود این 
پیــام را نیز حذف کنــد. یک قاضــی در کالیفرنیا گــوگل را به 
همین دلیل تحریم کرد، اما مهتا اقدامی در پیش نگرفت. 
اگر گرین بود این موضوع را تحمل نمی کرد، اما مهتا فقط در 

مورد تخریب اسناد ابراز نگرانی می کند. 
یکی از دلایل این نوع رفتار این است که آمریکایی که مهتا در 

آن فعالیت می کند، با آمریکای دوران گرین متفاوت است. 
امروزه آمریکا به دلیل عدم اجرای قوانین ضدانحصار برای 
چندین دهه، پر از شرکت های انحصارطلب است. مدیران 
شــرکت ها قانون را صرفاً یک پیشــنهاد می داننــد و عموماً 
معتقدند می توانند از هر چیزی خلاص شوند. قضات نیز 

به قدرت شرکت ها احترام می گذارند. 
در مــورد پرونده گوگل بایــد گفت که احتمالاً با درخواســت 
تجدیدنظر به دیوان عالی کشور 
ارجاع داده می شــود. اگر دیوان 
نتوانــد قوانینی ضدانحصــار را 
علیه گوگل به کار ببنــدد و آن را 
محکوم کند، مشخص می شود 
کــه اســتفاده از قوانیــن فعلــی 
بــرای رســیدگی به شــرکت های 
فناورانه بزرگ دشــوار است، اما 
در نهایــت اگــر هیــچ پرونــده ای 
علیــه شــرکت های قدرتمنــد به 
نتیجه نرسد، در نهایت کنگره، 

قانون را تغییر خواهد داد. 

 گوگل: ما آن قدر عالی 
هستیم که نیازی نیست 

انحصار غیرقانونی ایجاد کنیم
اما گوگل در مورد اتهاماتش چه می گوید؟ استدلال اساسی 
گوگل این است که »مشتریان موتور جست وجوی آن را به 
رقبا ترجیح می دهند. درست است که گوگل اقداماتی برای 
حذف رقبا داشــته، اما این کار بــرای بهبود داده هــا و موتور 
جســت وجو بوده اســت.« این شــرکت اســتدلال می کند: 
»مشــتریان آن قــدر جســت وجوی گــوگل را دوســت دارند 
که انحصــار آن قانونی اســت. به علاوه تا زمانــی که بتوانیم 
رضایت مصرف کنندگان را نشان دهیم، می توانیم هر کاری 

که بخواهیم انجام دهیم.«
اگرچه این اســتدلال قانع کننده نیست، اما برای شخصی 
مانند مهتا روایتی قوی محسوب می شــود. برای منتقدان 
گوگل واضــح اســت که محصــول ایــن شــرکت بی کیفیت 
اســت. گوگل قبلاً جادو می کــرد و خیلی خوب بــود، اما در 
ســال های اخیر نتایج جســت وجو بیهوده و پر از تبلیغات 
و اغلب برای منافع شــخصی گوگل هستند. همان طور که 
واشنگتن پســت در ســال ۲۰۲۰ اشــاره کرد: »برخــی نتایج 
گــوگل در طــول ســال ها ذخیــره شــده اند. وقتــی بــه نتایــج 
جســت وجو نگاه می کنیــم، متوجه می شــویم نتایج گوگل 
سال به ســال از نظر کیفیــت افــت کرده اند و فضایــی که به 
تبلیغات اختصاص داده شده، بیشتر و بیشتر شده است. 
همچنین نتایــج، کاربــر را به دیگــر محصولات گــوگل مثل 

گوگل مپز و یوتیوب هدایت می کنند.«
شــرکت های انحصارگرا همیشــه اســتدلالی برای کار خود 
دارند. AT&T ادعا می کرد بر کیفیــت عالی و ارائه خدمات 
جهانــی تمرکز کــرده، شــرکت اکــوا می گفــت کنتــرل آن بر 
آلومینیــوم نتیجــه تعهــدش بــه آمریکاســت و گــوگل هم 
می گویــد کاری کــه انجام می دهــد به نفــع آمریــکا خواهد 
بود. انحصارگرایان همیشــه معتقدنــد در حال خدمت به 
بشریت هستند، اما کنگره با تصویب قوانین ضدانحصار 
به صراحت اعلام کرده کــه انحصارطلبان، هرچه بگویند یا 
فکر کنند، مهم نیست. مهم نتیجه عمل آنهاست که مانع 

توسعه می شود. 
در نهایت باید گفت که احیای قوانین برای محدود کردن 
قدرت شرکت ها راحت نیست و زمان می برد. افراد زیادی 
در این پرونده نظر خواهنــد داد. آنها بایــد انتخاب کنند 
کــه می خواهند در یــک جامعــه آزاد زندگی کننــد یا یک 
جامعه تحت سلطه انحصارطلبان. به نظر می رسد پاییز 
امســال، زمانی که ایــن پرونده بــه جریان افتــاد، می توان 
انتظار تغییرات بزرگی را در جامعه آمریکا داشــت؛ البته 
اگر قاضی مهتا به اندازه هارولد گرین شجاع باشد و مانند 

او عمل کند. 

 اگر دولت پیروز شود، 
شاهد نوآوری های 
عظیم و بازیگران 

جدیدی خواهیم بود، 
ولی اگر گوگل برنده 

شود، یادگیری ماشین 
و هوش مصنوعی به 
انحصار قدرت های 

بزرگ درمی آیند
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ضرورت ایجاد 
فرهنگ سازمانی

مشکل کارمندان 
پرسروصدا

آیا اطراف شــما با همکارانی احاطه شده 
که در مــورد کار زیــاد صحبــت می کنند، 
امــا بــه نظــر می رســد هیــچ کاری انجــام 

نمی دهند؟
این اتفــاق در فرهنــگ محیط هــای کاری 
شــلوغ، رایــج اســت. بــه ایــن افــراد لقــب 
»بستگان شلوغ کارمندانی که در سکوت 
اســتعفا می دهنــد«، داده انــد. کارکنانی 
که از تن دادن به کار بی رویــه مورد انتظار 
در فرهنگ آمریکایــی امتنــاع می ورزند. 
احتمــالاً کارکنــان پرســروصدا بیشــتر 
وقــت خــود را صــرف بحــث در مــورد کار 
می کند تا اینکه واقعــاً آن را انجام دهند. 
ایــن اصطــلاح توســط آنــدره اسپایســر، 
استاد رفتار ســازمانی و رئیس دانشکده 
بازرگانی بیز ابداع شد. او در مقاله ای برای 
گاردین، انجام کار را »فکر بعدی« کارکنان 

پرسروصدا توصیف کرد.
اسپایســر در مقاله گاردین گفت: »اینها 
کارمندانی هستند که وظیفه اصلی خود 
را ایــن می داننــد که بــه همــه بگویند چه 

کرده اند.«
نیکول پرایس، مربی رهبری و کارشناس 
محــل کار نیــز اخیــراً دربــاره کارکنــان 
پرسروصدا صحبت کرده است. او گفته 
اغلب این کارکنان خود را فراتر از محل کار 
تبلیغ می کنند. او افزوده است: »کارکنان 
پرســروصدا اغلب کاملاً از نظر سیاســی 
باهوش هستند و در شبکه های اجتماعی 
حرفه ای، جایی که وظایف و دستاوردهای 
خــود را تبلیــغ می کننــد، بســیار فعــال 
هستند.« به گفته پرایس، اگر تلاش برای 
ساخت فرهنگ محل کار رها شود، ممکن 
اســت محیطی ایجاد کند که در آن خود 
تبلیغی و دیده شــدن مهم تر از نتایج کار 
باشد. در نتیجه ممکن است کارکنانی که 
خود را تبلیغ نمی کنند، بی انگیزه شــوند 
و روحیــه تیــم می تواند تحــت تأثیــر این 
عدم تعادل در تلاش و درک شدن توسط 

کارفرمایان قرار گیرد.

REVIEWبررسی

با وجود گسترش سویه جدید کرونا، شرکت های بزرگ فناوری بر بازگشت به دفاتر کاری 
اصرار دارند و برای آن تنبیه در نظر می گیرند

آمازون دورکارها را 
جریمه می کند

آمازون ردیابــی و جریمه کارکنانی را که بیــش از حد از خانه 
کار می کننــد، آغــاز کــرده اســت. پــس از تلاش هــای ســایر 
شــرکت های فناوری بــرای بازگرداندن کارکنان بــه محل کار، 
اعلامیه ای برای کارمندانی که حداقل ســه بار در هفته سر 

کار نبودند، ارسال شد.
ایمیل ارسالی هفته گذشته به کارمندان آمازون نشان داد 
که کارکنان آمازون ایالات متحده بــه دلیل عدم صرف زمان 
کافی در دفاتر شــرکت جریمه می شــوند، زیرا شــرکت های 
فناوری از شــیوه های کار از خانه که در طول همه گیری رونق 
گرفت، عقب نشینی کرده اند بر اساس ایمیل های به اشتراک 
گذاشته شده با فایننشال تایمز، روز چهارشنبه گذشته به 
برخی از کارکنان هشدار داده شد که در حال حاضر انتظارات 
برای پیوســتن به همکاران در دفتر برای حداقل ســه روز در 
هفته را برآورده نمی کنند. این ایمیل ها همچنین در پلتفرم 
ناشناس بلایند نیز مورد بحث قرار گرفتند. بر اساس پیامی 
که آمازون با گاردین به اشــتراک گذاشــته، ایــن ایمیل برای 
کارمندانی که در پنج هفته اخیر، کمتر از سه روز در هفته در 
دفتر حضور داشته اند، ارسال شد. برخی کارمندان گزارش 
داده اند که ایمیل را به اشتباه دریافت کرده اند و قصد دارند تا 

در مورد حضور خود با منابع انسانی صحبت کنند.
آمازون آخرین کارفرمایی است که در راستای تشویق کارکنان 
برای بازگشــت به دفتر اقداماتی انجام می دهــد. اپل در ماه 
مارس شروع به اقدامات تنبیهی علیه کارمندانی کرد که به 
صورت پاره وقت به دفتر بازنگشتند. ایلان ماسک نیز اندکی 

پس از تصدی ســمت مدیرعاملی توییتر، کارمندان را ملزم 
کرد که به صورت تمام وقت در دفتر کار کنند.

ایــن بیماری همه گیــر بخــش بزرگــی از نیــروی کار، از جمله 
بســیاری از کارکنــان فنــاوری را به خانه فرســتاده بــود. طبق 
مطالعه »مورنینگ کانسالت«، تا ماه می ۲۰۲۲، ۴۸ درصد 
از کارکنان فناوری گفته بودند که کاملاً از راه دور کار می کنند، 

در حالی کــه این آمــار قبل از شــروع همه گیری 
۲۲ درصد بود. این مطالعه نشان می داد اکنون 
اکثر کارمندان فناوری – ۸۵ درصد - یا ترکیبی یا 

کاملاً از راه دور کار می کنند.
این روند تغییر عمده ای را از دوران اوج سیلیکون 
ولی نشان می دهد که طی آن غول های فناوری 
ماننــد گــوگل، متــا و اپــل میلیاردهــا دلار بــرای 
ساختن پردیس های عظیم مجهز به امکاناتی 
مانند غــذای آمــاده، امکانات خشک شــویی و 
مراکــز ورزشــی هزینــه کردند تــا کارمنــدان را به 

میزان بیشتری در محل کار نگه دارند. 
کارمندان علاقه ای به بازگشــت به آن سبک زندگی ندارند. 
گــزارش مورنینگ کانســالت نشــان می دهــد کــه از هر پنج 
کارمنــد فنــاوری، ســه نفــر اعــلام کرده انــد کــه علاقــه ای به 

بازگشت تمام وقت به دفتر کار ندارند.
شــرکت هایی که چنین سیاســت هایی را وضــع کرده اند، با 
واکنش های منفــی مواجه شــده اند، بــه طوری کــه کارکنان 
آمازون در ماه ژوئن در اعتراض به سیاســت های بازگشــت 

به کار، اعتصاب کردند. گزارش شده است که آخرین ایمیل 
از آمازون باعث خشــم برخی کارمندان شــده اســت. یکی 
از کارمندان در یک چت داخلی به اشــتراک گذاشته شــده 
با اینســایدر نوشــت: »آیــا این کارشــان قرار اســت مــردم را 

بترساند؟«
گروه های حقوق کارگران می گویند که بازگرداندن کارمندان 
به دفتــر بــر خــلاف میل شــان، تنها بــه تقویت 
جنبــش روبه رشــد کارگــری در فضــای فنــاوری 

کمک می کند. 
رایان گرتی، مدیر ائتلاف آتنــا )یک گروه مترقی 
که قبــلاً علیه آمــازون کمپیــن ایجاد کــرده بود( 
گفت: » آمازون در تلاش برای کنترل و ســاکت 
کــردن کارمنــدان در سراســر خطــوط تجــاری 
خود، یک سیســتم مدیریت سفت و سخت و 
تنبیهی را اعمال می کند. اقدامات آمازون تنها به 
تلاش های کارگرانی که به سازمان دهی یک صدا 

در محل کار تلاش می کنند، دامن می زند.«
فشار برای بازگشت به دفاتر کاری در حالی صورت می گیرد 
کــه یــک مــوج کوویــد-۱۹ دیگــر در سراســر ایــالات متحده 
گســترش می یابد و بــر خطراتی تأکیــد می کند کــه در ابتدا 
بــه تغییــر کار از خانــه انگیــزه مــی داد. بــر اســاس داده های 
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری، بســتری شدن به دلیل 
کوویــد-۱۹ در هفتــه گذشــته ۱۲.۵ درصــد و مرگ و میرهای 

ناشی از این بیماری ۱۰ درصد افزایش یافته است.

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com
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تحلیلگران برنشتاین در گزارشی اذعان کرده اند که »پین دوئودوئو«، شرکت خواهر »تمو« 
به داشتن یک فرهنگ فوق العاده دشوار در محل کار مشهور است

کار تا پای مرگ
هلدینگ »پی دی دی« مستقر در چین 
کــه همچنیــن مالــک خرده فــروش 
آنلایــن »پین دوئودوئو« اســت، 
»تمو« را در ســپتامبر ۲۰۲۲ 
در ایالات متحده راه اندازی 
کــرد و بــر قیمت هــای پاییــن 
و معامــلات بــرق آســا تأکیــد 
داشــت. تمــو به ســرعت کار 
خود را با کاربــران ایالات متحده 

شروع کرد.
تحلیلگــران برنشــتاین در گــزارش خــود نوشــته اند کــه 
عملکرد تمو بســیار فراتــر از انتظــارات آنها بــوده و به ۱۳ 
میلیارد دلار ارزش ناخالص کالا در سال جاری رسیده که 
دو برابر پیش بینی آنهــا در ماه ژانویه اســت. تحلیلگران 
اذعان کرده اند که عملکرد و استراتژی تمو یادآور روزهای 

اولیه پین دوئودوئو است.
آنهــا نوشــته اند: »مــا شــک داریــم فرهنــگ محیــط کار 
پرخاشــگرانه پی دی دی برنده بســیاری از جوایز بهترین 
کارفرمایان شــود. نام تجاری »۹۹۶« آن بیشــتر می تواند 
شبیه »۹۱۲۷« باشد. نرخ جابجایی کارکنان نیز بالاست. 

اما ترکیب ســاختار ســازمانی لین )به معنای شــیب دار؛ 
ســاختار ســازمانی ای کــه بیشــترین ارزش را بــا کمترین 
منابع و هدررفت برای مشــتریانش ایجاد می کند( و این 
واقعیت که پی دی دی بهترین تیم خود را در تمو استخدام 
کرده، باعث می شــود انتظار داشــته باشــیم این شــرکت 
در ســال های آینــده نیرویــی باشــد کــه در ســطح جهانی 
شناخته شــده خواهد بود.« »۹۹۶« به فرهنــگ کاری ای 
اشاره دارد که کارکنان فناوری را تشویق می کند تا شش روز 
در هفته از ساعت ۹ صبح تا ۹ شب کار کنند. این برنامه 
طاقت فرسا توسط مدیران فناوری چینی مانند جک ما، 
بنیان گذار علی بابا و ریچــارد لیو کیانگدونگ، بنیان گذار 
جــی دی دات کام تأیید شــده، اما در چیــن و جاهای دیگر 
بحث برانگیز شــده اســت. رابین ژو، تحلیلگر برنشــتاین 
می گوید کــه مرجــع »۹۱۲۷« کــه به معنــای کار کــردن در 
هفت روز هفته از ســاعت ۹ صبح تا ۱۲ شــب است، یک 
شوخی بود. اما افزود که فرهنگ کاری شرکت به طور کلی 

بسیار تهاجمی است.
نمایندگان تمو به درخواســت اینســایدر برای اظهار نظر 

پاسخ ندادند.
در ســال ۲۰۲۱، مرگ دو کارمند پین دوئودوئو به سرفصل 

خبرهــای بین المللی تبدیل شــد. یکی در اثر خودکشــی 
جان خود را از دســت داد، در حالی که دیگری در حال راه 
رفتن در مسیر بازگشت از کار به خانه، پس از نیمه شب 
غش کرد. مقامات محلی شانگهای در آن زمان گفتند که 

در مورد شرایط کاری پین دوئودوئو تحقیق خواهند کرد.
پین دوئودوئــو در ســال ۲۰۱۵ در چین راه اندازی شــد. این 
شرکت به خاطر پیشگام بودن در یک مدل خرید گروهی 
شناخته می شود که اگر چند گروه با هم سفارش را ثبت 
کنند، بــا ارائه تخفیف مشــخصی خریــداران را تشــویق 
می کند. در همین حال، تمو بر قیمت های پایین تر تأکید 
می کند و اغلب با »شین« مقایسه می شود. تحلیلگران 
برنشــتاین خاطرنشــان کردند در حالــی که شــین از نظر 
آگاهی خریدار از تمو جلوتر اســت، تمو شاهد نرخ بالای 

حفظ خریدار است.
آنها نوشــته اند: »برای مثــال تمو در مقایســه با همتایان 
خود مانند شین، روی آنکه سهم بیشــتری از ذهن افراد 
را در طول روز درگیر کند، بیشــتر ســرمایه گذاری می کند 
تا اینکــه بخواهد بــا اینفلوئنســر مارکتینگ بــازار خود را 
گســترش دهد. بازرگانانی که بــا آنها صحبــت کردیم، از 

عملکرد تمو بسیار تعریف کرده اند.«

REVIEWبررسی

آرامش خاطر با اعطای 
مزایای مالی

 نگاه ویژه
به والدین شاغل

بر کسی پوشیده نیست که جذب و حفظ 
استعدادهای برتر می تواند برای کارفرمایان 
یک مبارزه باشد. مطالعات متعدد در مورد 
تعــادل بیــن کار و زندگــی نشــان می دهد 
که کارمندان بــه برنامه های انعطاف پذیر، 
فرصت هــای کاری از راه دور و مرخصــی با 
حقوق فراوان تمایل دارند. کارفرمایان باید 
با افزودن مزایای غیرســنتی کــه از والدین 
شاغل حمایت می کند، خلاقیت بیشتری 
در بســته مزایــای کارکنــان خــود داشــته 
باشند. بســیاری از خانواده ها نمی توانند 
بــرای نگهــداری از فرزندان شــان در خانــه 
بمانند. ایجاد حسابی برای کارمندان که 
بتواننــد از آن بــرای مهدکــودک، اردوهای 
روزانه، پیش دبستانی و موارد دیگر مرتبط 
با فرزندان شان استفاده کنند، یک مزیت 
است. کارفرمایی که می خواهد فراتر از آن 
عمل کند، می تواند مراقبــت از کودک در 
محل کار یا حمایت مالی از یک برنامه بعد 
از مدرســه را در نظر بگیــرد. کار تمام وقت 
و تربیت فرزندان برابر اســت با دو شــغل 
تمام وقت کــه می توانــد باعث اســترس و 
خستگی شــود. ارائه یک برنامه کمک به 
کارکنــان )EAP( مزیتی فوق العاده اســت 
که می تواند برای سلامت روان، زناشویی، 
مدیریت اســترس و مداخله در بحران به 
کارکنان مشاوره ارائه دهد. EAP همچنین 
بــا کمــک بــه کاهــش غیبــت و افزایــش 
ایمنــی محــل کار بــرای ســازمان ها مفید 
اســت. پوشــش کوتاه مــدت و بلندمــدت 
ازکار افتادگی از مزایای بسیار مهمی است 
که در صورت عدم توانایــی کار به کارکنان 
آرامــش خاطــر می دهــد. سیاســت های 
مربوط به معلولیت زمانی بسیار سودمند 
هستند که حاملگی و زایمان را در تعاریف 
لحاظ کنند. تصمیم گیری در مورد اینکه 
کدام مزایا لحاظ شود، به جمعیت فعلی و 
پیش بینی شده کارمندان سازمان بستگی 
دارد. همــه مزایــا مناســب هــر ســازمانی 

نیستند.
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کسب و کارهای کوچک باید برای مبارزه با هزینه های سنگین 
فروشــگاه های فیزیکــی خرده فروشــی، از مارکت پلیس هــا 

استقبال کنند.
بیــش از یــک دهــه اســت کــه مــاه جــولای به عنــوان مــاه 

خرده فروشان شناخته می شــود؛ زمانی برای جشن گرفتن 
گام هایی که خرده فروشان مســتقل در جوامع محلی خود 
برمی دارنــد. امســال چیزهــای زیــادی بــرای جشــن گرفتن 
وجود دارد. بــه ازای هــر ۱۰۰ دلاری که در یک خرده فروشــی 

7۰ درصد از صاحبان مشاغل کوچک می گویند 
مارکت پلیس ها به آنها در افزایش فروش کمک کرده اند

کاهش هزینه 
افزایش مشتری

 هوش مصنوعی مولد به معنای بازاریابی هدفمندتر
برای صنعت خرده فروشی است

تحلیل داده و توصیه های شخصی سازی شده

REPORTگزارش

بــه نظــر می رســد بخــش خرده فروشــی از هــوش 
مصنوعی مولد بــرای بازاریابی و فروش اســتفاده 
می کنــد. در میــان ۳۰۰ مدیر صنعــت جهانی که 
در اوایل سال جاری توســط KPMG مورد بررسی 
قرار گرفتند، ۷۰ درصد معتقد بودند که بازاریابی 
و فروش حوزه ای اســت که در آن هوش مصنوعی 
مولد بیشترین »تغییر و تحول« را موجب خواهد 
شد و ۶۸ درصد نیز گفتند که فعلاً در حال بررسی 
کاربردهــای بازاریابــی هوش مصنوعی هســتند. 
پاسخ دهندگان شرکت هایی را نمایندگی می کردند 
که با بیش از یــک میلیارد دلار درآمــد در صنایع، 

عملکردها و بازارهای مختلف داشتند.
عــلاوه بر ایــن ۱۶ درصــد از مدیــران خرده فروشــی 
در مقایسه با تنها ۵ درصد از شــرکت ها در سایر 
صنایع مورد بررسی، گفتند که تیم های بازاریابی 
و فروش آنها هدایــت تلاش های هوش مصنوعی 
مولد را بر عهده دارد. ممکن اســت ســرعت رشد 
این بخش به سرعت سایر بخش ها نباشد؛ تنها 
۲۳ درصد از مدیران خرده فروشی گفتند که تیم یا 
فرد خاصی را برای رهبری پاسخ هوش مصنوعی 
مولــد ســازمان خــود منصــوب کرده اند. ایــن آمار 
در مقایســه بــا ۳۱ درصــد از ســازمان ها در همــه 

بخش هاست.
KPMG همچنیــن از مدیــران دربــاره کاربردهــای 
خاصــی کــه فکــر می کننــد احتمــالاً در ســطح 
سازمانی اجرا می شود، سؤال کرد. در میان مدیران 
خرده فروشی، ۶۶ درصد گفتند که به احتمال زیاد 
از هــوش مصنوعــی مولد بــرای تحلیــل داده های 
مشتری و ایجاد توصیه های شخصی سازی شده 
اســتفاده می کننــد. رونــد و تجزیــه و تحلیــل 
پیش بینی کننده برای مدیریت موجودی در رتبه 
دوم )۶۴ درصــد( قرار گرفــت و تولید محتــوا با ۶۲ 

درصد سوم شد.
در سایر بخش های خرده فروشی مدیران به هوش 
مصنوعی برای چت ربات های خدمات مشــتری، 
بهبــود جســت و جو و خودکارســازی توضیحــات 

محصول چشــم دوخته بودند. با این حال تعداد 
کمی از افراد گفتند که احتمالاً از هوش مصنوعی 
برای آزمایش هــای مجــازی )۲۸ درصــد(، طراحی 
و توســعه محصولات جدید )۲۱ درصــد( یا ایجاد 
ویدئوهــای پرســش های متــداول )۱۷ درصــد( 

استفاده می کنند.
نظرسنجی KPMG نشان داد که مدیران سراسر 
صنایع، به تأثیر بالقوه هوش مصنوعی مولد توجه 
زیادی دارند. ۷۷ درصد از مدیران گفتند که انتظار 
دارند هــوش مصنوعــی در بین تمــام فناوری های 
نوظهــور بیشــترین تأثیــر را بــر کسب وکارشــان 
بگــذارد. ســه چهارم مدیــران )۷۳ درصــد( انتظار 
داشتند که هوش مصنوعی مولد بهره وری نیروی 
کار را افزایــش دهــد و ۶۴ درصــد گفتنــد کــه فکر 

می کنند مزیت رقابتی ایجاد می کند.
امــا چالش هایــی هــم وجــود دارد. کمبــود نیروی 
انسانی مستعد و ماهر، هزینه بالای پیاده سازی و 
عدم وجود یک مورد واضح برای اســتفاده تجاری 
در صدر جــدول به عنــوان بزرگ تریــن موانع برای 
پذیرش هوش مصنوعــی مولد قرار گرفته اســت. 
تنها یک درصد از پاســخ دهندگان به نظرسنجی 
گفتند که مهارت های مورد نیاز را از پیش در میان 
نیروی کارشــان دارند و ۶۳ درصد گفتند که قصد 
دارند هم استعدادهای موجود خود را ارتقا دهند 
و هــم نیــروی جدیدی بــرای پر کــردن این شــکاف 

استخدام کنند.
مدیــران اجرایــی نیــز بــا مدیریــت ریســک 
از  ۹۲ درصــد  نــرم می کننــد.  دســت و پنجه 
پاسخ دهندگان موافق بودند که پیاده سازی هوش 
مصنوعــی نگرانی هــای متوســط تــا پرخطــری را 
معرفی می کند. نگرانی اصلی آنها امنیت سایبری 
و حریــم خصوصــی داده هاســت. در عیــن حــال 
استراتژی های کاهش ریســک همچنان در حال 
افزایــش هســتند؛ تنها ۶ درصــد گفتند کــه برای 
ارزیابــی ریســک و اجــرای اســتراتژی های کاهش 

ریسک تیم اختصاصی دارند.

 رکود خرده فروشی
و معضل بیکاری 

 از دست رفتن
46 هزار شغل

کاهش ۰.۸درصدی در فروش مــاه ژوئن، حرکت معکوس 
جهش ۰.۸درصــدی در ماه می بــود؛ زمانی که بســیاری از 
خرده فروشان برای افزایش فروش، محصولات ویژه و سایر 
تبلیغات را امتحــان کردنــد. مصرف کنندگان از ســه ماهه 
ســپتامبر ســال ۲۰۲۲ که حجــم خریــد بــه اوج ۰.۲ درصد 
رسید، عقب نشینی کرده اند. پس از افت ۰.۸درصدی در 
سه ماهه منتهی به مارس و کاهش ۰.۴درصدی در سه ماهه 
منتهی به دسامبر ۲۰۲۲، این حجم در سه ماهه منتهی به 
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مدیرعامل کی مارت در مورد چگونگی و چرایی کاهش قیمت های 
غول خرده فروشی توضیح می دهد

مشتریان در قلب تصمیم گیری ها قرار دارند

REPORTگزارش

کی مــارت اعلام کــرده که قیمــت بیــش از ۱۰۰۰ 
کالا را کاهــش داده تا بــه چالش های رو به رشــد 
هزینه زندگی و کاهش فشار مالی بر مشتریان 

کمک کند.
این عمــل به دنبــال اقدامــات طیف وســیعی از 
برندهــای دیگر ماننــد »آیکیــا« و »وول وورث« 
صــورت می گیــرد کــه بــه منظــور ایجــاد آرامش 
بــرای مشــتریان، موضــوع کاهــش قیمت هــا را 
در ماه هــای اخیــر اعــلام کرده انــد. پیــش از این 
کی مــارت و تارگــت که هــر دو متعلق به شــرکت 
مــادر »وس فارمرز« هســتند، عملیــات بک اند 
خود را ادغــام کردند. بــه گفتــه وس فارمرز، این 
اقــدام بخشــی از اســتراتژی کاهــش هزینه هــا 
و انتقــال ارزش بیشــتر بــه مشــتریان اســت. 
بــا ایــن حــال، تارگــت کــه در ســال های اخیــر با 
چالش هایــی روبــه رو بــوده، یکــی از ذی نفعــان 

احتمالی ادغام است.
کاهش قیمت اعلام شده، شــامل خطوط تولید 
لــوازم خانگــی، زیبایی، اســباب بازی، ســرگرمی 
و پوشــاک بچگانه می شــود و قرار اســت به  طور 

موقت اجرا  شود.
جــان گوالتیــری، مدیرعامل کی مــارت می گوید 
این تصمیــم پس از بررســی های گســترده برای 
کشف چگونگی کاهش قیمت ها در زمان حال 
و آینــده نزدیــک گرفتــه شــد. او معتقــد اســت 
صرفه جویی در هزینه ها می توانــد تفاوت قابل 

توجهی برای خانوارها ایجاد کند.
او می گوید: »تیــم خرید بادقــت محصولاتی را 
بــرای کاهش قیمــت انتخاب کــرده تــا اطمینان 
حاصل شــود که طیف گســترده ای از حوزه ها و 
دســته ها پوشــش داده شــده اند. مشــتریان در 
قلــب تصمیم گیری هــای مــا هســتند، بنابراین 
امیدواریم که کاهش قیمت هــا موجب کاهش 

مشکلات افراد جامعه ما شود.«
گوالتیری توضیح می دهد کی مــارت از طراحی، 
مقیــاس و ظرفیــت منبع یابی خــود و همچنین 
پیشــرفت های فناورانه اســتفاده کرده تا برنامه 

کاهش قیمت ها را اجرایی کند.
او می گویــد ایــن برند محصــول خــود را طراحی 
می کنــد و می توانــد از طریق شــرکای مســتقیم 
منبع جهانی خود، افزایش حجم دهد. طراحی 
محصــول دیجیتــال ســه بعدی آن تنهــا ابزاری 
اســت کــه ایــن شــرکت از آن اســتفاده کــرده تا 
راندمان تولیــد خــود را افزایش دهد. ایــن ابزار، 
نیاز کی مارت برای ارسال نمونه های فیزیکی به 
سراسر جهان را از بین می برد و زمان و هدررفت 

منابع را کاهش می دهد.
او می گویــد: »در کنــار بهبــود فراینــد توســعه 
محصول، طراحی محصول دیجیتال سه بعدی 
می توانــد مزایــای بســیاری بــرای مشــتریان 
داشــته باشــد. دسترســی به اطلاعــات دقیق تر 
تناسب و اندازه، اجازه تجزیه و تحلیل هایی در 
راســتای بهبــود طراحی هایمان به مــا می دهد و 
حتی امکان مــرور آواتارهای دیجیتــال به جای 
عکس هــای محصــولات دو بعــدی را فراهــم 

می کند.«
گوالتیری معتقد است علاوه بر کاهش قیمت، 
توجه به شرایط مشــتریان مهم بوده است. بن 
گیلبرت، رئیس گروه ســرمایه گذاری و مشــاوره 
استرالیایی »جردن« نیز می گوید که برندها باید 
به جــای تمرکز بر قیمــت، بر ارزش پیشــنهادی 
خود برای جذب هزینه های مصرف کننده تأکید 
کننــد. گیلبــرت می افزایــد: »مصرف کننــدگان 
به طور فزاینده ای خدمات بیشتر با قیمت کمتر 
می خواهند. بنابراین غافلگیری و تعامل با آنها 

برای افزایش وفاداری بسیار مهم است.«

مســتقل خــرج می شــود، حداقــل ۶۸ دلار از آن در اقتصاد 
محلی باقی می ماند. بــا این حال داده های کســب و کارهای 
کوچک جدید از فدراســیون ملی کســب و کارهای مستقل 
ایالات متحده)NFIB(  تورم مداوم، کمبود نیروی کار و سایر 
تهدیدات معطوف به خرده فروشان محلی و سایر مشاغل 

کوچک را نشان می دهد.
به همین دلیل برای خرده فروشــان مستقل و کوچک مهم 
اســت که فراتر از فروشــگاه های خیابان اصلی و حتی فراتر 
از وب ســایت های خود فکر کنند. برای مبارزه با هزینه های 
سنگین و گران قیمت فروشگاه های فیزیکی خرده فروشی، 
کسب و کارهای کوچک باید به طور گسترده از مارکت پلیس ها 
و فرصتی که برای گسترش دسترسی، تأثیرگذاری و موفقیت 
ارائه می دهند، اســتقبال کنند. خرده فروشــان مستقل در 
سراسر ایالات متحده و سراسر جهان می توانند بدون هزینه 

اضافی از این مزایا بهره ببرند.
تقریبــاً ۷۰ درصد از صاحبان مشــاغل کوچک 
اظهار کرده اند که مارکت پلیس ها به آنها کمک 
کرده تا فروش را افزایش دهند. در ادامه به پنج 
دلیل اشاره می کنیم که چرا کسب و کار شما نیز 

باید به این پلتفرم ها گسترش یابد؟

 دسترسی خود را افزایش دهید
کســب و کارهای کوچــک اغلب درگیر مشــکل 
دیده شــدن و دسترســی محــدود هســتند. 

مارکت پلیس ها بستری را فراهم می کنند که خرده فروشان 
مســتقل کوچــک، ماننــد بوتیک هــای محلــی بتواننــد 
محصولات یــا خدمــات خــود را بــرای مخاطبــان بزرگ تری 
به نمایش بگذارنــد. در واقع ۷۰ درصــد از مصرف کنندگان 
در حال حاضــر با خریــد آنلاین یــا ترکیبی از خریــد آنلاین 
و فروشــگاهی، ســعی در حمایت از مشــاغل محلی دارند. 
علاوه بر این ۹۲ درصد از مشــتریان آمریکایی که به صورت 
آنلایــن خریــد می کننــد، در حــال حاضــر از حداقــل یــک 
پلتفــرم مارکت پلیــس اســتفاده می کننــد. از ســال ۲۰۲۲، 
مارکت پلیس ها بیشترین ســهم خرید آنلاین را در سراسر 
جهــان بــه خــود اختصــاص داده انــد. این بخــش بزرگــی از 
مصرف کننــدگان را شــامل می شــود کــه کســب وکار شــما 

می تواند با فروش در مارکت پلیس ها از آن بهره ببرد.

 ساده سازی عملیات تجاری
ایجاد و حفظ حضور آنلاین می تواند برای کســب و کارهای 
کوچــک پرهزینــه باشــد، به خصــوص اگــر آنهــا بــه دنبــال 
دســتیابی کامــل بــه ایــن هــدف تنهــا از طریــق وب ســایت 
خــود باشــند. پلتفرم هــای مارکت پلیــس یــک جایگزیــن 
مقرون به صرفه ارائه می دهند، زیرا جنبه های فنی توســعه 
وب ســایت، میزبانــی و امنیــت را مدیریــت می کننــد. 
کسب وکارهای کوچک شما می توانند به سادگی، یک نمایه 
یا فروشگاه آنلاین در یک مارکت پلیس راه اندازی کنند تا بار 
مالی را کاهــش دهند و این امکان را داشــته باشــند که روی 

عملیات اصلی کسب وکار خود تمرکز کنند.
برای مثال پردازش پرداخت توسط پلتفرم های مارکت پلیس 
ســاده می شــود، زیــرا معمــولاً سیســتم های امنــی را ارائــه 
می دهنــد کــه بــه کســب وکارهای کوچــک اجــازه می دهــد 

تــا روش هــای پرداخت مختلــف را بــدون نیــاز بــه راه اندازی 
زیرســاخت پرداخت خود بپذیرند. این امــر فرایند خرید را 
برای مشتریان آسان می کند و همچنین راهی مطمئن برای 

دریافت پرداخت ها به کسب و کار مستقل شما می دهد.

 بازاریابی آنلاین خود را بهینه کنید
چیزی که بســیاری از خرده فروشان مســتقل ممکن است 
ندانند، این است که پلتفرم های مارکت پلیس سرمایه گذاری 
بســیاری در فعالیت هــای بازاریابی و تبلیغاتی بــرای جذب 
مشــتریان به پلتفرم هــای خود می کننــد. این بازارهــا دارای 
پایگاه مشتری گسترده و استراتژی های بازاریابی قدرتمندی 
هســتند که به کســب وکارهای کوچکــی مانند شــما اجازه 
می دهد به مشتریان بالقوه ای که در شــهرهای دیگر وجود 
دارند، دسترسی پیدا کنید که در غیر این صورت ممکن بود 

به آنها دسترسی نداشته باشید.
مارکت پلیس ها اغلب از تکنیک های بازاریابی 
موتورهــای  بهینه ســازی  ماننــد  مختلفــی 
جست و جو، تبلیغات پولی، بازاریابی ایمیلی و 
کمپین های رســانه های اجتماعی برای هدایت 
ترافیک به فهرست فروشندگان خود استفاده 
می کنند. آنها همچنین می توانند بینش هایی 
ارائه دهند کــه می تواند به کســب و کار کوچک 
شــما در تصمیم گیــری آگاهانــه در مــورد نحوه 
بازاریابی کالاها و خدمات کمک کند. کسب وکار 
کوچک شما با استفاده از تلاش های بازاریابی آنها، افزایش 

دید، آگاهی از برند و در نهایت فروش، سود خواهد برد.

 ایجاد اعتماد و اعتبار نزد مصرف کنندگان
اکثــر پلتفرم هــای مارکت پلیــس بــرای بررســی و رتبه بنــدی 
مشتریان دارای سیستم های داخلی ای هستند که می تواند 
به ایجــاد اعتماد بیشــتر در مشــتریان کمک کنــد. نظرات 
مثبت و رتبه های بالای محصولات شــما می تواند شــهرت 
کسب و کار کوچک تان را افزایش دهد و مشتریان بیشتری 
را جذب کند. آنها همچنین دارای سیستم های درجه یکی 
هستند که به طور فعال تقلب یا سایر فعالیت های شرورانه 
را کنترل می کند و کاهش می دهد. آنها اطمینان می دهند 
که مشتری امن ترین و معتبرترین تجربه را دریافت می کند.

 فرصت های حمایت مالی متنوع
بســیاری از مارکت پلیس ها جــدا از میزبانی خرده فروشــان 
مستقل در پلتفرم های خود، در طول سال کمک های مالی 
و برنامه های امدادی برای مشــاغل کوچــک ارائه می دهند. 
برنامه های این چنینی می توانند در به راه انداختن کسب و کار 
بسیاری از خرده فروشــان مستقل نقشــی اساسی داشته 
باشند و به شما کمک کنند عملیات خود را گسترش دهید 

یا هزینه های سربار را قابل مدیریت نگه دارید.
در نهایت اگر یک خرده فروش مستقل هستید، پلتفرم های 
مارکت پلیس، اکوسیســتم مناســبی برای گســترش قلمرو 
شــما ارائه می دهند تا بتوانید بــه نحوی متنوع تــر و به افراد 
گوناگونی خدمت رسانی کنید. آنها کمک می کنند ویترین 
فروشگاه های فیزیکی شما درهایی مجازی را به سایر نقاط 

جهان باز کنند. 

 ABS ژوئــن ۲۰۲۳، ۰.۵ درصد کاهش یافــت. همان طور که
اشاره کرده، از ســال ۲۰۰۸ ســه کاهش متوالی سه ماهه در 
حجم فروش مشاهده نشده است: »حجم خرده فروشی 
نسبت به سه ماهه منتهی به ژوئن سال گذشته ۱.۴ درصد 
کاهش یافتــه اســت. خــارج از دوره پاندمی، ایــن اولین بار 
از ســال ۱۹۹۱ اســت که حجم فروش نســبت به سال قبل 
کاهش می یابــد.« ایــن در حالی اســت کــه فروشــگاه های 
بزرگ بیشترین بار کاهش حجم فروش را متحمل شدند. 

در حالی که طبقه بندی کالاهای خانگی اساســاً ثابت بود 
)۰.۱- درصد(، پوشاک، کفش و لوازم شخصی نیز بیش از 
۲ درصد کاهش یافت. غذا نیز به سختی جابه جا شد )۰.۱ 
درصد(، اما کافه ها، ارائه دهندگان غذای آماده و رستوران ها 
۰.۳ درصد کاهش حجم فروش داشتند. کاهش همه اینها 
به نرخ اشتغال در خرده فروشی ها آسیب می زند. بر اساس 
داده های مشاغل ABS، خرده فروشی در سه ماه منتهی به 

می  ۴۶ هزار شغل از دست داده است.

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com
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تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

بــه چالــش کشــیدن خودروهــای 
 internal( دارای موتور احتراقی
 combustion engine
یــا ICE( از ســوی وســایل 
 Electric( نقلیــه الکتریکــی
Vehicle( به تازگی شروع شده 
تــا مســیر آینــده ایــن صنعــت 
را شــکل دهــد، در حالــی کــه 
خودروهای الکتریکی برای بیش از یک قرن 
وجود داشــته اند. تاریخچه نه چنــدان کوتاه خودروهای 
برقــی شــاهد پیچش هــا و چرخش هــای بســیاری بــوده 

است.
گــروه بزرگــی از مــردم نمی داننــد خودروهــای برقــی در 
جاده هــا در آغــاز قــرن بیســتم پرشــمارتر از خودروهای 
بنزینی بودند. با این حال آنــگاه که خط مونتاژ متحرک 
فورد موجب گسترش دسترســی به خودروهای سواری 
شــد، خودروهــای برقی بــا چالــش روبــه رو شــدند. فورد 
می دانســت که دسترســی بــه بنزیــن گســترده تر از برق 
است؛ بنابراین ســامانه حمل ونقل خود را بر پایه بنزین 
توســعه داد کــه بیــش از یکصد ســال عمر  کرده اســت. 
در حالی که در دهه هــای پی درپی افرادی بــا حمل ونقل 
الکتریکی درگیر بودند، اما تا سپیده دم قرن بیست ویکم 
نــوری در مســیر خودروهــای الکتریکی دیده نشــد و ۲۰ 
ســال پس از آن خودروهای برقی قدرتمندتر از همیشه 

بازگشتند.

 جدول زمانی ساخت خودروهای برقی
تاریخچــه خودروهــای الکتریکــی را می تــوان در پنــج 

دوره جداگانــه قرار داد؛ نخســتین پیشــگامان خودروی 
الکتریکــی )۱۸۳۰ تــا ۱۸۸۰(، گــذر بــه دوران حمل و نقــل 
موتــوری )۱۸۸۰ تــا ۱۹۱۴(، پیدایــش و گســترش موتــور 
احتــراق داخلــی )۱۹۱۴ تــا ۱۹۷۰(، بازگشــت خودروهــای 
الکتریکی )۱۹۷۰ تا ۲۰۰۳(، انقــلاب الکتریکی )۲۰۰۳ تا 
۲۰۲۰(، اوج خودروهای الکتریکی از )۲۰۲۱ و پس از آن(.

 نخستین خودروهای الکتریکی 
از آغاز دهه ۱۸۰۰ برخی پیشــرفت های فنی در ســاخت 
باتــری  و موتــور بــه تولیــد نخســتین وســایل نقلیــه 
الکتریکــی بــه دســت مهندســان و پیشــگامان خــودرو 
در دو ســوی اقیانــوس اطلــس منجر شــد. در آغــاز دهه 
۱۸۳۰ مخترعانی در مجارستان، هلند، بریتانیا و ایالات 
متحــده بــر درهم آمیختــن ایــن پیشــرفت های فنــاوری 
برای ساخت یک وســیله نقلیه موتوری تمرکز داشتند. 
بســیاری بر این باور هســتند کــه نخســتین خودروهای 
الکتریکــی در انــدازه کوچــک بیــن ســال های ۱۸۲۸ تــا 
۱۸۳۲ ســاخته شــد )گرچه دیدگاه ها درباره این موضوع 
یکسان نیســت(، اما پاسخ به پرســش درباره نخستین 
کســی کــه خــودروی الکتریکــی را ســاخت نیز یکســان 
نیســت و پاســخ می تواند »رابرت اندرســون«، »آنیوس 
جدلیــک«، »ســیبراندوس اســتراتینگ«، »تومــاس 
داونپورت«، »گاســتون پلانتــه« یا »ویلیام موریســون« 
باشد. گفته می شود نخستین وســیله نقلیه الکتریکی 
در یک کنفرانس صنعتی در ســال ۱۸۳۵ از سوی رابرت 
اندرسون، مخترع انگلیسی نمایش داده شد. خودروی 
اندرســون نیــروی چرخانــدن چرخ هــا را از یــک باتــری 

یک بارمصرف می گرفت که با نفت خام کار می کرد.

نگاهی به تاریخ نه چندان کوتاه خودروهای الکتریکی

 ظهور، افول
و ظهور دوباره

دهه ۱97۰ و آغاز بازگشت خودروهای الکتریکی

به دست آوردن اقبال عمومی

REVIEWبررسی

افزایــش بســیار زیــاد قیمــت و کمبــود نفــت 
در دهــه ۱۹۷۰ کــه بــا تحریــم نفتــی اعــراب در 
ســال ۱۹۷۳ بــه اوج خــود رســید، جرقه هــای 
تــلاش بــرای کاهــش وابســتگی بــه نفــت را 
افزایــش داد. خودروســازان در یــک دگرگونــی 
اجتماعــی دســت به کار بررســی گزینه هــای 
سوخت جایگزین برای وســایل نقلیه از جمله 
خودروهای الکتریکی شــدند. به عنــوان نمونه 
جنرال موتــورز نســخه اولیــه یــک خــودروی 
الکتریکــی شــهری را توســعه داد، ناســا آنــگاه 
کــه ماه نــورد الکتریکــی خــود را بــه نخســتین 
وسیله نقلیه سرنشین دار روی ماه تبدیل کرد، 
موجب بالا رفتن ســطح فنــاوری در ایــن زمینه 
شــد. با این حال خودروهای برقی همچنان در 
برابر خودروهای بنزینی کاســتی های بســیاری 
داشتند که برد اندک و ســرعت کم فروش آنها 
بــه مصرف کننــدگان را دشــوار می کــرد. کمبود 
گرایــش همگانی موجب نشــد تا دانشــمندان 
و مهندســان دســت از تــلاش بردارنــد و در ۲۰ 
ســال پــس از آن شــرکت های خودروســازی 
مدل های محبوب خود را برای رسیدن به نسخه 
الکتریکی تغییر دادند؛ به این امید که باتری ها 
را بهبــود بخشــند و بــرد و ســرعت آنهــا را بــه 

خودروهای بنزینی نزدیک تر کنند.
معرفی تویوتا پریوس )Toyota Prius( در سال 
۱۹۹۷ در ژاپــن یکــی از رخدادهای برجســته در 
این زمینه بود. ایــن خودرو نخســتین خودروی 
الکتریکی هیبریدی جهان بود که به تولید انبوه 
رسید. پریوس در ســال ۲۰۰۰ در سراسر جهان 
عرضه شد و خیلی زود به موفقیت دست یافت. 
از آن زمــان پریــوس بــه کمــک افزایــش قیمــت 
بنزین و نگرانی رو به رشد درباره آلودگی کربن به 

پرفروش ترین خودروی هیبریدی تبدیل شد.
با این حال رخداد بزرگ برای خودروهای برقی 

باتری دار در ســال ۲۰۰۳ بروز کــرد؛ آنگاه که دو 
کارآفرین به نام های »مارتین ابرهارد« و »مارک 
تارپنینگ« این مسئله را به چشم یک فرصت 
دیدنــد. آنهــا پــس از آنکــه از ســرمایه گذاری 
پیشــین خــود شــاهد رشــد ظرفیــت باتــری 
لیتیوم یونی بودند، در سال ۲۰۰۳ دست به کار 
پایه گذاری شــرکت تســلا موتورز شــدند. زمان 
به سرعت به سال ۲۰۰۶ رسید و این کسب وکار 
نوپای ســیلیکون ولی آغاز تولیــد یک خودروی 
الکتریکــی لوکــس را اعلام کــرد کــه می تواند با 
یک بار پر شدن باتری ۳۲۰ کیلومتر را بپیماید. 
موفقیت بعدی تسلا بسیاری از خودروسازان 
بــزرگ را برانگیخــت تــا کار روی خودروهــای 
الکتریکی را شــتاب دهند و شــرکت نیسان در 
ســال ۲۰۱۰ خــودروی تمام الکتریکــی و بــدون 
آلایندگــی LEAF را عرضــه کــرد کــه یکــی از 
پرفروش ترین خودروهای برقی تمــام دوران در 
جهان شــد. همزمان فناوری های جدید باتری 
وارد بازار شد تا آنجا که با وجود افزایش اندک 
در هزینــه باتری که ناشــی از فشــارهای تورمی 
و افزایــش هزینه های مواد خام در ســال ۲۰۲۲ 
بود، قیمت باتری های لیتیوم یونی از سال ۱۹۹۱ 
تــا ۲۰۲۱ بیــش از ۹۷ درصــد کاهــش یافــت که 

البته به کاهش قیمت خودرو نیز کمک کرد. 
رشــد وســایل نقلیــه الکتریکــی شــگرف بــوده 
اســت. شــمار خودروهــای برقــی در جاده هــا از 
مقــدار ناچیــز در ســال ۲۰۱۰ به نزدیــک به یک 
میلیــون در ســال ۲۰۱۶ و ۲۶ میلیــون تــا پایــان 
ســال ۲۰۲۲ رســیده و فــروش خودروهــای برقی 
در ســال ۲۰۲۲ نسبت به ســال پیش  ۶۰ درصد 
افزایــش داشــته و بــه تــراز جدیــد ۱۰.۶ میلیون 
دستگاه رســیده، همچنین بیش از ۱۴ درصد از 
فروش جهانــی خودرو در ســال ۲۰۲۲ مربوط به 

خودروهای الکتریکی بوده است.



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰۸
۲۲ مـــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۲
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اندرســون تنها فردی نبود که روی ســاخت وســیله نقلیه 
الکتریکــی کار می کــرد. در همــان دوره آنیــوس جدلیــک 
مجارستانی و سیبراندوس استراتینگ هلندی نیز نمونه ای 
از خودروی الکتریکــی را اختراع کردند. آهنگر آمریکایی، 
توماس داونپورت که به یک مخترع تبدیل شده بود و گفته 
می شــود اجزای جدایی ناپذیر موتور الکتریکــی را اختراع 
کرده، نخستین خودروی الکتریکی را در آن سوی اقیانوس 
اطلــس تولید کــرد. با ایــن حال همــه آنهــا اندکــی فراتر از 
نمونه های گاری برقی بودند که سرعت بیشینه ۱۲ کیلومتر 
در ســاعت و فرمان ســنگین و دامنه حرکت کم داشــتند. 
سپس در دهه ۱۸۶۰ فیزیکدانی فرانسوی به نام گاستون 
پلانته نخستین باتری سرب-اسید را اختراع کرد که قابل 
شارژ مجدد و برای خودروهای الکتریکی پیشرفت بزرگی 
بود. با این حال اختراع باتری هــا و موتورهای الکتریکی تا 
اواخر دهه ۱۸۸۰ به وسیله ویلیام موریسون گرد هم آمد تا 

نخستین خودروی الکتریکی EV کاربردی ساخته شود.
خودروی موریسون، شیمیدان ساکن آیووا، یک کالسکه 
سنتی اسبی چهارچرخه مرســوم در قرن نوزدهم آمریکا 
به نام Surry بــود که برای کار با باتری ســازگار شــده بود و 
می توانست تا ۱۲ نفر را با بیشینه سرعت ۳۲ کیلومتر در 

ساعت جابه جا کند.

 گذر به دوران حمل و نقل موتوری
بســیاری از مردم در آغاز قرن بیستم شروع 
بــه جایگزینــی اســب ها و گاری های خــود با 
وســایل نقلیــه موتــوری کردنــد. بــا افزایــش 
دوستداران خودرو گرایش به افزایش سرعت 
هم بیشــتر شــد، در حالی که بخار، بنزین یا 
بــرق گزینه هــای در دســترس بودنــد. در آن 
دوره سه گونه خودرو به شکلی یکنواخت در 
جاده هــای آمریکا حضور داشــتند و نزدیک 
بــه ۴۰ درصــد وســایل نقلیه بــا موتــور بخار، 
۳۸ درصــد بــا موتــور الکتریکــی و تنهــا ۲۲ 

درصد با موتور بنزینی کار می کردند. محبوبیت وسایل 
نقلیــه بخــار از دهــه ۱۸۷۰ رو بــه افزایــش بــود و در آغاز 
قرن اکثریــت شــکننده ای را در اختیار داشــتند و برخی 
شکســت های بزرگ به دوران بخــار پایــان داد. این گونه 
وســایل به ۴۵ دقیقه زمان برای راه اندازی نیاز داشتند و 
نیاز پیوسته به پر کردن مخزن آب، دامنه حرکت آنها را 
محدود می کرد. روشن شد در حالی که نیروی بخار برای 
کارخانه ها و قطارها قابل اعتماد اســت، اما برای وسایل 

نقلیه شخصی کاربردی نیست. 

 چه کسی موتور احتراق داخلی را اختراع 
کرد؟ 

نزدیــک بــه زمانــی کــه ویلیــام موریســون روی کالســکه 
برقــی اش کار می کرد، »گوتلیــب دایملــر« و »کارل بنز« 
همزمــان بــا یکدیگــر نخســتین موتــور احتراقــی جهان 
را در ســال ۱۸۸۶ در آلمــان ســاختند. در همیــن حــال 
راننــده خودروهای بنزینی باید با میله ســنگین دســتی 
خودرو را راه اندازی و ســپس دنده هــا را تعویض می کرد. 
موتورهای احتراقی بسیار پرسرو صداتر بودند و از اگزوز 
خــود آلاینده منتشــر می کردند. خودروهــای الکتریکی 
در برابــر دو رقیــب خــود گزینــه بهتــری بودند کــه بدون 
آلاینده ناخوشایند و نیاز به تعویض دنده کار می کردند 
و رانندگی بــا آن راحت تــر و همچنین بســیار ســاکت تر 
بود؛ در نتیجه خودروهای الکتریکی به سرعت در میان 
ســاکنان شــهرها در جایی که برق به راحتی در دسترس 

بود، محبوب تر شد. 

 خودروهای هیبریــدی چه زمانــی به بازار 
آمدند؟ 

افزایش گرایش به خودروهای الکتریکی توجه بسیاری از 
پیشگامان را به خود جلب کرد. پورشه نخستین خودروی 
هیبریــدی جهــان را زمانی ســاخت کــه توماس ادیســون 
با دوســت و کارمند ســابق هنری فورد برای ســاخت یک 
خودروی برقی با قیمت مناسب شریک شد. 
با این حال پس از ایجاد خط مونتاژ اقتصادی 
فورد و دسترسی بیشتر به بنزین، آن حرکت 

اندک اندک رو به پایان رفت.

 پیدایش موتور احتراق داخلی
بــا آغــاز تولیــد انبــوه خــودروی موتــور احتــراق 
داخلی خودروهای الکتریکی یــک گام به پس 
برداشــتند و همراه با عرضه فورد T خودروهای 
بنزینــی مقرون به صرفــه شــده و بــه شــکل 
گســترده ای در دســترس  قــرار گرفتنــد. بــا کشــف نفت در 
تگزاس دسترسی به بنزین برای بسیاری راحت و ارزان شد، 
در حالی که برق تنها در شهرها در دسترس بود. خودروهای 
الکتریکی در ۳۰ سال پس از آن پیشرفت چندانی نداشتند 
و در میانه دهــه ۱۹۳۰ از بازار ناپدید شــدند. بنزیــن ارزان و 
فراوان در کنار بهبود پیوسته موتور احتراق داخلی چیرگی 
خودروهای بنزینی را پایدار کرد و تقاضا برای خودروهای با 
سوخت جایگزین را مختل ساخت و خودروی الکتریکی تا 

رسیدن به نیمه  بهتر قرن به خواب رفت.

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com

ادامه از صفحه ۱7 

سرعـت گیرهای کشـاورزی نوآورانه

INTERVIEWگفت و گو

امــکان دارد ماهواره های خارجــی به دلیل تحریم 
و اینکــه ایــن شــرکت ها داخــل ایــران فعالیــت 
می کنند، اطلاعــات را به صورت کامــل و دقیق در 
اختیارشان قرار ندهند. شرکتی را می شناسم که 
در این حوزه فعالیت می کند و برای حفظ سرعت 
مجبور بوده دیتاســنترهایش را داخل نگه دارد و 
از ســویی برای موضوع فیلترینگ و دسترسی به 
دیتاهای ماهواره های خارجی به دنبال یک نیروی 

متخصص بوده که بتواند راهکاری ارائه دهد. 
مــا در ایــران بــا دو نــوع تحریــم مواجــه هســتیم؛ 
تحریم هــای داخلــی و خارجــی. یک کســب وکار 
باید هر دوی ایــن تحریم ها را دور بزنــد تا بتواند با 
صــرف هزینه شــرایطی فراهــم کند که شــرکت ها 
در کشــورهای دیگــر بــدون دردســر این شــرایط را 
دارند. این  موارد پاشنه آشیل هایی است که باعث 
می شود یک شرکت در داخل کشور توسعه پیدا 
نکند. مگر اینکه شرکت های ایرانی بروند و در یک 
کشور دیگر کسب وکار خود را راه اندازی کنند که در 
این صورت چیزی به عنوان صادرات وجود ندارد و 
اتفاقی که می افتد در واقع همان مسئله مهاجرت 

نیروهای متخصص است. 
ما همیشــه نگاه مان به ظلــم خارجی اســت؛ چرا 
به ظلم هــای داخلی نــگاه نمی کنیــم؟ چرا بــه این 
موضوع نمی پردازیم که داریــم با برخی رفتارهای 
هنجارشــکنانه بــه کســب وکارهای داخلــی ظلم 
می کنیم و در نتیجه کشــور دچــار عقب افتادگی 
می شود؟ ما در ابتدا باید روی این مسائل داخلی و 

حل آنها تمرکز کنیم. 

 چــرا فعالان ایــن حــوزه چندان 
ورود  و  ســرمایه  جــذب  بــه  تمایلــی 

سرمایه گذاران ندارند؟
واقعیــت ایــن اســت کــه ســرمایه گذارهای مــا در 
ایران جنس درســتی ندارنــد. ســرمایه گذاری که 
می خواهــد روی کســب وکار مــن ســرمایه گذاری 
کند، پیشــینه خوبی ندارد، چون سیستم به این 
شــکل بوده که مجموعــه ای با دسترســی به یک 
رانت توانسته فضای صادراتی را به دست بیاورد 
و در نتیجه مجموعه ای از اتفاقات در حوزه مالی 
رشــد کرده و در واقع جنس رشد آن فرد از جنس 
کسب وکار و تولیدکنندگی نیست، بلکه از جنس 
دلالــی اســت. افــرادی کــه دلال محور هســتند و 
دسترســی به رانــت و اطلاعــات ویژه داشــته اند، 
برای ســرمایه گذاری مناســب نیســتند. در حوزه 
کشــاورزی اغلــب ســرمایه گذاران از ایــن جنــس 
هســتند و هنگامــی کــه ســمت کســب وکارهای 
ایــن حــوزه می آیند بــا همــان نــگاه دلالی اســت. 
منظــور مــن ایــن نیســت کــه اســتارتاپ های این 
حوزه به ســرمایه نیاز ندارند، اما کســب وکارهای 
نوآور روند رشــد خاص خود را دارند. همین چند 
وقت پیش اخباری منتشــر شــد مبنی بــر اینکه 
شرکتی مانند »اوبر« بعد از این همه سال تازه به 
سوددهی رسیده است. اما جنس سرمایه گذاران 

مــا در ایــران به این شــکل اســت که طــرف انتظار 
دارد شــما در ســال اول به سود برســید و حتی از 
شــما چک ضمانت دریافت می کنــد. این باعث 
می شــود صاحبــان کســب وکارها علاقــه ای بــه 
ســرمایه پذیری نداشــته باشــند. ایــن کــه مــن از 
بانک اعتبار دریافت کنم، بسیار راحت تر از این 
اســت که بخواهــم ســرمایه را از یــک به اصطلاح 

سرمایه گذار ریسک پذیر بگیرم. 
از ســویی حــوزه کشــاورزی زنجیــره وار اســت و 
کشــاورز ارتباط تنگاتنگی با مــا دارد و بــه نظر اگر 
ما بتوانیم کســب وکارمان را خوب توسعه دهیم، 
خود کشــاورزها با توجه به نیــازی که دارنــد، از ما 
حمایت می کنند. سرمایه گذاری در این حوزه رشد 
و برندسازی است که با آن جنس از سرمایه گذاری 

که پیش از این اشاره کردم، اتفاق نمی افتد. 

 یکی از اهداف کســب وکارهای 
نــوآور به ویــژه در بخــش توزیــع و فــروش 
محصولات حــذف واســطه گری و کاهش 
قیمت نهایی محصول بــوده، اما در عمل 
هنوز چنین اتفاقی را شاهد نیستیم؛ دلیل 

این موضوع چیست؟
کســب وکارهای نــوآور زمانــی می تواننــد بــه این 
هــدف برســند کــه رشــد و توســعه خوبــی پیــدا 
کرده باشــند. زمانی که ما داریــم محصولی را از 
کشــاورز می خریم، سورت )دســته بندی( نشده 
اســت. برخــی از ایــن واســطه ها در ایــن مرحله 
کارشان ســورت کردن بوده که بابت این موضوع 
هزینه دریافت می کردند. این کار اکنون توســط 
خــود کســب وکارهای نــوآور انجــام می شــود که 
هزینه بر است. از سویی در روال سنتی گذشته، 
محصــول به صــورت عمــده توســط دلال هــا بــه 
شهر های مقصد می رسید و در نهایت فروشنده 
نیــز بــا دریافــت ســودی محصــول را بــه دســت 
مصرف کننــده می رســاند. وقتــی بخواهیــم این 
روند را مکانیزه کنیم، باز همه این مراحل سورت 
کردن و لجستیک و... را داریم. از سویی در روال 
ســنتی، هزینه لجســتیک به صورت عمده بوده 
که نسبت به ارسال پستی هزینه بسیار کمتری 
در بر داشته اســت. از سویی در سیستم سنتی 
هزینه ای بــرای بســته بندی محصــولات در نظر 
گرفتــه نمی شــد. ارائــه محصــولات باکیفیــت و 
همراه با بسته بندی مناســب برای استارتاپ ها 
هزینه بر است. از سویی هزینه های ناخواسته ای 
ماننــد آســیب  دیــدن مرســولات پســتی در طی 
مسیر نیز وجود دارد. زیرساخت های اینترنتی، 
پشــتیبانی و تبلیغ و... نیز مســائلی هستند که 
در روش سنتی وجود نداشــته، اما استارتاپ ها 
مجبــور بــه پرداخــت هزینــه بــرای آن هســتند. 
هرچنــد در صــورت توســعه اســتارتاپ ها، همه 
ایــن هزینه ها کمینــه می شــود و می توانــد تأثیر 
قابــل توجهــی بــر کاهــش هزینــه نهایــی بــرای 

مصرف کننده داشته باشد.



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰۸
۲۲ مـــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم
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طنز و حکمت
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راستش نمی دانم حق با کدام شان است و باید طرف کدام شان را بگیرم؛ حرف دل را می شنوم 
می بینم راست می گوید و حق با اوست، بعد استدلال های مغز را گوش می کنم و می بینم آن بنده 

خدا هم پربیراه نمی گوید 

شعری از ادیب ترمذی

روزگار نوبهار آید 
همی

شرف الادُباء شــهاب الدین ادیب صابر بن 
اســماعیل ترمذی )کشــته شــده به ســال 
۵۴۶ ه.ق.( از شــاعران دوران ســلجوقی و 
خوارزمشاهی بود. وی از مهم ترین شاعران 
تمام ادوار ایران زمین است که اثر زیادی بر 
ادبیات پارسی گذاشته، به گونه ای که حتی 
حافظ در بسیاری از تشبیهات و ترکیبات 
خود از این شاعر اقتباس کرده است. گفتار 
ادیب ساده و روان و شبیه رودکی و فرخی 

سیستانی است. 
وی در جوانی به خراســان مهاجــرت کرد و 
در علوم  مختلفی چون ریاضیات، فلسفه، 
معارف و تاریــخ ایران و عــرب مطالعه کرد. 
ادیب ترمذی ســرانجامی خوش نداشت 
و به دستور خوارزمشاه اتسز دست و پای 
وی را بســته و در آب جیحــون اندختند تا 

غرق شود.

روزگار نوبهار آید همی
غمگنان را غمگسار آید همی

باغ پر گل گشت و هر ساعت ز ابر
بر سر گل ها نثار آید همی

با صبای مشک بار و بوی گل
مشک پیش دیده خوار آید همی

یا رب این وقت سحر باد صباست
یا نسیم زلف یار آید همی

هر کجا چشم افکنم بر کوه و دشت
پیش چشمم لاله زار آید همی

خوش بود عشق و شراب و باغ و گل
نوبت این هر چهار آید همی

آن گل سروی ز بهر روی دوست
عاشقان را یادگار آید همی

عاشقی کردن به هر وقتی خوش است
خاصه چون وقت بهار آید همی

HINT نکته

درگیری های قلب و مغز

١
خیلی وقت ها به خاطر پیدا کردن یک سوژه برای این ستون 
نیم بند قلبم با مغزم درگیر می شود. در آن لحظات حساس و 
نفس گیر، قلبم که تندتند می تپد و به قول خودش با خونِ دل 

حرف می زند، روی یک سوژه خاص کلید می کند 
و الّا و بلّا می خواهد من بیچاره فقط بروم ســراغ 
همان. اما از آن طرف مغزم از دور همان طور فحش 
می دهد و می دود، مثل واکی وایاشی توی کارتون 
فوتبالیست ها در حالی که چشم هایش را بسته 

و شیرجه را رفته، داد می زند: نهههههههه!

٢
شما فکر کنید من این وسط چه کاری از دستم 
برمی آید؟ به قول بنده خدایی »تقریباً هیچ«!

 

٣
قلب هی می گوید: ببین پسر خوب! ببین این سوژه چقدر 
باحال است. حرف دل و دردِ دل خیلی هاست. اصلاً کلی 
آدم هستند که همین الان دوست دارند با بلندترین صدای 
ممکن همین چیزها را داد بزنند اما نمی زنند. خب ما چرا 
نفر اول نباشیم؟ ما چرا مرزها را نشکنیم؟ ما چرا جسارت 

نداشته باشیم؟ ما چرا...
اما یک دفعه مغزم داد می زند :»خفه!« خب راســتش من 

کلــی از فحش و فضیحت هایــی را که او می دهــد، به خاطر 
رعایــت حریــم خصوصی خــودم نمی گویــم اما بــه صورت 
خلاصه فحوای کلام ایشان می شود این: »جناب قلب! شما 
وظیفه ات خون رسانی به بدن است نه پیدا کردن سوژه این 
روزنامه نگار مفلوک. فکر نمی کنی آن همه آدم که ساکت اند، 
لابد یک چیزی می داننــد که دردشــان را فریاد 
نمی زننــد؟ اصــلاً وقتی بایــد هزینــه فریادهای 
گیر کرده تــوی گلــوی بی صاحب مانده شــما را 
بقیه اعضای بدن پرداخت کنند، بهتر نیست 
ســکوت اختیار کنیــد؟ جایی که چــوب تویش 
فرو می رود شما نیستید، آستین این بدبخت 
اســت )منظورش از بدبخت من هستم(. شما 
خیلی اذیت بشوید، یک کم به تپش بیفتید اما 
بقیه اعضا و جوارج تکه و پاره می شوند تا اوضاع 

راست وریست شود.«

۴
راســتش من یکی نمی دانم حق با کدام شــان اســت و باید 
طرف کدام شــان را بگیــرم. حــرف دل را می شــنوم می بینم 
راست می گوید و حق با اوست. بعد اســتدلال های مغز را 
گوش می کنم و می بینم آن بنده خدا هم پربیراه نمی گوید. 

۵
این هفته دلم گیر داده بود که حتماً در مورد قیمت نان 

چیزی بنویسم. دل رفته بود پشت تریبون و شور گرفته 
بودش و می گفت: »نان برای مــردم ضعیف خیلی مهم 
است. آخرین سنگر گرســنه نان خالی است؛ حتی نان 
و پنیــر هم نــه. حالا همیــن یک نــان خالــی، خالی خالی 
قیمتش دچار تلاطم بشــود و تو همین طوری برِوّبرِ نگاه 
کنی؟ خجالت نمی کشــی؟« خب راســتش را بخواهید 
خجالت کــه می کشــم، امــا نمی دانــم دقیقــاً بابــت چه 

چیزی. 

۶
امــا مغزم می گویــد: »ببینــم! گران شــدن قیمــت نان به 
صورت رسمی اعلام شده؟ نشده که! اصلاً از کجا معلوم 
که به توی یک لاقبا اطلاعات درست داده باشند؟ شاید 
نان گران نشــده باشــد. اصلاً شاید ارزان شــده باشد. تو 
از کجا می دانی؟ به جای این کار بیا برو سراغ یک سوژه 
کم خطر. مثلاً همین اســتعفای یکی از مدیران شــرکت 
دلِ. این طــوری شــاید دل خجالــت بکشــد و از فضولــی 

کردن توی کار من استعفا بدهد.«

٧
هر چند شده است نان ارزان کمتر

در سفره اگرچه گشته مهمان کمتر
با نان خور مملکت بگو: بعد از این

ای دوست بلمُب لقمه ای نان کمتر

شب نوشته های یک بچه نوآور! (9۱)

جنس غرب زده 
ناف جوادیه 

همیــن چنــد روز پیــش بــود کــه یکــی از آن جلســه های 
ســرپایی با بچه های گروه داشــتیم و ســمیرا به شــوخی 
می گفت: »درسته کسی نگفته حجاب مون 
مــورد داره و پلمــب نشــدیم و شــاید برخــی 
فکر می کنند خوشــحالیم و تــوی دلمون قند 
آب شــده که اون هفتــه هم به خیر گذشــت؛ 
ولی من هنــوز نگرانم. گرچه تــوی عکس های 
گروهی مون در شــبکه های اجتماعی بیشتر 
از همــه کامیــار دیــده می شــه که باحجــاب و 
بی حجابش یکیه، ولی این چنــد روز اون قدر 
دلشــوره عکــس و پلمــب داشــتم کــه شــب 
خواب مهــر »پلمب شــد« رو می بینم و مدام 
فکــر می کنم عکس هــای گروهی مون هم یک مشــکل و 
موردی داره و اگر مورد حجاب نباشــه، شــاید اصلاً مورد 

خود کامیــاره و جای گیــردادن هم که زیــاد داره.« پس از 
حرف های سمیرا خود کامیار بود که سر شوخی را باز کرد 
و گفت: »اگر کسی به من گیر بده، شاید به خاطر قیافه و 
موهام و لباس هایی که می پوشم باشه و ادعا کنه غرب زده 
و منحرف هســتم، ولی شــما می دونید که یک بچه ناف 
جوادیه هر چیزی ممکنه باشه، اما غرب زده؟ آخه اصلاً 
می گنجه؟« و من امروز پس از خواندن نوشته های یکی 
از همان مدیران ارشد که برای راهنمایی ما ناگزیر هستند 
از توییتر استفاده کنند، ناگهان در یک لحظه ناب کشف 
کردم کــه کامیــار نــه شوخی شــوخی بلکه خیلــی جدی 

غرب زده است و باید فکری برایش بکنیم. 
آن مدیر ارشــد که خودش جانشــین یک نفر از همین 
افراد واداده در برابر غربی ها شــده و اسمش هم نشان 
می دهــد هرچه باشــد غرب زده نیســت و چــون دهقان 
است، خیلی هم با غرب و سرمایه داری مخالف است، 
با آدمی که پیش از این روی همین صندلی می نشست 
خیلی فــرق دارد. او اگــر کســی جلویــش را نمی گرفت، 
کــراوات هــم مــی زد و بــا هر کــس و ناکــس نشســت و 
برخاست می کرد. اسمش هم مثل افکارش یک جوری 
بود. آن قــدر واداده بــود که برخــی از همــان غرب زده ها 

خیلــی راحــت و خنــدان تــوی یــک مراســم صدایــش 
می زدند ســورنا و او هــم که ماننــد رئیســش همه جوره 
واداده بود، لبخندی مــی زد که حتی خیلــی از باباها به 
بچه هایشان نمی زنند تا لوس نشوند. حالا چقدر بخت 
یارمان شــده که یکی آمده درباره راه های پیشــگیری از 
نفوذ غرب زده ها در زیست بوم ما گفته؛ تنها مشکل این 
است که حرفش را جایی نوشته بود که مال غرب زده ها 
و واداده هاست و تا از فیلتر بگذرد و به دست آدم هایی 
ماننــد مــن برســد، چنــد روزی گذشــته. ولــی بــا همان 
حرف های تاریخ گذشته آقای دهقانی فیروزآبادی حتی 
من هم فهمیدم که لنگی کسب وکار ما از کجاست. این 
کامیار ناجنس که اسمش هم یک جوری است »جنس 
ورودش... در ســال های گذشــته همــراه بــا جریان های 
خارجی - غربی و فرهنگی غربی بوده« و من هم حالی ام 
شد که ریشه نابســامانی زیســت بوم نوآوری ما همین 
جنس هــای ناجــور اســت. بــاور نمی کــردم ایــن کامیــار 
چگونه از ناف جوادیه بلند شد و این قدر ناجنس شد که 
غرب زده بشود. حالا ناگزیریم چراغ دست مان بگیریم و 
بگردیم و یک خوبش را گزینش کنیم، ولی جنس خوب 

کجا پیدا می شود؟
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